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Raibiile ogledala! 
Novinarjev službeni telefon velikokrat zazvoni. Kdo bi si mislil, da 

je v tem malem mestu toliko dogodkov! Klicatelji nas zasipavajo z va
bili in obvestili, nemočni bralci iščejo pomoč in nasvete, tu in tam pa se 
kdo tudi odzove na napisani članek. Le redko s pohvalo. Je že tako, da 
smo novinarji zaželeni in dobrodošli, dokler pišemo o dogodkih in lju
deh v rožnati luči, nezaželeni, nekompetentni, zlonamerni in še kaj pa 
vedno, ko poskušamo odviti pozlačeni celofan in pogledati, kaj se pod 
njim v resnici skriva. 

K iskanju resnice me ne vodi želja, broditi po umazaniji, niti želja, 
obmetavati koga z njo, ampak dolžnost, da svojim bralcem poročam in 
zanje tudi raziskujem probleme, ki se jih tičejo. Da, kot nekateri pate
tično pravijo, držim ogledalo življenju. 

V eni prejšnjih številk Tednika sem po daljšem zbiranju in prever
janju podatkov pri vseh vpletenih objavila članek, v katerem sem na 
podlagi izjav pristojnih organov zapisala, da si je nekdo zakone 
razložil precej po svoje. Niti 24 ur ni minilo od objave, ko me je ta gos
pod poklical. Moža že nekaj let službeno poznam, kar pomeni, da sem 
opravila z njim več intervjujev, ga fotografirala in ga, skratka, po 
službeni dolžnosti pozitivno promovirala. Brez okolišenja mije sveto
val, naj si dobro zapomnim današnji datum, ker se je on danes odločil, 
da se mi bo maščeval. Na vprašanje, kako, ni odgovoril. Le to je še do
dal, da mi tudi sto policajev ne bo pomagalo! 

Tako, pa smo pa tam. Obkrožila sem datum in zdaj čakam. Gospod 
je dejal, da grožnje morda ne bo uresničil takoj, morda šele čez kakšnih 
sedem ali deset let. Ali pa tudi prej, bo še razmislil. Res je, da sem po
gumna, ampak saj veste, gospod ni kdorkoli. Eden od stebrov naše lo
kalne skupnosti je. Pravijo, da običajno drži svojo besedo. Želim si, da 
je tokrat ne bi. 

Pa saj takšni klici niso tako redki. Marsikdo se pritožuje uredniku, 
direktorju, zahteva popravek, opravičilo, napoveduje tožbo. Kadar 
nima argumentov, grozi. Novinar se po vsakem takem pritisku znajde 
v skušnjavi, da bi malce popustil, prihodnjič zamižal na eno oko in 
pustil pozlačen celofan pri miru. Ali pa se vsaj vpraša, zakaj za maga 
bi se v imenu nekakšne pravice in resnice, na katero se, kot kaže, 
požvižgajo tudi tisti, ki bi jo morali uresničevati po službeni dolžnosti, 
spri s premnogimi prijaznimi prebivalci tega ljubkega mesteca. 

Ko nepridipravi kričijo "Ujemite tatu!" in sßirstom kažejo na te, ki 
so jih pri delu zalotili, je nastopil čuden čas. Čas, ko bodo kaznovani 
tisti, ki resnico iščejo, in nagrajeni oni, ki jo prikrivajo. To je torej čas, 
ko vlada laž, to je čas, ko pravila igre veljajo le za ene, drugi pa na oni 
strani zakona v posmeh prvim zidajo svojo boljšo prihodnost. 

Vsak od nas se mora odločiti, na kateri strani bo stal. Vsak od nas se 
mora odločiti, ali bo spoštoval samega sebe in svoj poklic ali pa se bo 
zaradi želje po lažjem uspehu in lagodnejšem življenju uklonil pritis
kom. 

Kar se pa ogledal tiče: tudi { \ ^ ^ 
če razbijete vsa, se vaš obraz ne \JX^^s\jjJ\ Уилг, л, ' • ^ 
bo spremenil. \f . /XM>vU 

i Zima V Halozah... Foto: Ivo Ciani 

LENART / D O M A C I CVETLIČARJI PRIPRAVILI RAZSTAVO 

Adventtti navdih v gatenii Кпјт 
Belina, k¡ je prekrila Slovenske gorice, nam je naznanilo počasi prihajajoče praznike in prav v tem 
času so cvetličarji obdne Lenart pripravili za svoje stranke, znance in prijatelje presenečenje v ob
liki razstave z naslovom Adventni navdih. 

Kar sedem razstavljavcev, in 
sicer cvetličarne Ivice in Mak
sa Ribiča iz Lenarta, Agice in 
Franca Kocuvana iz Kadren-
cev pri Cerkvenjaku, Beli cvet 
Andreje Pukšič iz Lenarta, Pi
kapolonica Suzane Perko iz 
Lenarta, Maj Mateje Jančič iz 
Voličine in cvetlično-darilni 
bazar Saše Lovrenčič iz Bene
dikta, se je potrudilo po svojih 
močeh, svoje ideje in domišlji
jo iz sveta floristike pa so vtkali 
v svoje izdelke, ki so jih prika
zali kot delček tistega, kar naj 
bi bilo na naših prazničnih mi
zah v času adventa in tudi no
vega leta. 

Ob otvoritvenem delu razsta

ve, ki je bila v galeriji Konrada 
Krajnca v Lenartu, je bilo mno
go obiskovalcev iz naših krajev, 
a tudi od drugod. Razstava je 
bila odprta še v četrtek, 28., in 
petek, 29. Novembra, in je bila 
zelo obiskana ter s strani obisko

valcev tudi pohvaljena. 
Sekcija cvetličarjev pri 

Območni obrtni zbornici Lenart 
je sicer še "zelo mlada", saj so se 
prvič sestali septembra letos, 
vendar so s tako obliko sodelo
vanja zadovoljni in prepričani 

smo lahko, da se bo takšnih in 
podobnih presenečenj in razstav 
še zvrstilo. 

Saša Lovrenčič 

Utrinek z adventne 
razstave 
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Podgane v plujskem podzeml¡u 
Spomladi je znanka, ki sta

nuje v pritličju stanovanjskega 
bloka, v svoji kopalnici našla 
podgano. Ena izmed naših 
bralk pa je povedala, da je po
dobno žival, najbrž miš, videla 
teči pred kratkim po cesti Ciril-
Metodovega drevoreda na 
Ptuju. Tudi sama sem zalotila 
podgano v kleti bloka, bojda 
pa jih je videti tudi v kleteh sta
novanjskih hiš. Ker vemo, da 
prenašajo mali glodalci bolez
ni, to seveda ni dobro. Nujno 
je torej, da nastavljamo 
podganam, mišim in drugi go
lazni strupene vabe. To počne 
tako v Ptuju kot po širšem 
območju severovzhodne Slo
venije Center za dezinfekcijo, 
deratizacijo in dekontaminaci
jo pri Zavodu za zdravstveno 
varstvo v Mariboru 

Takoj se seveda zastavi 
vprašanje, ali so strokovnjaki Za
voda za zdravstveno varstvo pri 
svojem delu dovolj uspešni. Ali 
glodalcev ni mogoče pregnati iz 
mesta? 

Vprašanj pa je še nekaj- Ali je 
način deratizacije primeren? 
Dvakrat letno namreč razsujejo 
zastrupljena pšenična zrna po 
kleteh stanovanjskih blokov, in to 
po hodnikih brez vsake zaščite, 
tako da lahko strupene vabe pri
jemajo otroci, jih oblizujejo ali 
pojedo domače živali. Kdo bi 

moral pospraviti stare vabe? Ali 
je prav, da ob ponovni deratiza
ciji starih zastrupljenih pšeničnih 
zrn ne pospravijo, pač pa napra
vijo to stanovalci sami ali pa tudi 
ne, ker menijo, da ne smejo. 
Tako najdemo ponekod po kle
teh tudi nekaj let stare vabe. 

Kdo deratizacijo predpisuje in 
kdo jo plačuje? Ali je cena, sicer 
samo 300 tolarjev po družini, us
trezna? 

MRTVE PODGANE IN 
VABE ODSTRANITI 

Nekaj odgovorov smo poiskali 
na Zdravstvenem inšpektoratu 
Republike Slovenije, ki deluje v 
okviru Ministrstva za zdravstvo. 
Glavni zdravstveni inšpektor 
mag. Jože Šamu, dr. med., je po
vedal, da je deratizacija po zako
nu obvezna v naseljenih krajih, 
pristaniščih, letališčih in drugje, 
kadar se pojavijo nalezljive bo
lezni ali je nevarnost, da se bodo 
pojavile. Način deratizacije z za
konom ni predpisan, prav tako 
pa z zakonom nI predpisana de
ratizacija stanovanjskih hiš in 
blokov. Izvajalec deratizacije 
mora izvesti deratizacijo tako, da 
odstrani tudi poginule glodalce 
in ostanke sredstev, ki so bila 
uporabljena za deratizacijo, je 
zapisal. Zdravstvena inšpekcija 
opravlja tudi nadzor nad derati

zacijo, je zatrdil. 
Gotovo je, da na Ptuju derati-

zatorji Zavoda za zdravstveno 
varstvo Maribor ne odstranjajo 
posute zastrupljene pšenice ob 
vnovični deratizaciji. Glede na 
obstoječo zakonodajo pa je tudi 
jasno, da pooblaščene organiza
cije same opravljajo deratizacijo 
tako, kot se jim zdi najbolj pri
merno. Zakaj ne nastavljajo vab v 
škatle oziroma na taka mesta, ki 
so nedostopna otrokom in živa
lim, smo vprašali Stanišo Sta
niča, diplomiranega inženirja, ki 
vodi oddelek Centra za deratiza
cijo v Mariboru. 

STRUP DOSTOPEN 
OTROKPM IN 
DOMAČIM ŽIVALIM 

Staniša Stanič: "Res je, da bi 
morali zavarovati kraj, kjer nasta
vimo vabo, vendar se v stano
vanjskih blokih nisem mogel do
govoriti za škatle. Kdo bi jih 
plačal? Ta strup je poleg tega 
nenevaren za ljudi in domače 
živali, saj majhna količina, ki bi jo 
otrok pojedel, še ne bi 
povzročila zastrupitve. Strup je 
delujoč štiri mesece. Po tem ga 
lahko stanovalci odstranijo in 
zmečejo med smeti. " 

Drugačno doktrino pa imajo na 
Veterinarskem zavodu Slovenije. 
Dr. veterinarske medicine 

Zdravko Ipsa, ki vodi deratizacijo 
v ptujski območni enoti Veteri
narskega zavoda Slovenije, je 
povedal, da deratizirajo gospo
darske objekte, hleve, skladišča 
... Strupeno vabo vsujejo v lese
ne škatle. V tako napravljeno 
krmišče imajo podgane in miši 
vstop, ljudje pa ne. Prav tako 
označijo prostor, v katerem je 
strup, strup pa po prenehanju 
uporabnosti odstranijo, saj ga je 
potrebno razgraditi. Za deratiza

cijo približno 200 kvadratnih met
rov prostora zaračunajo s prevo
zom vred 3000 tolarjev. 

Načini in razmišljanja so seve
da različni, saj je gospod Stanič 
prepričan, da veliko miši in 
podgan pogine tudi zaradi tega, 
ker preprosto gredo čez razsuto 
vabo. Zastrupijo se, ko si kasne
je z lizanjem čistijo tačke. Zato je 
razsuta vaba učinkovitejša kot 
zaprta, je dejal. Strankam 
zaračunajo deratizacijo 
pavšalno, to je 300 tolarjev po 
gospodinjstvu, ne glede na to, 
kakšno površino deratizirajo. 
Količina razsute vabe je različna 
tudi glede na naseljenost s 
podganami, vendar Stanič ocen
juje, da vsako gospodinjstvo 
"dobi" približno 10 dag vabe. Tis
ta, ki imajo velike kleti in malo 
stanovalcev, kot na primer stari 
del mesta, pa seveda več. 

300 TOLARJEV -
VELIKO ALI MALO 

Ni težko izračunati, da naj bi 
tako vhod povprečnega ptujske
ga bloka, v katerem je 15 stano
vanj in ima približno 150 kvadrat
nih metrov kleti, porabil 1,5 kilo
grama deratizacijske vabe ob 
enkratni deratizaciji. Stanovalce 
bo stala ta deratizacija 4.500 to
larjev. V račkem Pinusu, kjer ta 
strup izdelujejo, stane 5 kilogra
mov strupa v veleprodaji 1.755 
tolarjev. Kilogram in pol čistega 

strupa bi torej stal le 526 tolarjev. 
Primešati je potrebno seveda še 
pšenico (običajno vzamejo 
slabšo kvaliteto s polomljenimi 
zrni), vendar bi tako za kilogram 
in pol vabe dobili še nižjo ceno. 
Delo deratizatorjev stane torej 
samo za en vhod bloka 4.000 to
larjev! 

IN UiINKOVITOST 
DERATIZACIJE? 

Staniša Stanič je dejal, da glo
dalcev ne moreš povsem 
pregnati. Poseben fenomen pa 
je, kako veliko se jih na Ptuju 
zadržuje pod Rimsko ploščadjo. 
Povsod v Ptuju se glodalci 
zadržujejo v kanalizaciji, in to 
predvsem v sekundarnih vodih. 
Glavne vode kanalizacije namreč 
po naročilu Komunalnega 
podjetja deratizirajo, stranske 
cevi kanalizacije pa niso niko
garšnje oziroma pripadajo stano
valcem bloka. V te vode vab ne 
nameščajo tudi zato, ker jih je 
težko odpirati. In te cevi kanaliza
cije so po Staniševem mnenju 
največje "prebivališče" podgan. 

Sicer pa Zavod za zdravstveno 
varstvo deratizira na Ptuju po 
občinskem odloku iz leta 1976. 
Če bi mesto želelo učinkovitejšo, 
primernejšo in morda tudi ce
nejšo deratizacijo, bi lahko le-to 
zagotovilo z novim odlokom in 
novim razpisom. 

Milena Zupanič 

PTUJ / ZAPLETI PRI RECEPTNIH OBRAZCIH I 

Bodo zdravniki priieli 
pisati bele retepte? 
v prejšnjem letu je Zavod za zdravstveno zavarovanje Slove
nije sprejel ukrepe za omejitev predpisovanja zdravil v bre
me obveznega zdravstvenega zavarovanja. S tem je med dru
gim omejil število razpoložljivih receptnih obrazcev, kar 
ptujskemu zdravstvenemu domu povzroča nenehne težave 
pri zagotavljanju nemotene oskrbe njegovih pacientov pri 
oskrbi z zdravili na recept. 

Čeprav si o tej problematiki z 
Zavodom za zdravstveno zavaro
vanje Slovenije nenehno dopisu
jejo, problemu ni videti konca. V 
zadnjem letu in pol so sestavili 
štiri dopise o potrebah ter jih 
utemeljili skladno s kriteriji, ki 
jih je zavarovalnica sama 
določila. V začetku novembra so 
ob analizi razmer znova zaprosi
li za dodatno število obrazcev in 
napisali peti tovrstni dopis, v 
njem pa pojasnili še dodatne 
okoliščine, ki vplivajo na potre
be po dodatnih receptih, ki so 
predvsem posledica izvajanja 
dežurne službe, pokrivanja nu
jnih primerov zunaj delovnega 
časa zasebnih zdravnikov in po
dobno. V nobenem od dosedan
jih odgovorov, kot poudarja di
rektor zdravstvenega doma Ptuj 
dr. Henrik Žlebnik, niso zasledi
li trditve, da njihovi argumenti 
in pojasnila ne držijo. Celo več, 
iz najnovejšega odgovora Zavo
da za zdravstveno zavarovanje 
Slovenije je celo razbrati, da se je 
pojavil še nov, sicer nenapisani 
kriterij, ki pravi, da kdor porabi 
manj, bo dobil še manj. Brez us
peha je bilo tudi ptujsko pojasni
lo, da poraba v obdobju april -
avgust '96 ne more biti merilo, 
saj gre za obdobje, ko se je doga
jala zdravniška stavka in ko je 
večina zdravnikov imela dopus
te. V Zdravstvenem domu Ptuj 
pravijo, da bi negativno stališče 
zavarovalnice razumeli v prime
ru, če bi njihova poraba presega
la povprečje države oziroma re
gije. Tako je iz poročila Inštituta 
za varovanje zdravja Slovenije za 
prejšnje leto v delu, ki govori o 
ambulantnem predpisovanju 
zdravil v Sloveniji, razbrati, da 
je bilo v prejšnjem letu v Repub
liki Sloveniji izdanih 640 recep
tov na 100 prebivalcev. Enako je 

bilo tudi na območju regije Ma
ribor. V prvem poletju letos je 
Zdravstveni dom Ptuj po podat
kih zavarovalnice izdal 111.379 
receptov, kar pri 69.500 občanih 
pomeni 320 receptov na sto 
občanov, pri 45.175 občanih, ko
likor jih ima izbranega zdravni
ka v Zdravstvenem domu Ptuj 
pa 490 receptov na 100 zavaro
vancev na letni ravni. Podatki 
žal ne zajemajo deleža receptov, 
ki jih izdajajo specialisti (te sta
tistike ni), vendar zdravniki 
ptujskega osnovnega zdravstva 
glede na izkušnje ocenjujejo, da 
ta ne presega dvajset odstotkov 
vseh izdanih receptov. V 
ptujskem zdravstvenem domu 
so zavarovalnico, da do konca 
leta ne bi prišlo do neljubih zap
letov, predvsem pa do oviranja 
uveljavljanja pravic zavarovan
cev, ponovno pozvali, da prouči 
njihovo novembrsko vlogo za 
dodatne recepte. V letošnjem 
letu je zdravstveni dom Ptuj od 
Zavoda za zdravstveno zavaro
vanje Slovenije dobil 2508 blo
kov z receptnimi obrazci ali po
vprečno 627 na trimesečje. 
Izračun pa kaže, da je bila v tem 
letu doslej povprečna poraba 655 
blokov. Glede na porabo v ok
tobru (241 blokov) pa ocenjuje
jo, da bi za normalno delo do 
konca leta bilo potrebno kvoto 
za zadnje trimesečje dodeljenih 
blokov povečati na okrog 700. 
Lani v tem obdobju so argumen
tirano izražali potrebo bo 730 
receptnih blokih. Odgovor na 
svoje zahteve pričakujejo zelo 
hitro, saj projekcija porabe kaže, 
da bodo razpoložljivo količino 
porabili že v teh dneh. Jesensko-
zimsko obdobje pa je tudi čas, ko 
je poraba receptov največja. 

Manj receptov bi lahko v 
Zdravstvenem domu Ptuj pora

bili, če bi na primer upoštevali 
nasvet direktorja Zavoda za 
zdravstveno zavarovanje Slove
nije Franca Koširja, da naj bi 
kroničnim bolnikom predpiso
vali zdravila za dobo treh me
secev, to pa je z vidika nepredvi
dene dinamike zdravstvenega 
stanja in ustrezne terapije lahko 
zelo vprašljivo že zaradi neupo-
rabe zdravil oziroma kopičenja 
zalog, da o posledicah za 
zdravstveno stanje pacientov pri 
takšnem ravnanju niti ne govo
rimo. Priporočilo tudi ni v skla
du z racionalizacijo porabe de
narja v zdravstvu, kjer je, resnici 
na ljubo, sam recept še na
jmanjše zlo oziroma strošek. V 
državni zavarovalnici trdijo, da 
njihov namen ni onemogočati 
zdravnikov pri zdravljenju zava
rovancev in kratenje pravic le-
teh do zdravil, ampak želijo iz 
naslova obveznega zdravstvene
ga zavarovanja poravnavati le 
stroške, ki tja v resnici tudi sodi
jo. Da že do sedaj kljub manjši 
dodeljeni kvoti receptnih 
obrazcev ni prihajalo do težav, 
gre pripisati temu, da so se doslej 
lahko ognili težavam s tem, da so 
že sredi septembra na primer 
pričeli porabljati dodeljeno kvo
to iz zadnjega trimesečja 
letošnjega leta. Ker pa se leto iz
teka, takšnih rezerv ni več, te 
dni 'strgajo' še zadnje. Če dodat
nih receptnih obrazcev v krat
kem ne bo, bodo Zdravniki 
zdravstvenega doma Ptuj prisil
jeni začeti pisati zdravila na bele 
recepte, te pa bodo morali pa
cienti ob izdaji v lekarnah 
plačati, lahko pa jih bodo refun
dirali pri zavarovalnici, kar pa 
seveda ne bo minilo brez neje
volje. V Zdravstvenem domu 
Ptuj pravijo, da bi nekako še 
razumeli, da jim ne pripada več 
receptnih obrazcev, če bi njiho
va poraba na tem področju pre
segala povprečje v državi, tako 
pa se jim zdi, da se nekdo poigra
va z njihovo in pacientovo potr
pežljivostjo. 

MG 

P O R T O R O Ž / 2 . SLOVENSKI TURISTIČNI FORUM 

Še veliko neixlro-
гШепШ možnosti 
v Portorožu se je pred dnevi končal slovenski turistični fo
rum, ki se ga je udeležilo več kot 300 turističnih delavcev iz 
vse Slovenije, predstavnikov slovenskih občin, Turistične 
zveze Slovenije, ministrstva za gospodarske dejavnosti, sve
ta za turizem pri slovenski vladi in predstavnikov slovens
kih turističnih združenj in organizacij v tujini. Raznolikost 
razprave je veliko pripomogla k obetavnim zaključkom in 
usmeritvam foruma, na katerem se je znova potrdila stara 
resnica, da imamo v Sloveniji na področju turizma še veliko 
neizkoriščenih možnosti. 

Med temeljnimi poudarki 
letošnjega srečanja turističnih 
delavcev in predstavnikov turiz
ma v Portorožu naj posebej ome
nimo pripombo, da smo na 
področju turizma še vedno pod 
ravnijo iz leta 1990. To seveda ni 
vzpodbudno, čeprav je vse več 
vidnih znakov, da se razmere 
bistveno spreminjajo na bolje. Iz 

dneva v dan je jasnejše spoznan
je, da je v razvoju turizma potre
ben interdisciplinarni pristop in 
da je treba v najkrajšem času 
odpraviti problematiziranost vo
denja turistične ponudbe. Slo
venski turizem se sooča tudi z 
velikimi organizacijskimi 
težavami in pomanjkanjem viso-
koizobraženih in strokovno us
posobljenih kadrov. Brez znanja 
tudi v turizmu ne bo šlo, so pou
darili nekateri razpravljavci, 
zlasti še udeleženci delavnice o 
izobraževanju in usposabljanju v 
turizmu. 

Na letošnjem turističnem fo
rumu so veliko govorili o inves
tiranju v turistično infrastruktu
ro in poudarili, da je slovenska 
značilnost nizka investicijska 
sposobnost in zlasti previsoka 
cena kapitala. Domače banke so 
predrage, obresti za posojila pa 
občutno previsoke, zato se naši 
investitorji že na veliko spogle
dujejo in pogovarjajo s tujimi 
bankami. Pri novih naložbah v 
turizmu ni več prednost gradnja 
objektov visoke kategorij, torej 
turizem že dolgo ni več le luk
suzni hotel z dobro hrano in 
pijačo. - je veliko več, saj prihaja
jo v ospredje novi motivi z novo 
dodano vrednostjo. Prav zaradi 
tega bo moral slovenski turizem 
pritegniti široke sloje ustvarjal
cev turistične ponudbe, 
predvsem pa bo moral pripeljati 
nove trge. Največ pa bo slovens
ki turizem pridobil, ko bo postal 

zanimiv za tuja vlaganja. 
Sicer pa so na letošnjem turis

tičnem forumu v Portorožu veli
ko govorili o kmetijstvu in turiz
mu ter poudarili, da imata tu
rizem in kmetijstvo veliko 
stičnih točk (prijaznost in 
domačnost ljudi, skrb za ohran
janje kulturne krajine in na
ravne dediščine, domača obrt), 
da pa turistične dejavnosti na 
kmetijah ne smejo biti nelojalna 
konkurenca gostinstvu. Ker je 
bil forum tik pred prvim slo
venskim vinogradniško-vinars-
kim kongresom, je bilo veliko 
govora tudi o trženju turizma 
skozi vino in o širokih komuni
kacijah med vinarji in turisti - ta 
komunikacijski splet je namreč 
v Sloveniji preslabo izkoriščen. 
Skozi vina lahko uveljavimo 
tudi promocijo države (znana 
sorta vina - znana Slovenija). 

Tudi o kulturi je bilo veliko 
govora, že prihodnje leto bomo 
imeli v naši državi celoletno 
akcijo TURIZEM IN KULTU
RA ali bolje rečeno KULTURA 
V TURIZMU. Slovenija nima 
velikih kulturnih spomenikov, 
ima pa bogato kulturno 
dediščino. Udeleženci turis
tičnega foruma so se dotaknili še 
problematike javnih del v turiz
mu (vzpostaviti je treba sistem 
permanentnega izobraževanja, 
prednost pa naj bi dobila javna 
dela, povezana z okoljem in tu
rizmom), pospeševanja razvoja 
turizma, trženja in pospeševanja 
prodaje, tujega kapitala in njego
ve identitete ter strategije razvo
ja igralništva na Slovenskem. V 
svetu gredo trendi v turizmu 
strmo navzgor, zato mora Slove
nija tem procesom slediti, sicer 
bomo v turizmu krepko zaostali. 
To pa ne bi bilo dobro, saj je tu
rizem vse pomembnejša gospo
darska dejavnost, ki sloni na 
tržnih principih. 

Marjan Toš 

TEDNIK /e naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega dela, ki 
ga je ustanovil Okrajni odbor OF 
Ptuj leta 1948. Izdaja RADIO -
TEDNIK, d.o.o., Ptuj. 
Direktor: Franc Lačen. 
Uredništvo: Jože Šmigoc 
(odgovorni urednik), Jože 
Bračič, Ivo Ciani, Majda Goznik, 
Viki Klemenčič, Ludvik Kotar (v. 
d. radijskega urednika), /Vlartin 
Ozmec, Marija Slodnjak in 
Milena Zupanič (novinarji). 
Grafično-tehničnl urednik: 
Slavko Ribarič. 
Računalniški prelom: 
Jože Mohorič. 
Profiaganda: 
Oliver Težak, « 776-207. 
Naslov: RADIO - TEDNIK, p.p. 
95, Raičeva 6, 2250 Ptuj; -в (062) 
771-261, 779-371: 771-226; faks 
(062) 771-223. 

E-pošta: tednik© kdm-ptuj.si 
Celotna naročnina 5.720 tolarjev, 
za tujino 11.440 tolarjev. 
Ptuj: 52400-603-31023 
Tisk: GZP Mariborski tisk, 
Maribor. 

Po mnenju Ministrstva za 
informiranje Republike Slovenije 
št. 23/58-92 z dne 12. 2. 1992 se 
šteje Tednik za izdelek 
informativnega značaja iz 13. 
točke tarifne številke 3, za 
katerega se plačuje petodstotni 
davek od prometa proizvodov. 



MESTNI SVET ZASEDA 23. 
DECEMBRA 

: 24 . seji sveta mestne občine Ptuj, ki bo 2 3 . 
JBcembra, bodo ptujski bvetniki in svetnice 

razpravljali o štirinajstih točkah dnevnega reda, 
med drugim o začasnem financiranju pro
računske porabe v obč in i , odloku o uporabi 
županske verižice, spremembah in dopolni tvah 
statuta sklada stavbnih zemljišč, soglasju k sana
cijskemu pogromu Pokrajinskega muzeja Ptuj, 
soglasju k spremembi investicijske vrednosti mos
ta za pešce čez Dravo v Ptuju, programu javnih 
del v pr ihodnjem letu, načrtu kurentovanja v letu 
1997 in o nekaterih drugih vprašanjih. 

SEMINAR ZA MENTORJE 
RAZISKOVALNEGA DELA 

Petega in šestega decemba je bil v Murski So
boti dvodnevni seminar za mentorje mla

dinskega raziskovalnega dela v osnovnih in 
srednjih šolah, ki sta ga organizirala ptujski za
vod Bistra in Zveza organizacij za tehnično kultu
ro Murske Sobote. Udeležilo se ga je več kot 30 
mentorjev iz severovzhodne Slovenije, med njimi 
pa le eden s ptujskega območ ja , čeprav je men
torjev, ki se ukvarjajo z mladinskim raziskovalnim 
de lom, odkar poteka projekt mladinskega razis
kovalnega dela na Ptujskem, veliko več, po po
datkih Bistre okrog 1 10. Tema letošnjega semi
narja je bila spoznavanje temeljnego raziskoval
nega področja in v okviru tega tudi aplikativnega 
raziskovanja. 

PREDSTAVITEV KNJIGE 
PODRAVJE 

;:nes ob 1 6. uri bo v sejni sobi mestne občine 
Ptuj tiskovna konferenca, na kateri bodo 

predstavniki občine in Pomurske založbe 
predstavili knjigo Podravje, Mar ibor - Ptuj od A 

do Ž. Knjiga je izšla v okviru znamenite zbirke Po

murske založbe SLOVENIJA TOTAL. 

BOGAT BOŽIČNO-NOVOLETNI 
SEJEM 

dnovo le tno vzdušje v Ptuju bo obogat i l tudi 
uožično-novoletni sejem. Priprave so v pol 

nem teku, trajal pa bo od 1 5. do 3 1 . decembra. 
Stojnice s ponudbo novoletnih okraskov, daril in 
drugega bodo postavili na Mestnem trgu, v 
Miklošičevi ulici in na Novem trgu. 

V SOBOTO NA PTUJSKI 
TELEVIZIJI 

1 programu je redna informativna oddaja s 

prispevki o odprtju prenovljene okrepčevalni

ce Pepsi bar, odkritju ptujskega srednjeveškega 

obzidja, razstavi grafičnega obl ikovanja Darka 

Ferlinca in računalniške opreme RIP Computer , 

uspehih Borisa Zohar ja, o tradicionalnem sejmu 

Zima šport, 16. tradicionalni mednarodni Zlati 

rokavici, vrnitvi miss Slovenije Alenke Vindiš iz In

dije ter o novih uspehih ansambla Ptujskih 5. 

V PETEK NA KTV GORIŠNICA 

Sorišniški župan Slavko Visenjak bo v jutrišnji 

informativni oddaj i (13. decembra) na 

gorišniškem kabelskem sistemu odgovarjal na 

vprašanja občanov. Odda ja se bo pričela ob 20 . 

ur i , govori la pa bo o odnosih med Gorišnico in 

Ci rku lanami , o nekaterih težavah v športu ter 

drugih aktualnostih. Ponovitev informativne o d 

daje bo v nedeljo, 1 5. decembra, ob 1 5. uri. 

Pripravili: MG, TM 

S LOVENSKA BISTRICA / KABELSKA TELEVIZIJA 

Društvo za upravllanle KTV 
Začetki kabelske televizije Slovenska Bistrica segajo v leto 
1989, ko se je šest ljudi pri skupnosti tedanjih mestnih kra
jevnih skupnostih odločilo za izgradnjo sistema. Ustanovili so 
odbor za gradnjo in tehnični odbor ter pričeli delo. 

Osnovno omrežje so najprej zgra-
diU v mestu, nato pa so ga širili 
proti Zgornji in Spodnji Polska-
vi. Zgornji Bistrici, Kovači vasi. 
Devini ter Visolam in Kostanje-
vcu z možnostjo širitve proti 
Zgornji Ložnici in Gladomesu. 
Danes je priključenih okoli 2600 
legalnih naročnikov, ki plačujejo 
mesečno naročnino 500 tolarjev, 
in kot računajo, jih je približno še 
120 nelegalnih. 

Od začetka letošnjega leta, ko ce
lotnega sistema ni bilo več mogoče 
voditi v okviru skupnosti mestnih 
krajevnih skupnosti, so se odločili 
za novo statusno obliko ter se or
ganizirali kot Društvo za up
ravljanje KTV Slovenska Bistrica. 
Na zboru članov so potem izvolili 
organe društva. Predsednik up
ravnega odbora, ki je tudi najvišji 
organ društva je Adolf Klokočov-
nik, tehnični odbor vodi Jože Ple-
terski, ki je sočasno tudi po
dpredsednik, programski svet pa 
trenutno nima predsednika. Izvo-
lih so še nadzorni odbor ter arbit
ražno komisijo. 

Poleg internega kanala 3, ki se je 
s svojim znakom ter programsko 
zasnovo prvič pojavil v poletju 
1992, posreduje KTV Slovenska 
Bistrica naročnikom programe 25 
drugih televizijskih postaj ter vrste 
radijskih postaj. Odgovorni 
urednik programa kanala 3 Ladis
lav Cvahte je povedal, da 
pripravljajo redno tedensko 
enourno oddajo, v katero so 
vključeni aktualni dogodki v 
občini, nekaj pa je tudi avtorskih 
prispevkov. Oddajo potem predva
jajo trikrat tedensko: v četrtek in 
soboto po dvajseti uri ter v nedeljo 
ob enajstih. Ob ponedeljkih zvečer 
imajo redne kontaktne oddaje z 
aktualno vsebino s ponovitvijo ob 
petkih. Tudi letos pripravljajo za 
bližnje božično-novoletne prazni
ke še posebne praznične oddaje. V 
času, ko na kanalu 3 nimajo oddaj, 
oddajajo videostrani z na
jrazličnejšimi sporočili. Vse to 
delo opravlja po pogodbi okoli 20 
ljudi, od tehničnega osebja do vseh 
programskih delavcev, razmišljajo 
pa tudi o kakšni redni zaposlitvi. 

Kot je povedal odgovorni urednik, 
jim trenutno primanjkuje 
predvsem novinarskega kadra, še 
posebej če so dogodki v dopol
danskem času. 

V občini imajo ob že omenjenem 
lokalnem TV sistemu še tri manjše 
- na Pragerskem, v Oplotnici in 
Poljčanah. V želji po čim kvalitet
nejši medsebojni programski iz
menjavi so se dogovarjali o lin-
kovski povezavi med vsemi štirimi 
sistemi KTV, kar bi po takratnih 
izračunih veljalo okoli 35 tisoč 
DEM. Ker pa tega denarja omen
jeni sistemu nimajo, so naslovili 
prošnjo za dodelitev sredstev na 
občinske svetnike, ki so o tem 
razpravljali v začetku letošnjega 
leta. Vendar se za omenjena 
sredstva niso odločili. Povezave 
med omenjenimi KTV sistemi na 
tak način ni, vendar po besedah 
Jožeta Pleterskega te zamisli niso 
opustili. Trenutno preverjajo 
možnost povezave vseh sistemov 
po optičnem kablu, ki ga gradi Te
lekom, vendar so cene vključitve 
kabelskega TV sistema dokaj viso
ke, razmišljajo pa tudi o postavitvi 
TV oddajnika na Boču. 

Vida Topoiovec 

Príha¡aio dovine številke 
Vse pravne in fizične osebe bodo, kot določa zakon o davčni službi, v letu 1997 
uporabljale davčne številke. Ta bo identifikacijski znak davčnega zavezanca in bo 
služila za enotno povezave in opredelitev podatkov v davčnih evidencah. 

Davčna uprava republike Slovenije bo 16. 
decembra pričela po pošti pošiljati potrdila o do
deljeni davčni številki (teh bo 2.122.876). Prvi za
vezanci bodo prejeli davčno številko 18. decembra, 
vsi drugi pa do konca leta. Zakon o davčnem pos
topku obvezuje davčne zavezance, da od 1. januarja 
1997 dalje uporabljajo davčno številko pri davčni 
napovedi, davčnem obračunu, vlogah, naslovlje
nih na davčni organ, in vseh drugih dokumentih, 
ki jih je določil zakon. Fizične osebe morajo pred
ložiti svojo davčno številko izplačevalcu dohodkov 

oziroma delodajalcu. Osebam, ki tega ne bodo sto
rile, delodajalec ne bo smel izplačati dohodkov. Na 
računih, ki jih bo izstavila pravna oseba kupcem 
izdelkov ali storitev, bo morala navesti svojo 
davčno številko in številko kupca oziroma 
naročnika. Vednar ta številka v letu 1997 še ni pre
dpisana, saj bo njena uporaba v teh primerih pre
dpisana s posebnim zakonom, kot sta predvidena 
zakon o davku na dodano vrednost oziroma zakon 
o trošarinah, ki naj bi začela veljati leta 1988. 

JB 



М О О Л Ш P O S Ì O V N 4 S P O R O t H A 

B A R B A R I N M O D N I KOTIČEK 

Plesi 
Bliža se čas, ko bodo veli

ke dvorane na široko odprla 
svoja vrata. Čas plesov se 
začenja. Prvi, novoletni, bo 
prav gotovo nekaj posebne
ga, prav tako plesi matu
rantov in vsi mnogi drugi, 
ki jim bodo sledili vse do 
poletja. In če so to plesi z 
lepo pogrnjenimi mizami, z 
izbrano hrano in pijačo ter 
prijetno živo glasbo, vse 
skupaj lepo dopolnijo do
godku primemo oblečeni 
ljudje. 

Vsekakor to še posebej velja 
za maturantske plese. Matu
rantje naj hi tudi s svojo obleko 
izkazovali zrelost, s tem pa 
predvsem drugačnost svoje ob
leke od tiste, ki so jo nosili vsa 
štiri leta šolanja. Prav gotovo 
bodo toalete zelo različne, tako 

kot so med seboj različni ljud
je, skupno vsem pa naj bi bila 
primerna eleganca, svečanost, 
predvsem pa okusno izbrana 
oblačila. 

Dekleta, ki se boste odločale 
za kakršnokoli toaleto, vedite, 
da se s krojem oblačila lahko 
popravijo oziroma skrijejo 
marsikatere napake telesa, ki 
jih imamo prav vsi. Če same o 
tem ne veste veliko, 
povprašajte za nasvet stro
kovnjaka, ki vam bo pomagal. 
Barva igra pri vsem tem veliko 
vlogo, saj s pravo izbiro lahko 
še tako preprosta linija dobi 
bogat in prefinjen videz. Mate
riali pa omogočajo, da oblika 
dobi zaželeno formo. Nikar pa 
ne računajte na obleko, ki jo 
boste nosili še kasneje za vsak 
dan. To je edinstvena noč in 

trenutek v vašem življenju, ki 
ga temu primemo popestrite 
tudi s svojo garderobo. 

In kaj obleči letos? 
Dekleta o tem veliko več raz

mišljajo kot fantje, saj so nji
hove možnosti izbiranja mno
go večje. Tiste, ki si boste svojo 
obleko zamislile v novih sve
tovnih modnih trendih, boste 
izbirale med veliko krasnimi 
idejami letošnje visoke mode. 
Kraljica^ letošnje noči bo prav 
gotovo ČIPKA. Pojavlja se v 
neštetih kombinacijah z 
različnimi materiali, v 
različnih barvah, lahko pa jo 
uporabite popolnoma samosto
jno. Drugi takšen material je 
žamet, ki s svojo posebno 
strukturo daje obleki poseben 
čar. In nato še mnogo drugih 
svečanih materialov, ki so vam 
vedno na razpolago. 

Prav tako kot dekleta lahko 
tudi fantje poskrbijo za svečan 
in moden videz. Verjetno si 
nihče ne želi izgledati kot 
kakšen "manager", zato nekaj 
nasvetov. Najelegantnejši in 
najbolj preizkušen je prav go
tovo SMOKING, to je svečan 
moški suknjič s svilenim ovrat

nikom, za tako priložnost še 
posebej primeren. Trendi pa 
vam predlagajo moško obleko 
iz žameta. Pri tem je linija 
hlač nekoliko ožja, stil linije je 
podoben kroju "Levis 501". 
Na splošno pa hlače niso več 
tako široke, saj se gube 
opuščajo, tako da imajo hlače 
največ po eno do dve gubi, 
hlačnica je ožja. Oblika je lah
ko narejena iz tršega satena ali 
grobe svile. 

Če se za takšen predlog ne 
boste odločili, pa bi radi bili 
vseeno nekoliko drugačni, za

menjajte belo srajco s srajco iz 
satena v katerikoli drugi, po 
možnosti živi barvi. 

K svečanemu vzdušju pa 
bodo prispevali tudi vsi drugi 
povabljenci in se oblekli prav 
tako dogodku primemo in ne v 
kostime , ki jih dmgače nosijo 
vsak dan v službo, kar na
jvečkrat storijo ženske. 

Vsi skupaj pa ne pozabite na 
primerne čevlje k večemi toa

leti, frizuro in make up, saj 
vam brez vsega tega še tako 
lepa obleka ne bo koristila. 

Barbara Plavet 



P T U J / z MISS SLOVENIJE PO VRNITVI IZ INDIJE 

' T o m o r a č l o v e k doživeti 
Plujčanka Alenka Vindiš, 

letošnja miss Slovenije, je po trite
denskem bivanju na Sejšelih in v 
Indiji ponovno v šolskih klopeh. 
"Vtisi so enkratni, to mora človek 
doživeti," pravi. Ponovno bi se 
vrnila tja pod toplo sonce in med 
dobre ljudi, čeprav je indijski 
vsakdanjik vse prej kot lep. Kljub 
veliki revščini so ljudje zelo prijaz
ni. Človek si ne more predstavljati, 
da je na svetu takšna revščina, do
kler je ne vidi. Naj se sliši še tako 

kruto, dobesedno ubežati ji moraš. 
Če se ustaviš in podariš rupije ene
mu, pride množica. Alenka pravi, 
da se ji je ob tem trgalo srce. 

Lepotice, udeleženke tekmovan
ja za miss sveta, so v Indiji živele 
kot princeske, izolirane od vsega. 
Indijski specialci so jih skrbno 
čuvali, da se jim ne bi kaj zgodilo. 
Čeprav so vsi govorili o velikih de
monstracijah proti tekmovanju, 
sama ni videla nobene. Najlepše je 
bilo na Sejšelih, kjer so se lahko 

I 
i 

tudi kopale, prosto hodile na
okrog, sicer pa so bile v skupinah 
po šest pod budnim očesom guver
nante. Njena je bila Slovakinja, ker 
je za organizatorje vseeno, od kod 
prihajaš, vse mečejo v en koš: Slo
venijo, Slovaško, Češko. V sobi z 
Rusinjo ji je bilo izredno težko, 
ker se nista mogli pogovarjati, saj 
ta ni znala besedice angleško. Pred 
tekmovanjem ni znala angleško 
tudi jugoslovanska miss, pa se je 
naučila. Če je volja, se lahko veliko 
naučiš, pravi Alenka. Alenkino 
znanje angleščine je po Indiji veli
ko boljše, kar ji bo zagotovo poma
galo pri zaključnem izpitu, ki ga 
bo imela ob koncu 4. letnika 
srednje zdravstvene šole. 

Glede izbora desetih najlepših je 
Alenka razočarana, Grkinja Irene 
Skliva pa si je naslov zaslužila, 
čeprav se je med bivanjem v Indiji 
precej zredila. Alenka pravi, da bo 
te kilograme hitro izgubila, saj jo 
kot miss sveta čakajo naporni dne
vi. Domov se bo vrnila šele čez 
kakšen mesec, sicer pa bo morala 
biti organizatorjem na voljo celih 
dvesto dni. Ko jo je dan po zmagi 
obiskala in ji čestitala, ji je zažele
la, naj bo močna, da bo vzdržala 
vse napore, ki jih naslov miss sveta 
prinaša. "Jaz, ki sem samo miss 
Slovenije, sem včasih brez moči, 
saj so obveznosti iz naslova velike, 
kaj šele ona. Miss sveta Irena Skli
va je preprosto, nesebično in zelo 
prijazno dekle. Osebno ji pri
voščim, da je zmagala. Za drugih 
devet, ki so se uvrstile med desete
rico, pa tega ne morem reči. Ne 
vem, po kakšnem ključu so jih iz
brali. Osebno mi je bila najbolj 
všeč Čehinja. Človek bi jo samo 
gledal, tako je bila lepa. Je pa res, 
da Češka tako kot Slovenija nista 
državi, katerih lepotice bi se lahko 
visoko uvrščale. Niti Hrvaška letos 
ni prišla naprej, čeprav letošnja 

miss Vanja Rupena v ničemer ni 
zaostajala za lansko, ki je bila prva 
spremljevalka miss sveta. Pred 
tekmovanjem sva bili glavni favo-
ritinji Grkinja in jaz." 

Indijo v živo je Alenka doživela 
šele zadnji dan bivanja, ko so jo 
drugi člani slovenske ekipe, skupaj 
jih je bilo deset, popeljali na izlet, 
na katerem je spoznavala indijsko 
kulturo in druge zanimivosti. Ob
lekla je sari, da bi bila čim manj 
opazna, vendar so jo povsod opazi
li in prepoznali kot udeleženko 
tekmovanja za miss sveta. Podpi
sati je morala precej avtogramov. 

Pravo doživetje pa je bilo zvečer, 
ko so kupovali. Ob kupovanju in
dijskih spominkov je Alenka od
krila svoj doslej še neodkriti talent 
- sposobnost barantanja in ga upo
rabila tudi pri nakupih drugih čla
nov slovenske ekipe. Nasploh so se 
v trgovinah zelo zabavali. Dan je 
hitro minil, bližala se je naporna 
pot domov, ki se je končala 26. no
vembra popoldan. Ko je na 
brniškem letališču stopila z letala, 
so ji pričeli šklepetati zobje; ni 
čudno, s plus 30 stopinj Celzija je 
prišla na minus. Takoj bi se vrnila 
nazaj, če bi lahko. Ampak dolžnos

ti jo čakajo, na prvem mestu je 
šola. V slabem tednu ji je uspelo 
dobiti že nekaj dobrih ocen, upa, 
da bo tako tudi v bodoče in tudi na 
koncu šolskega leta, ki je zadnje v 
srednji zdravstveni šoli. Leto, ki se 
je začelo zanjo tako obetavno, naj 
se tudi konča dobro, si želi Alenka, 
novo pa nanj bi bilo prav tako pol
no uspeha in prijetnih doživetij. 
Ob novem letu nima nekih po
sebnih želja. Da bi le tako bilo na
prej, kot je sedaj, in da bi kmalu 
dobila obljubljeni avto - modri fiat 
punto. 

MG 

A l e n k a V i n d i š : " N a j l e p š e j e b i lo n a S e j š e l i h . ' 

M i s s s v e t a I r e n e S k l i v a 
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A l e n k a z n a j l e p š o H r v a t i c o , J u g o s l o v a n k o in B o s a n k o ( o d leve ) 



B R E M ЖЕУиШША 

T E D N I K O V KLEPET/ TEDNIKOV KLEPET 

Samomor - "nemi krilc' 
v Sloveniji je samomorilnost že dalj časa nacionalni 
problem. Samo ob prejšnjem koncu tedna so na ptujskem 
območju zabeležili šest poskusov samomora. O krizah, ki 
jih preživljajo predvsem ljudje, ki želijo napraviti samo
mor, ter o tem, kako ga preprečiti, smo se pogovarjali z 
doc. dr. Onjo Tekavčič Grad, klinično psihologinjo Centra 
za mentalno zdravje pri Psihiatrični kliniki v Ljubljani. 
Doc. dr. Onja Tekavčič Grad vodi prvo slovensko tele
fonsko krizno linijo (Klic v duševni stiski), ukvarja pa se 
tudi s psihoterapijo bolnikov v kriznih stanjih. 

TEDNIK: Od leta 1970 v Slo
veniji deluje register samomo
rov in samomorilniha posku
sov. Čeprav nizanje številk tis
tim, ki so v stiski, ne pomeni 
rešitve, bi vseeno na začetku 
povedali, kako se giblje koefí-
cent samomorilnosti? 

Doc. dr. Onja Tekavčič 
Grad: "Register samomorov je 
pri nas začel akad. prof. dr. Lev 
Milčinski in ta register je zelo 
pomembna baza podatkov za ce
lotno Slovenijo, pa tudi za pri
merjavo z drugimi evropskimi 
državami. Po statistikah zadnjih 
26 let je samomor pri nas bil ves 
čas zelo problematičen. Med 70. 
in 80. letom je število počasi 
rastlo, pozneje pa se je nekoliko 
ustalilo. Vsako leto si vzame 
življenje okoli 650 do 700 ljudi, 
kar nas postavlja v sam evropski 
vrh, skupaj z Madžari, Finci in 
Švicarji." 

TEDNIK: Na katerih 
področjih v Sloveniji je samo-
morilnost najbolj prisotna? 

Doc. dr. Onja Tekavčič 
Grad: "Najbolj obremenjeni so 
predeli severovzhodne in 
vzhodne Slovenije ter Zasavje, 
to so predvsem so vinorodni pre
deli z ekonomsko slabšimi raz
merami, kjer je bolj prisoten al
koholizem, večja nezaposlenost, 
skratka kjer se prebivalci mnogo 
bolj spopadajo s problemom 
preživetja." 

TEDNIK: Lahko govorimo, 
da so nekateri narodi na neki 
način ogroženi zaradi samomo
ra? 

Doc. dr. Onja Tekavčič 
Grad: Doc. dr. Onja Tekavčič 
Grad: "Za Slovenijo to vsekakor 
velja, saj gre za 700 ljudi v 
obdobju, ki je običajno najbolj 
produktivno. In če računamo, da 
je letno poleg tega okrog 700 
nesreč, v katerih se marsikdaj 
skrivajo tudi samomori, dobimo 
ogromno številko za tako 
majhen narod." 

TEDNIK: Katere so najbolj 

rizične skupine v naši državi, ki 
so nekako podvržene samomo
rilnosti? 

Doc. dr. Onja Tekavčič 
Grad: "V prvo rizično skupino 
spadajo ljudje, ki uživajo 
različne substance, predvsem al
kohol; to je najbolj razširjeno na 
Štajerskem, Koroškem in Do
lenjskem. To je ena od rizičnih 
skupin, ki ji je potrebno nameni
ti kar nekaj več pozornosti. Po
tem so vsi, ki so porinjeni na rob 
zaradi ekonomskih stisk, ker so 
ostali brez zaposlitve. Še posebej 
so ogroženi moški. Tudi sicer je 
v Sloveniji samomor bolj moški 
problem, saj naredi samomor 
trikrat več moških kot žensk. 
Največkrat izguba delovnega 
mesta za moškega ne pomeni 
samo izgube rednih prihodkov, 
temveč tudi izgubo statusa in 
mesta v družbi. Tretja skupina 
so ljudje, ki bolehajo za raznim 
telesnimi, duševnimi boleznimi 
ali kroničnimi boleznimi, potem 
ljudje, ki so zaradi specifičnih 
problemov v družini so bolj 
nagnjeni k samomorilnosti, še 
predvsem v tistih družinah, kjer 
se je samomor v družini že poja
vil." 

TEDNIK: V zadnjem času vse 
več mladih in otrok konča svo
je življenje s samomorom ... 

Doc. dr. Onja Tekavčič 
Grad: "Da, žal o samomoru raz
mišlja veliko predvsem mladih 
ljudi, bodisi zaradi stisk ali zara
di slabe perspektive, ki jo imajo 
v družbi. In na žalost nekateri od 
teh napravijo samomor. Res je 
samomora pri mladoletnikih ne
koliko manj kot pri odraslih, 
vendar je vsak samomor pri mla
dem človeku nenaraven. Mladi 
imajo pred seboj še vse življenje 
in veliko skritih možnosti, da se 
v prihodnosti stvari in njihov 
položaj izboljša, zato se moramo 
v preventivi še posebej osredo
točiti na to skupino." 

TEDNIK:Kako pa je v Slove
niji organizirana preventiva? 

Doc. dr. Onja Tekavčič 
Grad: "Preventivne dejavnosti 
so zastavljene, odkar se je v 60. 
in 70. letih začel ukvarjati s tem 
problemom prof Milčinski. Od 
takrat vsakogar, ki je poskušal 
samomor, pregleda psihiater. 
Smo ena redkih dežel, ki ima to 
pomoč tako urejeno. Psihiater 
tudi presodi, ali je potreben na
daljnje obravnave, ali ga je 
potrebno napotiti v bolnišnico 
ali zadostuje ambulantno 
zdravljenje. So pa še druge pre
ventivne dejavnosti. Imamo 

redne seminarje za zdravnike 
splošne medicine, ki lahko prvi 
odkrijejo človeka, ki razmišlja o 
samomoru, prav tako 
izobražujemo tudi učitelje, ven
dar so seminarji, ki so bili 
predvideni v sklopu ministrstva 
za šolstvo, lansko leto izpadli iz 
programa, kljub temu da misli
mo, da je to nacionalni problem 
in da imajo v tem programu 
učitelji zelo pomembno preven
tivno vlogo. Upamo pa, da bosta 
v prihodnosti ministrstvi za 
šolstvo in zdravstvo našli 
potrebna sredstva za financiran
je programov." 

TEDNIK: Na kaj pa morajo 
biti pozorni vsi tisti, ki se po
klicno ukvarjajo ali živijo z ose
bami, pri katerih se pojavljajo 
samomorilne težnje? 

Doc. dr. Onja Tekavčič 
Grad: "Samo vzemimo učitelje, 
ki lahko v preventivnem procesu 

igrajo zelo pomembno vlogo. To 
so ljudje, ki vsakodnevno opazu
jejo mladostnika, vidijo njegove 
spremembe v vedenju, vidijo, da 
ne sodeluje več pri pouku, da 
postaja raztresen. Mladostniki 
velikokrat reagirajo tudi na 
neprimeren način, postanejo ag
resivni, vedenjsko neprimerni, 
popolnoma popustijo v učni ak
tivnosti, so dekoncentrirani, 
izostajajo od pouka, prej urejen 
učenec se popolnoma spremeni, 
velikokrat začne uživati alkohol, 
kaditi ali poseže po drugih dro-
gah, oddaja predmete, ki so mu 
bili ljubi, govori o tem, da je 
življenje nepomembno, v kakšni 
njegovi nalogi ali v kakšnem spi
su lahko razberemo tudi takšne 
stvari. Vsi ti znaki lahko učitelja, 
ki ima posluh in potrebno znan
je za to, opozorijo, da je z otro
kom ali mladostnikom nekaj na
robe. Njegova naloga bi bila, da 
se z njim pogovori ali ga pošlje k 
svetovalnemu delavcu, ki ga 
imajo že skoraj na vsaki šoli." 

N E P O M E T A J T E 
P R O B L E M O V 
P O D P R E P R O G O 

TEDNIK: Lahko rečemo, da 
je samomor posledica enega ali 
več nerešenih vprašanj, kriz, ki 
so se pri posamezniku že dalj 
časa pojavljale. Kaj doživlja 
človek, ki se odloči za samo
mor? Kako lahko zaznamo, da 
je nekdo v resni krizi, in kako 
mu takrat priskočiti na pomoč? 
Kako reagirati, če zaznamo, da 
nekdo kaže samomorilne zna
ke? 

Doc.dr. Onja Tekavčič Grad: 
"Prvo pravilo je vedno: 
vprašajmo. Če se nam zazdi, da 
se z našim sorodnikom, prijatel
jem, sodelavcem ali drugim do
gaja nekaj resnega, tudi z otro
kom ali dijakom v šoli, 
vprašajmo. Vprašajmo, ali se mu 
zdi življenje pretežko, ali raz
mišlja o samomoru; to odpira 
možnost pogovora, diskusije, 
razbremenitve, ne pa kot raz
mišljajo nekateri ljudje, da bo to 
spodbudilo razmišljanje o samo
moru. Nasprotno, to ga bo odp
ravilo, zmanjšalo. Najprej 
vprašajmo, potem pa bodimo 
pripravljeni poslušati. Pos
lušaj mo človeka, ki nam govori o 
svojih stiskah, ne prekinjajmo 
ga, ne dajajmo nasvetov, ki bi jih 
ta človek v tem trenutku težko 
upošteval, ampak predvsem pos-
lušajmo, kaj so njegovi proble
mi. Če so pretežki in jih mi ali 
skupaj ne zmoremo rešiti, obsta
jajo nekatere službe, kamor ga 
bomo lahko pripeljali, če pa so 

problemi, lažji in blažji in samo 
trenutni, pa vendarle pos
kušajmo najti neko rešitev. 

Nekateri ljudje imajo več kriz, 
drugi manj, nihče pa ni brez 
njih. Znano je, da blažje krize 
navadno vsi obvladamo, globlje 
pa lahko nekatere posameznike 
ohromijo. Tedaj naj si najdejo 
človeka, ki jim je blizu, in se mu 
izpovedo. Velja pa pravilo: Ne 
pometajte problemov pod 
preprogo, temveč jih skušajte 
urejati sproti, ko so še majhni. 
Naj ponovim: kriza čaka vsake
ga od nas. Seveda pa je 
vprašanje, kako smo nanjo 
pripravljeni. Hočem reči, da je 
zelo pomembno, kako smo se 
naučil reševati probleme in kako 
znamo najti pomoč bližnjih. 

Kriza pa ni nekaj slabega, je 
tudi priložnost, da spoznavamo 
samega sebe in ljudi okrog sebe, 
da zorimo, da se poglobimo vase. 
Res pa je, da navadno človek v 
krizi z besedami zavrača pomoč, 
saj navadno odrezavo reče: Tus
ti me na miru!' V resnici pa vsa 
njegova notranjost kliče po 
pomoči, po tem, da bi mu pris
luhnili. Zato velja: če hočemo 
sočloveku zares pomagati, je tre
ba pri pogovoru vztrajati. Vsak, 
ki razmišlja o samomoru ali pa 
ga skuša storiti, čuti pred tem 
dejanjem neznosno bolečino, ki 

je ne more ali ne zna deliti z 
bližnjimi. Namesto da bi o 
težavah potožil, se še bolj zapre 
vase. Samomorilskim osebam se 
zdi, da je njihovo življenje izgu
bilo vsako vrednost; ni več barv, 
je le še 'črn tunel', pravijo in na 
koncu tega je le še 'odrešilna' 
smrt. Edino, kar si želijo, je pre
nehanje te hude bolečine duha 
in srca ter konec težav, v katerih 
so se znašli. 

Ob samomoru radi iščemo 
vzroke za to dejanje, vendar jih 
umrli navadno odnese s seboj v 
grob. Napogosteje pa so vendarle 
vzroki v nerešenih družinskih, 
ljubezenskih in zakonskih 
težavah; tem sledijo telesne. 

duševne in ekonomske, navadno 
pa gre za kombinacijo vseh." 

TEDNIK: Kako pa pridejo do 
vas? Ali potrebujejo posebno 
napotnico za psihiatrično hitro 
pomoč? 

Doc.dr. Onja Tekavčič Grad: 
"Glede na to, da smo bolnišnica, 
pošiljajo k nam paciente iz 
različnih ambulantnih služb. V 
vseh zdravstvenih domovih po 
Sloveniji delujejo psihiatri in 
psihologi, h katerim se ljudje 
lahko obrnejo po pomoč. Prav 
tako pomagajo tudi splošni 
zdravniki, ki točno vedo, kam 
lahko pošljejo pacienta v prime
ru, ko se ta odpre in se je 
pripravljen pogovarjati o proble
mu." 

TEDNIK: Velikokrat 
predvsem v manjših okoljih, 
kjer se ljudje med sabo bolj 
poznajo, še vedno obstajajo ne
kateri predsodki in se ljudje 
kljub problemom ne morejo 
odločiti za obisk pri psihiatru. 
To največkrat za sabo potegne 
vrsto drugih neprijetnosti. Kaj 
bi svetovali vsem tistim, ki bi 
radi govorili o svojih proble
mih, toda ne v ustreznih usta
novah v svojem okolju? Vodite 
tudi prvi telefon , ki je namen
jen za pomoč v stiski. 

Doc. dr. Onja Tekavčič 
Grad: "To je gotovo ena od oblik 
pomoči. Telefon, ki ga vodim, 
obstaja že 17 let, v zadnjem času 
jih je veliko. Ta pomoč je dobra, 
ker je takojšnja, v kriznem tre
nutku takoj razbremeni človeka. 
Dobra je tudi zaradi tega, ker do 
neke mere razreši najhujšo kri
zo, da se človek ne bo odločil za 
najhujše in bo naslednji dan lah
ko šel tudi po ustrezno strokov
no pomoč. Strinjam pa se, da so 
v naši družbi ljudje, ki gredo po 
pomoč k psihiatru, zaznamova
ni. Toda ponavadi pacienti, ki 
pridejo do nas, ta občutek izgu
bijo, ker vidijo, da je to podobno 
delo, kot so vse druge službe za 
pomoč ljudem v stiski. Ponavadi 
se tega straha znebijo že po 
prvem obisku." 

TEDNIK: Je res, da tisti, ki 
grozi s samomorom, tega nikoli 
ne stori? 

Doc. dr. Onja Tekavčič 
Grad: "Ne drži. Tisti, ki grozijo, 
da ga bodo storili, čakajo, da jim 
bo kdo prisluhnil, jim pomagal. 
Če nanj naletijo, potem se na
vadno umirijo, uravnotežijo. Pri 
tem je zelo pomembno, da oseba, 
ki misli na samomor, ne zavrača 
življenja kot takšnega, temveč le 
neznosno življenjsko preiz
kušnjo, v kateri se je znašla in ne 
zna iz nje." 

Marila Slodniak 

D o c . dr. O n j a T e k a v č i č 
G r a d r a z i s k u j e p r e p 
r e č e v a n j e s a m o m o r a in 
ž a l o v a n j e . Svo je 
i z s l e d k e tud i ob jav l j a in 
se ukvar ja s p e d a 
g o š k i m d e l o m . 

061 313-715 ali 9781 sta te
lefonski številki Klica v 
duševni stiski, ki ga vodi 
Center za mentalno zdravje. 
Kličete lahko vsi, ki ste v 
takšni ali drugačnih dušev
nih krizah, vsak dan od 19. 
do 7. ure naslednjega dne. 
061 140 20 30, Zaloška 29 v 
Ljubljani pa je telefon in 
naslov Ambulante za bližnje 
svojce samomorilcev, ki jo 
vodita klinična psihologinja 
dr. Onja Tekavčič Grad in 
kolegica Anja Zavasnik. 
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Vse o b p r a v e m i a s u 

Zadnje dni minevajočega leta 
mnogi namenjamo razmišljanju 
o rečeh in dejanjih, ki jih sklene
mo popraviti v prihodnjem letu. 
Takšno načrtovanje je prijetno, 
če lahko pomislimo na tiste 
načrte, ki smo si jih zadali lanski 
december in jih tudi uresničili. 
Vsaj trohico želja je lepo odpisati 
in nadomestiti z drugimi. Če ste 
morebiti sklenili, da boste pri
hodnje leto potrpežljivejši s svo
jimi otroki, vam v knjigarnici 
predstavljam izbor knjig za lažje 

premagovanje učnih in ve
denjskih težav. Predvsem vam 
bodo te knjige zaveznice pri 
razumevanju in pomoči učen
cem. 

Morda se vam bo zdelo 
smešno, a prva knjiga je iz pop
lave različnih horoskopskih iz
daj: 

ZAPISANO 

VZVBZDAH. 

Avtorica Meta Malus je v 
podnaslovu zapisala: Nebesna 
znamenja za majhne in velike ot
roke. Saj ne, da bi to branje vzeli 
preresno, toda opravičevanje 
starševske slabe volje z nebes
nimi znamenji in skupno 
družinsko branje horoskopov je 
lahko zabavno. Knjiga je napisa
na zelo tekoče in je opremljena s 
humornimi ilustracijami Jožeta 
Trobca. Malusova je pregledno 
predstavila osnovne značilnosti 
vsakega znamenja, najprej 
skupne ter nato posebej za pun
ce in fante. Vsako znamenje ima 
na koncu predstavitev mame in 
očete istega horoskopa. Zapisa
no v zvezdah je izdala založba 

Domus leta 1993 v Ljubljani. 
Knjiga ima 78 strani in je lahko 
zanimivo darilo. 

Tudi naslednja knjiga je po
vezana z nebesnimi pojavi, ki 
verjetno veliko bolj krojijo naše 
življenje, kot bi sami želeli. To je 
knjiga o uporabi luninega kole
darja v vsakdanjem življenju z 
naslovom 

VSE OB PRAVEM 

ČASU. 

Zajetno delo (213 strani) je iz 
nemškega jezika prevedla Alen
ka Furlan za založbo Mavrica iz 
Celja. Avtorja Johanna 
Paungger in Thomas Poppe sta 
pregledno sestavila priročnik za 
razumevanje in načrtovanje 
življenja, ki naj bo skladno z 
luno. Mnogi upoštevajo lunin 
setveni koledar, toda sledenje 
Luninim menam lahko olajša 
tudi mnoge druge pomembne in 
manj pomembne stvari v življen
ju. V knjigi boste brali zraven 
razlage splošnega vpliva lune 
na zemljo še o njenem vplivu na 
prehrano ter v okviru tega o na
biranju zdravilnih zelišč, o obis

kih pri zobozdravniku in zdravni
ku, o zračenju in družiskih izle
tih, o negi telesa ... Morda vam 
bo prav ta knjiga pomagala 
dvigniti kvaliteto življenja ter se 
boste v phhodnjem letu laže 
odločali ob luninem koledarju. 
Knjiga je izšla lani in stane s pri
loženimi koledarji za prihodnji 
leti 3570 tolarjev. 

Veliko lažje dosegamo zas
tavljene cilje, če premoremo do
ber spomin. Z leti, ko so 
možgani obremenjeni z nešteti
mi podatki, premnogi tarnajo o 
slabem spominu. Toda tudi to 
nadlogo lahko premagate z ur
jenjem in različnimi tehnikami iz 
knjige Draga Urbanca 

VSAK LAHKO 

IZBOUŠA SPOMIN. 

Ta je namenjena vsem, ki bi 
radi povečali svoje umske spo
sobnosti. Knjiga ima 126 strani, 
kjer boste gotovo našli vsaj eno 
uporabno navodilo (učenje pred 
spanjem in takoj po njem; 
ponavljajte več, kot je potrebno; 
ogrevanje za boljši spomin; po
govarjajte se sami s sabo; iščite 

nenavadnosti .,.). Knjiga je izšla 
letos pri založbi Učila iz Tržiča 
ter je za osnovnošolce nekoliko 
prezahtevna. Tem je namenjen 
droben priročnik Dušice Kuna-
ver 

UČIM SE UČITI, 

ki je izšel leta 1993 pri mari
borski založbi Rotiš. Avtorica 
poudarja, da je učenje delo, ki 
se ga pač moramo naučiti. Ob 
skrbno načrtovanem času in 
načinu učenja bo šolsko delo 
lažje in zanimivejše, več bo tudi 
prostega časa. K pisanju je avto
rico vzpodbudilo dolgoletno pe
dagoško delo, ko je spoznavala, 
koliko otrok prebije ogromno 
časa ob učenju, pa njihov uspeh 
ni dosegel želenega. Knjiga ima 
64 strani in je razdeljena na tri 
večje sklope: Sam s seboj, Moji 
sošolci in jaz, Šola in jaz. Zakl
jučne misli). Na devetnajsti stra
ni lahko preberete: Kako naj se 
pripravim do tega, da mi bo ma
tematika všeč? Morda vas bo 
pritegnilo poglavje Pisali bomo 
test - ojoj! 

V zadnjih letih je izšlo precej 
knjig, ki skušajo tako ali drugače 

svetovati in usmerjati k boljšemu 
učenju, razumevanju, dojeman
ju, vzgajanju, sožitju v različnih 
skupnostih ... Naj omenim še 
nekaj naslovov: Robert Bayard, 
NA POMOČ; NAJSTNIKA IMA
MO! (Mladinska knjiga, 1992, 
zbirka Za zdravo življenje); Son
ja Pečjak, KAKO DO BOLJŠEGA 
BRANJA (Zavod RS za šolstvo in 
šport, 1993); Norbert Jaušovec, 
SPODBUJANJE OTRKOVE 
USTVARJALNOSTI (DZS, 1987); 
Bernd Badegruber, UČENJE 
BREZ PRISILE (Regionalni 
izobraževalni center Radovljica, 
1995); Helen McGrath in Shona 
Francey, PRIJAZNI UČENCI; 
PRIJAZNI RAZREDI (DZS, 
1996). 

Vse navedene knjige si lahko 
izposodite v oddelkih Knjižnice 
Ivana Potrča. Hkrati vas vabimo, 
da si v mladinskem oddelku og
ledate razstavo Novoletne 
zgodbe. Pričakujemo vas vsak 
dan od osme do devetnajste ure 
ter do dvanajstih ob sobotah. 
Morda še ne veste:v mla
dinskem oddelku je izposoja 
knjig ter neknjižnega gradiva 
brezplačna. 

Liliana Klemenilč 
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1^ pušiavi in gošitm 
• K o t v f i l m u 

s Punhilla po lahkotnem šti-
riurnem dopodanskem trimčku 
prispeva v dolino Kali Gandaki. 
V skupini Annapurn so mostovi 
stabilnejši kot pod Everestom, 
poti pa so bolj urejene, na prene-
katerem mestu so tlakovane s 
skrilavci. Na tem mestu velja 
omeniti, da poteka promet v 
gorskem svetu izključno po 
pešpoteh; tod na hrbtih nosačev 
in živali prenesejo do najbolj 
odročnih vasic dobesedno vse: 
cevi za vodovodno napeljavo, 
seno, oblačila, sadje in kurjavo ... 
Pod Annapurnami tovorijo 
predvsem z mulami, osli in konji 
(pod Everestom večinoma tovo
rijo z jaki). Kakšen konec lahko 
doleti ta trpeča bitja, je bilo vide
ti v tistem delu poti, kjer se Kali 
Gandaki pretvori v curek vode 
(še vedno širok 20 metrov), ki je 
okrog sebe nasul pravo malo 
puščavo. Punhillskih zelenih te
ras vajeno oko se kmalu zatem 
zazre v dva do tri km široko 
peščeno kamnito pustinjo, nad 
katero se dvigujejo vrtinci prahu 
in jo občasno spremenijo v 
hodeči hurikan. Na poti navzgor 
naju je sprejelo ob sicer jasnem 
nebu tako globoko dihanje vetra, 
da brez sončnih očal nisva videla 
ped pred nosom. Zrnca peska so 
se zajedala za obleko in pod 
kožo, brez šala ali rute pred usti 
bi imel v hipu zobe polne 
zdrobljene leteče kaše. Le malo 
je manjkalo, da bi se prikazal v 
vrtincu Omar Sharif tako kot v 
tistem dobrem starem filmu Da
vida Leana (Lawrence Arabski 
& CO.). Vendar so izbruhi vetra 
na srečo dovolj redki. V omenje
ni pušči sem naletel na napol ob-
jedeno okostje poginulega kon
ja; revež je omagal pri nošenju, 
pustili so ga tam. V ozadju se je 
ravnodušno povzpenjal pod 
nebo Dhaulagiri, ljubezen 
pogrešanega slovenskega 
vrhunskega alpinista Staneta 

Belaka - Šraufa. Ta del poti je iz
razito impozanten, saj se reka 
Kali Gandaki ovija osemti-
sočaku Dhaulagiriju tako rekoč 
okrog gležnjev. Dno doline leži 
na 2500 nm, torej je relativna 
višinska razlika največja na ze
meljski obli, dobrih 5500 metrov 
višje je vrh te čudovite gore, ki se 
ponuja, češ, dotakni se me, če 
moreš! 

• S k o z i 
p u š č a v o i n 
g o š č a v o 

Goščava nižjih leg se z višino 
pretvori v puščavo. Vasi in pre
nočišča, na začetku kar gosto po
sejana, se kasneje, tako kot dre
vesa, zredčijo. Imena vasi v 
nižini kažejo, da je območje sil
no bogato z vodo. Gorepani, Ta-
topani, Kalopani, vse je po
vezano z vodo, kaju pani je po 
nepalsko voda. V višjih legah 
površinske tekoče vode skoraj 
ni. V redkih oazah zelenja je zato 
vzdušje toliko prijetnejše, zlasti 
če se oaza imenuje Marpha. Mar-
pha leži na 2500nm in slovi po 
svojem sadju. Obdan s puščavo, 
se ta rajski vrt razcveta v zavetju 
ogradic, ki spominjajo na tiste 
naše, kraške. Če bi se zaradi 
ničesar drugega ne odpravil v 
Nepal, bi se prav gotovo zaradi 
sanjsko fantastičnih dišečih ja
bolk. Jabolka, hruške, breskve in 
dateljne v Marphi tudi sušijo. Se 
zdaj se mi ob spominu na to 
izjemno lepo urejeno vasico in 
njene sadne dobrote pocedijo sli
ne. Skozi Jomsom, pravo malo 
mesto z značilno glavno (in 
hkrati edino) ulico, ob katero sta 
postavljena letališče in nov mu
zej, pelje pot v najbolj neoblju-
dene predele, kar si jih moreš 
predstavljati. Tistih par naselij 
sicer še vztraja, kjer so zrasla, 
toda peščen kanjon, zalit s 
prodniki, med katerimi klokota
jo prve vijuge reke Kali Ganda

ki, daje vtis nezemeljske tujosti. 
Kagbeni, vas na robu sveta, se 
stiska na meje predela Mustang. 
Nepal, ki še dandanes ni odpah-
nil vrat vseh svojih območij (re
lativno množičnemu) turizmu, 
odpira svoje zakladnice počasi. 
Mustang je bil do nedavnega 
prepovedano območje, v letu 
1996 pa se, kot pravijo govorice, 
utegne na široko odpreti 
vedoželjnim vandravcem, ka
jpak za temu primerno ceno. 
Izjemno drage takse (npr. pone
kod 700 dolarjev za teden dni), 
ki že veljajo v nekaterih predelih 
Nepala, za zdaj učinkovito prep
rečujejo katastrofo prehitrega in 
preveč čredniškega turizma. 
Kagbeni, ki v bistvu že leži v 
Mustangu, je vas, ki se povsem 
razlikuje od drugih vasi ob poti. 
Hiše so ometane z rdečo glino in 
se povezujejo v prave mini kvar-
te. Pot, zožena med zidovi 
kockastih bivališč, predira zido
ve in se razširja na "srednje
veško" zatemnjena notranja dvo
rišča. Ljudje imajo tod že 
povsem tibetanske poteze. Ostre 
ličnice, zagorela polt, vranje črni 
lasje in predirne sokolje oči ti 
izražajo dobrodošlico, toda z 
neujemljivih višin. Od Kagbeni-
ja na sever, proti Tibetu, posta
nejo zadeve resne. Tibet se že 
nekaj desetletij bori proti okupa
ciji, ki jo je izvedla Kitajska; 
posledice kulturnega uničenja 
dežele in politične nesvobode se 
med drugim odražajo tudi pri 
sosedah. V Nepalu (in v Indiji) 
lahko večkrat naletiš na be
gunska taborišča bežečih Tibe-
tancev. O, ubogi brezdomni 
ljudje, izgubljeni v puščavi sve
ta! Mustag predstavlja Tibetan-
cem spričo lahke prehodnosti 
prava vrata na jug. 

Everest in Nuptse s Kala Patar ja 

iMAJSPERK / ODPRTJE NOVE LEKARNE 

Pridobitev za Haloze 
otvoritve nove lekarniške enote javnega zavoda Lekarne Ptuj v Majšperku, ki je bila 3. 
decembra, so se udeležili številni gostje, predstavniki občine Majšperk, sosednjih občin, 
zdravstvenega doma Ptuj s postajami, farmacevtskih tovarn in glavnih dobaviteljev zdra
vil, lekarniških zavodov in koncesionarjev ter Lekarniške zbornice Slovenije, ki jo je 
predstavljal Ivan Zaje. 

Novo pridobitev za Majšperk 
in Haloze je predstavil direktor 
lekarn Ptuj Jože Gorenc, 
uspešno delo pa ji je zaželel tudi 
župan majšperške občine Franc 
Bezjak. Ključe nove lekarniške 
enote je direktor Jože Gorenc 
izročil vodji, magistri Bredi 
Slane Vulič, specialistki za zdra
vilišča zelišča, ki je že doslej vo
dila lekarno v Majšperku. Prvo 
lekarniško postajo so v tem kraju 
odprli leta 1969 in je delala v na
jemnih prostorih takratne tovar
ne volnenih izdelkov Majšperk. 
Nova lekarna bo za uporabnike 
pričela delati v kratkem. Za 
začetek dela ji namreč manjka še 
verifikacijsko dovoljenje, da 
izpolnjuje zakonske pogoje za 
delo glede prostorov, opreme in 
kadrov. 

Slovesnost ob odprtju je z 
ubranim petjem obogatil Ptujski 

kvartet. 
MG 

Vodja lekarne mag is t ra Breda S l a n e Vulič, s p e c i a 
l istka za zdravi lna ze l išča . Foto: Kosi 

PIŠE: BRANKO V N U K / KRATEK PREGLED Z G O D O V I N E NEKDANJEGA PTUJSKEGA DOMINIKANSKEGA SAMOSTANA 

Dominikanski samostan 
1. 
Uvod 
Letos je minilo 210 let od razpus

ta ptujskega dominikanskega sa
mostana, ki ga je bila ustanovila 
vdova Friderika III. Ptujskega, 
Matilda, leta 1230. Že 17. januar
ja 1785 je prišel v ptujski konvent 
mariborski okrožni glavar grof Kari 
Friderik Gleisbach skupaj z 
nadžupnikom Plohlom, mestnim 
županom in nekaterimi uradniki, 
da je v veliki obednici vpričo priorja 
in celotnega konventa prebral gu-
bemialni ukaz, kije oznanjal, da je 
samostan ptujskih dominikancev 
zatrt, njegovo premoženje pa zap
lenjeno. Sele 8. maja leta 1786 pa 
dobi ptujski dekan Gregor Jožef 
Pbhl od škofijstva ukaz, da ekse-
krira ptujsko dominikansko in ka
pucinsko cerkev. 

Čeprav je z odhodom zadnjih 
ptujskih dominikancev prenehalo 
duhovno in kulturno življenje v 
opustošenem objektu, pa jožefinske 
reforme, ki so prizadele mnoge cer
kvene spomenike, niso povzročile 
propada samega samostanskega 
stavbnega kompleksa, kot se je to na 
žalost dogajalo mnogim drugim sa
mostanom in cerkvam. Se več, koli
kor se sliši neverjetno, je bila prav 
vojska tista sila, kije stavbo ohrani
la bodočim, rodovom. F. Kovačič, ki 
je edini doslej podal v slovenščini 

spisano zgodovino ptujskega domi
nikanskega samostana, je zapisal, 
da se moramo zahvaliti prav umet
niškemu čutu feldmaršala Nugenta, 
da se je mogel ohraniti biser ptujske 
gotske arhitekture - samostanski 
križni hodnik. Vojska kljub raznim 
posegom, ki so jih narekovale ka-
samiške potrebe, v samo lupino ob
jektov ni posegala. 

Največja nevarnost je samos
tanskemu kompleksu grozila po 
končani 1. svetovni moriji. V letih 
1919/20 je Muzejsko društvo 
načrtovalo selitev muzeja v ravno 
izpraznjeno dominikansko 
vojašnico, kar je podprl takratni 
deželni konservator F. Stele. Do se
litve ni prišlo, ker se je spomladi leta 
1921 v dominikanskem samostanu 
ponovno naselila vojska. Leta 1924 
nastopi največja kriza za obstoj sa
mostana, saj se je načrtovalo, da se 
v dominikanski vojašnici naredi 
predilnica. Načrt za predilnico je 
predvideval, da se poruši vse razen 
cerkvene fasade in severnega trakta 
križnega hodnika. 

Kot je zapisal F. Stele, so se šele 
ob tej težki in nevarni krizi 
Ptuj cani zavedli, kaj izgubijo, če ne 
rešijo umetnostnega Ptuja, prav ta 
kriza je bila povod za nepričako
vano naglo in uspešno lajšanje 
položaja umetnostne zgodovine na 
Ptuju (sic!). Takrat je v ptujski 

javnosti že prevladovala zavest, da 
gre za resnične vrednote, ki jih je 
treba raziskati in ohraniti, na občini 
pa so kar po vrsti odločevali ljudje, 
ki so se zavedali, da so muzej in 
spomeniki največjega pomena za 
Ptuj. Tako župan Miha Brenčič 

leta 1928 napravi edino pravilno 
potezo, ko v zvezi z reševanjem sta
novanjske krize kupi od družbe, ki 
je projektirala predilnico, bivši do
minikanski samostan, ga restavrira 
za stanovanja, arhitektonsko po
membne dele pa je priredil za mu
zej. 

Leta 1928 se je muzej vselil v 
novo pridobljene prostore. V 
poročilu Muzejskega društva za 
leto 1928/29 beremo zelo zgovorno 
beležko: "Minulo društveno leto se 
je izpolnila že davna želja našega 
društva, namreč da dobi za svoje 

zbirke, ki so tekom let zelo narasle, 
nove prostore, kajti prejšnji v drž. 
real, gimnaziji so postali pretesni. 
Mestna občina, na čelu g. župan 
Mihael Brenčič in magistratni 
ravnatelj dr. Zavadlav, je z naku
pom nekdanjega dominikanskega 
samostana rešila to veliko 

vprašanje s tem, da je določila mu
zeju nove prostore. Z veliko 
požrtvovalnostjo, ne strašeč se og
romnih stroškov, je občinski svet 
adaptiral vse prostore za novi mu
zej, dal na razpolago vsa sredstva, 
da so se mogle o čistiti freske in delo
ma že očistiti prekrasne štukature. 
Tako se je za vselej ohranila zgodo
vinsko znamenita zgradba gotovega 
propada, ki so jo hoteli prejšnji 
lastniki prezidati v tovarno /.../" 

Tako je bil kompleks ptujskega 
dominikanskega samostana rešen 
gotovega propada, ki bi ga 
povzročila pohlep in želja po hitrem 
dobičku, le po zaslugi daljnovidnih 
in razgledanih žena in mož. 

Druga svetovna vojna domini
kanskega samostanskega komplek
sa ni prizadela, kot se je to zgodilo 
januarja 1945 s ptujsko minoritsko 
cerkvijo, ki je danes, kljub delno 
obnovljenemu koru, edinstvena 
simbioza pošte in bogoslužnega 
prostora. 

Za povojno obdobje je značilno 
sistematično pridobivanje prostorov 
v samostanskem kompleksu za 
potrebe muzeja in pozneje arhiva. 
Se pa kljub temu še danes v samos
tanu nahaja nekaj stanovanjskih 
prostorov, ki si to ime komajda zas
lužijo. Značilnost samostanskega 
kompleksa dandanes pa je ta, da 
kljub dvema kulturnima ustanova
ma, ki v njem gostujeta, objekt ne
usmiljeno propada in da je skrajni 
čas, da se reši to, kar se še rešiti da. 

V pričujočem prispevku želimo 
Ptujčanom predstaviti stavbnozo-

godovinski razvoj nekdanjega 
ptujskega dominikanskega samos
tana v srednjem veku, in če bo pros
tor dopuščal še v novem veku. 
Tekst, ki bo objavljan, je namenjen 
za monografijo o ptujskem domini
kanskem samostanu, v kateri bo 
tudi nadrobno podana vsa upo
rabljena literatura. Ker je prostor za 
tedensko objavo omejen, ni možno 
podrobno navajanje avtorjev in del, 
na katera se sklicujemo, je pa po
sebno poglavje, ki na kratko 
obravnava dosedanje pisanje o 
ptujskem dominikanskem samosta
nu, in v njem so tudi navedena na
jbolj dostopna dela. 

Branko VNUK 

Z a č e t k i 
Opis prihoda prvih domini

kancev na Ptuj nam na kratko 
podaja samostanski kronist iz 
17. stoletja, ki se je poslužil pred
loge iz prvega obdobja obstoja 
ptujskega dominikanskega sa
mostana: "Prišli so v Ptuj - pred 
štirinajstimi leti -, da bi ondi 
hvalili Boga, blagoslov delili, 
pridigovali in dušam v prid pog
nali čvrste in trdne korenine /.../ 
Miren je bil njih prihod, 
plemstvo in meščanstvo jih je z 
radostjo sprejelo, s poljubom 
miru in prijaznim očesom ter 
pokazalo svojo vdanost s tem, da 
jim je odkazalo obsežno 
zemljišče ter jim dajalo pomoč 
in miloščino za prvo stavbo." 

Domin ikanc i pri mol i tv i , f reska 
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Ponudba je velika 
Oktobra je bil v Londonu evropski frizerski spcktakel Salon 
International '96, ki sta se ga iz Ptuja udeležila frizerja 
Aleksander Fenos in Brigita Pušnik. To je bila priložnost, 
ki so jo vodilni svetovni frizerji izkoristili za prikaz frizers
kih novosti v sezoni 1996/97. Za razliko od mode, ki nove 
smernice napoveduje za pol leta vnaprej, frizerji napovedu
jejo svoje smernice za leto naprej, od oktobra do oktobra. 
Obisk frizerskega spektakla v Londonu je bila priložnost, 
da smo se o novostih v oblikovanju pričesk v novi sezoni po
govorili z znanim ptujskim frizerjem Sašem Fenosom. 

V frizerskem svetu je vedno 
več firm, ki si konkurirajo, in 
vsaka se skuša uveljaviti s svoji
mi trendi. Še vedno.pa je števil
ka ena Vidal Sassoon in je tudi 
prvi, ki je začel s preciznim geo
metrijskim striženjem. Voditelji 
vseh šol, ki se danes skušajo 
uveljaviti, so se nekoč učili pri 
njih. Osnovo za vse, kar se do
gaja v striženju, je dal Vidal Sas
soon, vse drugo je nadgradnja. 
Vidal tudi v novi sezoni ohranja 
geometrijske linije (topi zunanji 

del, notranji del je precej 
stanjšal). Te frizure so z dodatki 
kakšnega od frizerskih produk
tov lahko večnamenske. Osnov
ne barve so tople, dodatki so v 
kričečih, živih barvah. Letos so 
se predstavili s kolekcijo Shine 
Line, ki se pojavlja na zgornjem 
delu glave, daljši pramen ali 
samo del je pobeljen in nato 
obarvan z živo barvo ter pada 
čez frizuro. Tope geometrijske 
frizure dobijo z barvo večjo ra
zigranost. Dolžina las je pri Vi-
dalu Sassoonu srednja ali pa 
kratka, dolgih je manj. Predsta
vili so tudi moško modo Latino 
Lovers. Pri moških frizurah 
čisto kratkega striženja ali celo 
pobritih glav ni bilo videti. 
Dosti pa je bilo srednjih, neure
jenih, skuštranih las, ki poudar

jajo imidž šestdesetih in se
demdesetih let. Vidal Sassoon še 
vedno prisega na škarje. 

Tony & Guy so letos predsta
vili predvsem modo dolgih las. 
Striženje je bolj ali manj zelo 
kratko na zgornjem delu, zelo 
stanjšano in skuštrano, zunanji 
deli so težji, bolj topi, podobno 

Vidalu Sassoonu, vendar na 
daljših laseh. Frizure so bolj ra
zigrane, niso stroge, prilagojene 
so večjim množicam. V salonih 
se vedno več strank odloča za 

Lasje pri večernih pričeskah so 
imeli krepast videz, ki je bil 
umetno ustvarjen (lasje niso bili 
uničeni, ampak samo tako "na
rejeni". Pričeske so bile skuštra
ne, neurejene, vendar v ravno
težju. 

Trevor Sorbie je eden izmed 
vodilnih angleških stilistov, ki 
je imel največ gledalcev, saj je 
bila dvorana nabito polna. 
Modo striženja je naredil precej 
teksturirano. Z njo se je zelo 
približal mladim, ki želijo biti 
čim bolj svobodni. To je pou
darjal do skrajnosti. Predstavil 
je nekaj uporabnih idej za frizi
ranje pričesk na dolgih laseh z 
uporabo novih dodatkov, ki 
niso vsakdanji. Mlade je zlasti 
navdušil z dred locks, ki so ne
kaj podobnega, a manj agresivni 
za lase, kot je bila frizura Boba 
Marleyja, čeprav čisto prave ni 
mogoče narediti, ker morajo biti 
lasje čisto skodrani. So pa njego
vi dred locks na pogled zelo 
učinkoviti. 

Za ilustracijo novih modnih 
trendov v frizerstvu dodajamo 
nekaj fotografij, ki jih je Alek
sander Fenos posnel v Londo
nu. 

Prihodnjič bomo predstavili 
svečane pričeske. 

MG 

P r i č e s k e , ki j i l i p o n u j a t a T o n y & G u y 

G e o m e t r i j s k e l ini je V i 
d a l S a s s o o n 

T r e v o r S o r b i p o n u j a 
d r e d l o c k s . 
Foto. A l e k s a n d e r F e n o s 

Jfovesfio odprtje 
asfaltne ceste 

V soboto, 7. decembra, so se 
krajani Ločiča (KS Trnovska 
vas) in Ločkega Vrha (KS 
Destrnik) zbrali na otvoritvi 
nove asfaltirane ceste v dolžini 
1900 metrov. Zraven so asfalti
rali še tri odcepe v skupni 
dolžini 380 metrov. Vrednost 
investicije je bila 17 milijonov 
tolarjev. Od tega je ministrstvo 
za ekonomske odnose in razvoj 
prispevalo 5 milijonov, 4,5 mili
jona KS Destrnik, 2,3 milijona 
KS Trnovska vas in 5,2 milijona 
krajani s prostovoljnim delom 
in denarjem. Slovesnosti so se 
udeležili tudi župan občine 
Franc Pukšič, predsednik 
občinskega sveta občine Destr
nik - Trnovska vas Venčeslav 
Kramberger in nadzornik del 

Drago Strafela. Vrvico je pre
rezala predsednica gradbenega 
odbora Anita Zorčič. Cesto je 

blagoslovil domači župnik Mi
hael Valthuber. 

Z.Š. 

AL zlatarstvo tudi v Ptuju 
Zahtevni zlatarski obrti so 
v družini Avguštini zapisa
ni že vrsto let. Njihove iz
delke poznajo tudi v Mari
boru, saj je Leonard Av
guštini lastnik lepo in so
dobno urejene zlatarne v 
Jurčičevi pasaži. Konec 
novembra pa je AL zla
tarstvo odprlo zlatarno 
tudi v Ptuju - v poslovnem 
centru Omega ob Osojni-
kovi cesti. 

V njej ponujajo veliko izbiro 
zlatega in srebrnega nakita, 
posebej so znani po unikatnih 
predmetih, ki jih izurjeni in 
spretni visokokvalificirani 
zlatarji izdelujejo tudi po 
naročilu. Dajejo garancijo za 
svoje izdelke in jih ob 
poškodbi brezplačno popravi
jo. Star nakit vam predelajo v 
nov izdelek, pri čemer plačate 
samo delo. Prav tako brez 
bolečin predirajo ušesa. 

V AL zlatarstvu boste lahko 
izbrali tudi vrhunske znamke 
švicarskih ur Darwil, Cyma, 
Doxa, Pierre Cardin, Sektor, 
Jacques Lemans, Eterna, Ray
mondweil, Casio, Seiko in 
druge. Pri nakupu omogočajo 
plačilo na več obrokov, pri 

plačilu z gotovino pa dajejo 
popust. 

Skratka v AL zlatarstvu bos
te zagotovo našli in izbrali 
primerno darilo za tiste, ki so 
vam najbolj pri srcu in ki jim 
privoščite kaj več kot skro
mno darilo. V AL zlatarstvu 
so prepričani, da bodo zado
voljili še tako zahteven okus. 
In če boste izbrali karkoli iz 
njihove bogate ponudbe, bo 

vaše darilo zagotovo ostalo 
drag in trajen spomin. 

Vabljeni v AL zlatarstvo! 
Našli jih boste v pritličju 
poslovnega centra Omega, 
vhod pa je z Osojnikove ceste. 
Med tednom so vam na voljo 
med 8.30 in 18. uro, ob sobo
tah pa imajo odprto od 8.30 do 
12. ure. Lahko jih pokličete 
tudi po telefonu 775-446, vese
li vas bodo. (-PR) 

N o t r a n j o s t n o v e g a AL z l a t a r s t v a v p o s l o v n e m 
c e n t r u O m e g a n a P t u j u j e s o d o b n o u r e j e n a , n j i 
h o v e p o l i c e p a s o b o g a t o in k a k o v o s t n o 
z a l o ž e n e . Foto: D A M d e s i g n 

P O D L E H N I K / AKTIV ŽENSK PRIPRAVIL IZOBRAŽEVANJE 

Sladke umetnine 

G o s p o d i n j e s m o v kuh in j i z m o t i l i , š e p r e d e n s o z a č e l e k ras i t i t o r t e 

Pred dobrim tednom so se v podlehniškem lovskem domu 
na prvenm tečaju zimskega izobraževanja zbrale gospodinje 
tamkajšnjega aktiva žensk. Z Marijo Horvat, učiteljico ku
hanja na mariborski gostinski šoli, so pripravljale kreme in 
okraske za torte. S pomočjo modelčkov in spretnih rok gos
podinj so nastajala pravcate sladke umetnine pisanih barv 
in z različnimi nadevi. 

Že štiri leta se ženske iz vseh 
naselij podlehniške krajevne 
skupnosti srečujejo na zimskem 
izboraževanju, spoznavajo nove 
načine priprave jedi in mnoge 
od teh potem uporabijo tudi 
doma. Tečaje - kot povsod na 
Ptujskem - organizira Svetoval
na služba za kmečko družino in 
dopolnilne dejavnosti na kmeti
ji, svetovalka Slavica Strelec pa 
še posebej rada prisluhne željam 
gospodinj. 

Potem ko so v lanskem letu 
ženske in dekleta v Podlehniku 
pripravljale mesne jedi in pekle 
drobno pecivo, so se letos 
odločile za pripravo okraskov in 
dodatkov za torte. Dan pred 
srečanjem so spekle biskvite, 
potem pa jih je čakalo še izdelo
vanje okraskov, mešanje 

različnih krem (smetanovih, 
jajčnih, skutinih, vinskih, mas
lenih) in končno oblikovanje. 
Gospodinje so delale po skupi
nah, skrbno prebirale recepte, se 
vmes posvetovale še s stro
kovnjakinjo, marcipanovih ok
raskov pa je bilo iz minute v mi
nuto več. Izdelovale so vrtnice, 
nageljne, muce, medvedke, 
kužke, svečke in dedka Mraza. 

Učiteljica slaščičarstva Marija 
Horvat je med delom v kuhinji 
povedala: "Pripravila sem 
takšne recepte, ki jih gospodinje 
skoraj že poznajo, pa tudi sesta
vine se v naših trgovinah že lah
ko kupijo. Za boljše razumevan
je sem ob vsakem receptu doda
la še razlago, skupaj pa smo se 
odločile, da pripravimo torte za 
različne priložnosti: ena bo za 

take vrste frizur, ki so odsev 
obdobja, v katerem živimo. Bar
ve so predvsem blond v kombi
naciji s črno, rdečo in oranžno. 
V kombinaciji z vrhunskimi 
oblačili svetovno znanih krea-
torjev, s katerimi veliko sodelu
jejo (Gucci, Versace, Vivian 
Wstwood in z drugimi) so 
predstavili kolekcijo Cat Walk. 

rojstni dan, druga za god in 
krst, tudi poročno bomo okrasi
le v beli barvi, potem imamo še 
otroško torto, seveda pa je za ta 
čas primerna tudi novoletna s 
svečkami. Za lažje delo sem ne
kaj pripomočkov prinesla kar 
zraven, tudi gospodinje si znajo 
kako drugače pomagati, mo
delčki pa tako zmeraj dopuščajo 
veliko domišljije. Vesela sem, da 
se je tečaja udeležilo toliko gos
podinj, ki jim ne manjka veselja 
do krasen j a tort, zagotovo pa 
bodo danes dobile odlično 
podlago za pripravo sladkih 
dobrot v domači kuhinji." 

Lepo okrašene torte so gospo
dinje potem še pokusile, vsaka 
je košček odnesla domov, kmalu 
pa naj bi se v kuhinji lovskega 
doma (ob topli peči) spet dobile. 
Morda se bodo takrat lotile peke 
krušnih dobrot ali pa kar jedi iz 
divjačine. V Podlehniku lahko 
že prihodnje leto pričakujemo 
tudi kakšno razstavo. 

Tekst in fotografija: 
Tatjana Mohorko 



MOŠKANJCI / PRI MAJERIČEVIH IMAJO PODPOVRŠINSKO NAMAKANJE 

Zalivali bodo krompirjeve g o m o / f e 

Majeričevi v Moškanjcih že nekaj let poljščine in vrtnine v 
sušnem obdobju zalivajo s kapljičnim namakalnim siste
mom in rolomatom, v minulem tednu pa so se odločili še za 
podpovršinsko namakanje. Do tega jih je pripeljalo sodelo
vanje z Ivom Tivadarjem, lastnikom ljutomerskega podjetja 
Futura system, ki je na našem tržišču že nekaj časa uvoznik 
priznanih ameriških izdelkov za namakanje. V Moškanjcih 
podpovršinski način namakanja preizkušajo prvič, v Slove
niji pa naj bi cevi kmalu v zemljo položili še v Komendi. 

Čeprav hladno decembrsko 
vreme in zmrzal minuli petek 
nista bila najprimernejša za po
laganje namakalnega sistema ob 
kanalu HE Formin, pa stro
kovnjakov pri delu to ni motilo. 
Na manjši njivi, veliki 25 arov, 
so skopali globok jarek, potem 
pa sistem razvejali po vsej njivi, 
pri tem pa porabili približno 2 
tisoč metrov poroznih cevi (na
rejene so iz predelanih gum). 

Na vprašanje, zakaj so se 
odločili preizkusiti nov nama
kalni sistem, je kmetovalec 
Branko Majerič med drugim po
vedal: "Predvsem ker vidimo, da 
je to sistem upanja v Evropi. 
Pred leti smo že namakali z rolo-
mat namakalnim sistemom, pa 
se je potem pokazalo, da ima 
preveč stranskih učinkov. Vsaj 
vredno je preizkusiti pod
površinski sistem in morda bo 
za naša polja primeren. Rastlina 
preko tega sistema vodo dobiva 
naravnost v korenin^ dobiva pa 
toliko vlage, kolikor je v vegeta
cijski dobi potrebuje. Vse to ščiti 

razvoj rastline, prihrani pa lahko 
od 30 do 80 odstotkov vode in 
energije. Sistem ima tudi veliko 
ekoloških in ekonomskih pred
nosti, napeljava je enostavna, ni 
težav pri nizkih temperaturah, 
skratka prihrani čas, vodo in de
nar. Ko je sistem enkrat v 
zemlji, spremljaš samo še rast 
rastline in sproti odpiraš ventile 
po polju." 

TUDI ZA 
ГШЛАКЛМЈЕ 
ŠPOKTNEH 
OBMEKTOV 

Podpovršinski način nama
kanja naj bi imel številne pred
nosti, pomeni pa tudi velikanski 
napredek v primerjavi z nedos
ledno metodo namakanja z 
razprševanjem Ivo Tivadar iz 
Future o prednostih pod-
površinskega namakanja pravi 
takole: "Ustvarja se nekakšen 
naravni proces v zemlji, ki ga 

vzpodbuja vlažno okolje, 
predvsem pa ni pojavov po
speševanja bolezni in rabe insek-
ticidov, ki so povezani s površin
sko vlago. Sistem zahteva tudi 
minimalno vzdrževanje, napel
java je enostavna, črpalke in fil
tri pa so z nizkim tlakom in 
majhnimi pretoki, tudi manjših 
kapacitet. Vodo se uporabi di
rektno pri koreninah rasdin in 
povečuje njihov razvoj, tak sis
tem pa je bolj zdrav za rastlino. 
Lahko se uporablja tudi hladna 
voda. V Sloveniji je sistem še do
kaj neznan, sam sem ga doma že 
preizkusil, seveda pa bo takšnih 
preizkušanj na različnih koncih 
Sloveniji potrebno še veliko 

vpeljati. V Ameriki, od koder 
sistem prihaja, se je donosnost 
na poljih zelo povečala." 

Sicer pa se lahko podpovršin
ski naniakalni sistem uporablja 
tudi za namakanje nasadov 
vrtnin, zelenic in športnih igrišč 
- največ golf igrišč in nogomet
nih zelenic. 

Pri Majeričevih so se letos 
odloali za namakanje zgodnjega 
krompirja, čeprav bodo v 
sušnem obdobju za druge 
poljščine in vrtnine uporabljali 
še kapljični in rolomat namakal
ni sistem. 

Tekst in fotografija: 

Tatjana Mohorko 

Počasi in natančno so pri Majeričevih v zemljo spravili blizu 
dva tisoč poroznih cevi 

GORIŠNICA / DECEMBRSKA SEJA OBČI NSKEGA SVETA 

Glasna razprava o šolskih investìiiìah 
Svetniki občine Gorišnica so v minulem tednu na zadnji seji 
sveta na dolgo in široko razpravljali o investicijah v šolstvu, 
župan Slavko Visen jak pa je moral ponovno glasno odgovo
riti na očitke OŠ Cirkulane in občanov tamkajšnjih naselij. 
Občinski svet je sprejel sklep, da se pristopi k takojšnji 
izdelavi projektne dokumentacije, občina bo gradnjo prizid
ka v Cirkulanah financirala v letu 1998, seveda v okviru 
svojih zmožnostih, proračunska vreča pa bo za vse potrebe 
zagotovo preskromna. 

"Nismo spregledali šole v Cir
kulanah, tudi na haloške otroke 
nismo pozabili, ampak na mi
nistrstvu za šolstvo denarja za 
obe investiciji hkrati ne bomo 
dobili. Svet je že sprejel 
odločitev, da se prihodnje leto 
pristopi h gradnji prizidka in 
večnamenske dvorane v 
Gorišnici, poleg t^a pa bo 
občinska uprava poskrbela za 
pridobitev vse potrebne doku
mentacije za prizidek v Grkula-
nah. Potrebno je reči, da smo si 
delo začrtali za dobrobit vseh 
občanov, ampak ena šola je že 
zmajala temelje. Veliko smo le
tos delali v naseljih nekdanje KS 
Cirkulane, največ v infrastruk
turi, pred nami je gradnja nove
ga zclravstvenega doma. Mrliško 
vežico bomo skoraj dokončali, 
čakajo pa nas še investicije v vo
dovodu in na telekomunikaci
jah. Iz Cirkulan smo v zadnjih 
mesecih dobili preveč očitkov, 
ampak ljudje pozabljajo, da vse
ga v enem letu ne bo mogoče iz
peljati. V prioriteto smo takoj na 
začetku dali vodovod in ceste, 
saj so potrebe po tem velike. Pri
pravili bomo tehnično doku
mentacijo za prizidek v Cirkula
nah, vendar pred letom 1998 
sredstev za gradnjo v občini ne 
bo, potem bomo pomagali v 
okviru svojih zmožnostih," je 
med drugim povedal župan Vi-
senjak. 

Na predlog svetnikov iz Cirku
lan, da se takoj pristopi k izdela
vi projektne dokumentacije za 
šolski prizidek v Qrkulanah, so 
si svetniki vzeli čas za razpravo, 
potem pa predlog podprli. Že v 
jantiarja prihodnje leto bi lahko 

izbrali najugodnejšega ponudni
ka za izdelavo dokumentacije. 
Potrebno pa je bilo sprejeti še en 
sklep, s katerim se gorišniška 
občina obvezuje, da bo gradnjo 
prizidka v Cirkulanah financira
la v okviru svojih zmožnosti, se
veda v višini 50 odstotkov celot
ne investicije. 

Sicer pa naj bi v občini v 
bodoče delovala dva osnovnošol
ska zavoda , vzgojnovarstveni 
ustanovi pa naj bi kmalu postali 
samostojni. In čeprav se svetni
kom iz Cirkulan veliko očita, so 
ti tokrat dobili tudi informacije 
o pričetku gradnje novega 
zdravstvenega doma v Cirkula
nah. Na seji smo slišali, da 
manjka le še ureditev lastništva 
manjšega dela zemljišča, ki je v 
lasti KZ Ptuj, potem pa bi lahko 
pričeli gradnjo doma. Po prvih 
informacijah bosta v novih pros
torih delala zdravnik splošne 
prakse in zobozdravnik, v nad
stropju pa naj bili na voljo še dve 
stanovanji. 

KAJ BO S 
STANOVANJEM 
NAD 
OBČINSKO 
ZGRADBO? 

Potrebno pa je osvetliti še en 
problem, s katerim se morajo 
ubadati v gorišniški občini. Gre 
namreč za stanovanje nad obdn-
sko stavbo, kjer nihče ne domu-
je, ampak ga je Dušan Bezjak 
pred leti uredil v stanovanjski 
prostor. Do danes naj ne bi pod

pisal nobene najemne pogodbe, 
tudi nobenega obroka najemni
ne naj né bi plačal, v stanovanje 
pa naj bi vložil, tako smo slišali 
na seji občinskega sveta, tudi 
precej sredstev (največ talaratne 
KS). Stanovanje je bilo vmes že 
ocenjeno (na 3,6 milijona tolar
jev). Bezjak pa zanj zahteva 
vračilo stroškov. Na svetu bodo 
o tem še razpravljali, prej pa se 
bodo poskušali z Bezjakom po
govoriti. 

GRAD BORI 
OBNAVUAJO 

V drugem nadstropju borlske-
ga gradu so že nerejeni nosilni 
stropovi, prenovitvena dela so še 
na strešnem delu, grad so skrat
ka v letošnjem letu začeli ob

navljati na vseh koncih. Župan 
Slavko Visenjak je povedalĵ  da 
potekajo tudi pogovori z Mihom 
Pogačnikom, ki je gradu z Idri-
artom vlil novo življenje in bi 
rad pomagal v prihodnje. V gra
du naj bi pripravili prostore za 
mtizej, gostinski del bi dali v na
jem, tiredili bi poročno dvorano, 
potem pa bi lahko v grajskih 
prostorih zaživela še kakšna 
društvena pisarna. Kmalu naj bi 
začeli obnavljati stavbno 
pohištvo, posamezni vaški odbo
ri in društva pa bodo pripravili 
program predlogov in želja za 
grad. 

Gorišniški svetniki se bodo na 
redni seji sestali ponovno jutri 
ob 17. uri. 

T. Mohorko 

O R M O Ž / ODPRTA NOVA PRODAJALNA 

Opal f e r c i x f f f 

s v o f e barve 
Minuli petek je svoja vrata 

odprla prodajalna na Ke-
renčičevem trgu i, ki posluje 
vsak dan od 8. do 19. in ob sobo
tah do 12. ure. V čudovito 
opremljenih prostorih Opala je 
na enem mestu zbrano tisto, kar 
je v bilo doslej raztreseno po raz
ličnih prodajalnah. Kupci bodo 
lahko izbirali med izdelki iz zla
ta, urami, fotografskim materia
lom, dekorativno in negovalno 
kozmetiko, izdelki iz usnja in 
manjšimi darilci. Večina kozme
tičnih izdelkov je iz uvoza in 
bodo gotovo zadovoljili okusu še 
tako zahtevnega kupca. Lastnica 
Gabrijela Trofenik je dejala, da 
vidi prednosti svoje prodajalne 
predvsem v strokovnem sveto
vanju in nizkih maržah, ki bodo 
gotovo pritegnile marsikaterega 
Božička in dedka Mraza. 

vk 

Ob odprtju nove prodajalne 
je bilo zelo svečano. 

Foto: Hozyan 

M A K O L E / ŽEUA PO SAMOSTOJNI OBČINI 

Магијијф aklmios-
f i z a s a m o s f o / i i o s f 
Na sejah sveta krajevne skupnosti Makole so v 
letošnjem aprilu in septembru sprejeli sklep, da nadal
jujejo aktivnosti za ustanovitev samostojne občine. 
Pričeli os jih že pred referendumom o novi lokalni sa
moupravi, ki je potekal konec maja 1994. Pisanje o raz
logih za samostojno občino so naslovili na službo za 
reformo lokalne samouprave pri državnem zboru ter 
občinskemu svetu Slovenska Bistrica; svetniki so ga 
obravnavali na svoji zadnji seji. 

Območje krajevne skupnosti 
Makole se razprostira na 36,5 
kvadratnih kilometrov in šteje 
2235 prebivalcev. Imajo samos
tojno in popolno osnovno šolo, 
zdravstveno postajo z redno or
dinacijo ter splošno zoboz
dravstveno ambulanto, štiri 
trgovine z živili in drugimi po
trebščinami, urejeno preskrbo s 
pitno vodo in električno energi
jo, samostojno pošto s poštno 
banko, šolsko knjižnico ter po
trebne prostore za delovanje 
bodoče občine, zato menijo, da 
bi to zadostovalo za ustanovitev 
samostojne občine. 

Pod območje makolske krajev
ne skupnosti sodijo naselja Ma
kole, Stranske Makole, Staten-
berg, Ložnica, Mostečno, Savin-
sko, Strug, Pečke, Varoš, Dežno, 
Stari Grad in Jelovec. Od sedan
jega občinskega središča, Slo
venske Bistrice, je center krajev
ne skupnosti, trg Makole, oddal
jen 15 km. Območje celotne 
krajevne skupnosti se razprosti
ra na zahodnih obronkih Haloz, 
delu Dravinjske in Ložniške do
line, delu Dravinjskih goric in 
Savinskega. Večina območja 
krajevne skupnosti leži v deset-
kilometrskem obmejnem pasu z 
Republiko Hrvaško. 

Pri drugih razlogih za samos
tojno občino so navedli tudi zgo
dovinske razloge. Tako se Ma
kole kot kraj prvič omenjajo 
1375. leta, 1441. leta imajo svojo 
cerkev, trške pravice (podelil jih 

je Maksimiljan Habsburški, ki 
naj bi imel v bližini svoj lovski 
dvorec in to naj bi bil tudi vzrok, 
da je kraj imel v trškem grbu nje
govo sliko) pa 1493. leta. V zgo
dovinskih virih so omenjeni še 
kraji Pečke, Stopno, Strug, Mos
tečno, Ložnica, Varoš in Dežno, 
ki so plačevah dajatve stude-
niškemu samostano že 1271. 
leta. Vse to je zapisano tudi v 
kroniki makolske župnije s kon
ca 19. stoletja. V tem stoletju so 
Makole že bile samostojna 
občina, nazadnje takoj po drugi 
vojni. 

Za ustanovitev samostojne 
občine pa so pomembni tudi go
spodarski razlogi. Tu je podjetje 
Iskra Releji Makole, ki ima pri
hodnost, velik del prebivalstva 
pa se ukvarja s kmetijstvom. Za
radi raliefno razgibanega terena 
sta glavni panogi vinogradništvo 
in živinoreja, v manjši meri pa 
tudi poljedelstvo in sadjarstvo. 
Naravne lepote, neokrnjena na
rava ter prijazni ljudje so dobra 
osnova za razvoj turistične dej
avnosti tega območja. Pri tem v 
krajevni skupnosti Makole 
računajo na baročni dvorec Šta-
tenberg in njegov nadaljnji raz
voj, kraško jamo Belojačo in se
veda razvoj kmečkega turizma, 
imajo pa tudi dobre pogoje za 
razvoj obrti in podjetništva; sem 
sodi tudi mala hidroelektrarna 
na Dravinji pri Makolah. 

Vlila Topdovec 

O b v e s t i l o 
Klub ptujskih študentov vabi vse študente v petek, 13. decembra, 

ob 20. uri na sestanek, ki bo v Dravski ulici 18 (stara Muršičeva). Po
govarjali se bodo o tem, kako z znanjem zasltižiti denar, in o financi
ranju študentskih dejavnosti. S seboj prinesite nove predloge. 

Predsednik KPŠ 
MIlan Krain€ ] 



PTUJ / 2 0 LET PTUJSKEGA MONETA O O Z 

"Nam f e c e ias s pesmi/a* 
v viteški dvorani ptujskega gradu bo jutri ob 18. uri slav

nostni koncert Ptujskega noneta O O Z Ptuj, ki j e po
svečen 20-letnici uspešnega delovanja. Njen repertoar 
obsega skladbe od renesanse do danes, ljudske pesmi in 
pesmi različnih narodov. Nastopajo v Ptuju, v različnih 
krajih Slovenije in tudi v tujini (v Nemčij i , Avstriji in 
Hrvaški), kjer so v glavnem peli z d o m c e m in tudi zamej
skim Slovencem. Odkar so prestopili k Območni obrtni 
zbornici Ptuj, se redno udeležujejo tudi srečanj obrt
niških pevskih zborov Slovenije. 

Nastopov je bilo v dvajsetih le
tih veliko, vsak je bil doživetje 
zase in je pevce še bolj povezal. 
Slavnostni koncert bo potekal pod 
geslom "Nam teče čas s pesmijo" 
in vključuje samo izbrane pesmi. 
Gost večera bo harmonikar Borut 
Zagoranski, gojenec srednje glas
bene šole. 

Skupino sestavljajo pevci raz
ličnih poklicev, druži pa jih ljube
zen do petja. Franc Rožmarin in 
Vlado Markovič sta starosti sku
pine, saj pojeta v njej že polnih 
dvajset let, Janez Feguš ima 19-
letni staž, Andrej Gornik, ki je 
tudi predsednik, pa poje pri ptuj

skem nonetu 16 let. Umetniški 
vodja je Filip Maučič, eden od 
štirih, kolikor jih je bilo v dose
danjem delovanju. Pred njim so 
bili še Rudi Mohorko, Darja Ko-
ter in Srečko Zavec. Ptujski no
net je svojo pevsko pot začel okto
bra leta 1976 iz pevcev takratnega 
moškega pevskega zbora Domava. 
Prvi umetniški vodja je bil Rudi 
Mohorko. Po dobre pol leta delo
vanja se je nonet priključil DPD 
Svoboda Ptuj, od leta 1985 deluje 
v okviru OOZ Ptuj, ki je sponzor 
skupine, ali kot je povedal pred
sednik skupine Andrej Gornik, 
"dober starš svojega otroka". V 

dvajsetih letih je pri nonetu pelo 
skupaj 21 pevcev. Vadijo dvakrat 
tedensko v prostorih svojega 
sponzorja, Območne obrtne zbro-
nice Ptuj. 

Člani Ptujskega noneta OOZ 
Ptuj želijo, da slovesne trenutke z 

njimi podeli čim več Rujčanov, 

zato jih vabijo, da se jim jutri 

zvečer pridružijo v viteški dvorani 

gradu. 
MG 

Od leve proti desni: Franc Rožmarin, Edvin Aubelj, Stanko 
Њп/at, Janez Feguš, Andrej Bukvič, Andrej Gornik, Ivan 
Zemljarič, Robert Vidovič in Vlado Markovič. Foto: Langerholc 

SLOVENIJA NA GENERALNI SKUPŠČINI I C O M O S V SOFIJI 

Predstaviä Uidi vinsko kulturo 
Organizacija ICOMOS - International Council o f Mo

numents and Saintes - združuje vse države sveta, ki bolj 
ali manj organizirano skrbijo za ohranjanje kulturne 
dediščine svojih ljudstev in drugih narodov. Sedež te or
ganizacije j e v Parizu. 

Slovenija se je s svojo delegacijo 
kot samostojna država letos v ok
tobru prvič udeležila 11. general
ne skupščine ICOMOS-a. Člani 
tega združenja so v Sloveniji 
predvsem strokovni delavci na za
vodih za varstvo naravne in kul
turne dediščine. Generalna 
skupščina se skliče vsaka tri leta 
na različnih koncih sveta. 
Prejšnja je bila v Šri Lanki, čez tri 
leta pa bo v Mehiki. Letos jo je v 
Sofiji organiziral nacionalni ko
mite ICOMOS Bolgarije. Na tem 
zasedanju so vsakič tudi volitve 
predsednika organizacije in nje
nega predsedstva ter drugih teles, 
potrebnih za delovanje organiza
cije. Zaradi bližine se je skupščine 
in simpozija udeležila štiričlanska 

delegacija slovenskega ICOMOS-
a. Hkrati zasedajo tudi pomemb
nejši specialistični komiteji, ki jih 
je znotraj organizacije kar pet
najst. Te skupine so organizirane 
tako po posameznih materialih 
(steklo, kamen, les), po ambientih 
(mesta in vasi, vrtovi...) in tudi po 
področjih (ekonomija, fotograme
trija, izobraževanje...). V glavnem 
v nasprotju z generalno 
skupščino, ki rešuje predvsem or
ganizacijske in ekonomske pro
bleme; specialistične komisije 
rešujejo predvsem strokovna 
vprašanja. 

V času skupščine je bilo tudi 
mednarodno strokovno srečanje z 
naslovom Dediščina in socialne 
spremembe. Tovrstnih simpozi

jev se udeležujejo strokovnjaki z 
vsega sveta, ki delajo v domačem 
okolju ali pa pomagajo manj raz
vitim. Izredno zanimiva in nujno 

potrebna je primerjava domače 
stroke s tujimi, saj je le tako moč 
dokaj realno oceniti stanje doma 
in položaj domače stroke v pri
merjavi z drugimi. Slovenci smo 
se na simpoziju predstavili s pre
davanjem kolegov iz Pirana, ki so 
na primeru piranske cerkve sv. Ju
rija predstavili možnosti uporabe 
nedestruktivnih raziskav na spo
menikih. 

Ob uradnem delu simpozija 
tečejo tudi manj formalne prire
ditve in predstavitve. V neformal
nem delu smo kolegom iz sveta 
predstavili tudi vina Kmetijskega 
kombinata Ptuj. Ob tej priliki se 
zahvaljujem gospodu Jakoliču iz 
KK Ptuj, da nam je to omogočil. 
Le tako smo lahko ob spomeniški 
kulturi predstavili tudi drugo, za 
Slovenijo prav tako pomembno in 
značilno kulturo - vinsko kulturo. 

Miran Krive€, 
ZVNKD Maribor 

Predstavitev vin iz ptujske 
kleti na simpoziju v Bolgariji 

L E N A R T / SPOMINSKA RAZSTAVA OB 100-LETNICI ROJSTVA RAJKA SLAPERNIKA 

Znova med roiaki v Slovenskih gorkah 
Minuli petek je razstavni salon galerije Krajne dočakal 

novo razstavo, po projektu "Agata" enega največjih 
letošnjih lenarških likovnih dogodkov. Tokrat se je le-
narška ZKO skupaj z galeristom Krajncem, pa tudi s 
podporo trojiške KS in tamkajšnjega K U D Ernestek Go-
lob-Peter oddolži la skoraj povsem pozabljenemu Tro-
jičanu, akademskemu slikarju Rajku Slaperniku. 

Najprej je bila v galeriji Krajne 
pri Lenartu otvoritev razstave 
njegovih del, nato pa pri Sveti 
Trojici odkritje spominske plošče. 
Odkrili so jo na tamkajšnjem kul
turnem domu, z njo pa je domače 
kidturno društvo očitno začelo 
trajno zaznamovati zgodovinski 
spomin na velike soustvarjalce 
kulture v Slovenskih goricah in v 
Sloveniji nasploh. 

Akademski slikar Rajko Slaper-
nik je bil rojen 27. decembra 1896 
leta pri Sveti Trojici. Študiral je v 
obrtni šoli v Gradcu, leta 1916 pa 
je bil mobiliziran v avstro-ogrsko 
vojsko in poslan na vročo soško 
fronto. Tam je bil ranjen, po okre
vanju in razpadu monarhije pa se 

je pridružil generalu Maistru in 
sodeloval v znanih bojih za sever
no slovensko mejo. Po demobili
zaciji je nadaljeval študij na Du
naju, v Ljubljani, Mnchnu in Pa
rizu, kjer je pozneje kar dvakrat 
razstavljal. Doma se je prvič pred
stavil v Celju leta 1926, nato pa je 
imel nekaj imenitnih razstav v 
Ljubljani, kjer se je tudi stalno na
selil, v Mariboru, Piranu, Kopru, 
Sežani, Beogradu in Skopju. Po 
letu 1945 se je lotil reševanja kul
turnih spomenikov in sodeloval 
pri restavratorskih opravilih na 
gradovih Štatenberg in Hrasto-
vec. Veliko časa je posvetil tudi 
slikarski vzgoji, saj je ustanovil in 
vodil slikarsko šolo Ivana Roba. 

Umrl je leta 1975 v Ljubljani, v 
življenju pa je ustvaril veliko 
čudovitih del„ ki so na ogled tudi 
v Lenartu. 

Kritika ga pogosto omenja kot 
likovnika, poznanega po številnih 
krajinskih motivih. Čeprav nje
gov opus sestavljajo tudi portreti, 
tihožitja in zgodovinski motivi v 
različnih tehnikah, tako v olju, ki 
ga najčešče uporablja, v pastelu in 
akvarelu, se je v spomin zapisal 
predvsem kot krajinar, ki je v 
krajinsko motiviko vnesel svežino 
barv postimpresionistične slikovi
tosti. 

Rajko Slapernik bo odslej očitno 
bolj živo prisoten v krajevni 
umetnosti in zgodovini, čeprav ga 
umetnostna kritika že uvršča na 
visoko mesto med slovenskimi 
ustvarjalci. Lepo je, da so se ga 
spomnili tudi v rojstnem kraju, 
pri Sveti Trojici, kjer so v polpre
tekli zgodovini živeli in delali 
pravi mojstri slovenske kulture: 
Kraigher, Cankar, Brnčič, še prej 
pa tudi Caf in drugi. Lenarški 

kulturni vikend je torej postregel 
s prijetnim dogodkom, kar je nas
ploh značilnost likovnega doga
janja v galeriji Krajne. 

М ш / о п Г м 

Zveza kulturnih organizacij Ptuj 
RAZPIS PRIZNANJ ZKO PTUJ ZA LETO 1996 

Zveza kulturnih organizacij Ptuj razpisuje priznanja za delo na po
dročju ljubiteljske kulture, ki bodo podeljena za leto 19% na prosla
vi ob slovenskem kulturnem prazniku februarja 1997. Za priznanja 
lahko kandidirajo vse kulturne skupine in posamezniki, vključeni v 
ZKO Ptuj. 

Društva, skupine in posamezniki lahko kandidirajo za: 
- posebno priznanje, 
- bronasto plaketo, 
- srebrno plaketo in 
- zlato plaketo ZKO Ptuj 
Vsak predlog naj vsebuje utemeljitev, v kateri morajo biti navedeni 

točni podatki in naslov kandidata. Posamezno društvo lahko poda 
največ dva predloga. 

Odbor za priznanja bo obravnaval vse predloge, ki bodo prispeli do 
10.1.1997. Dobitniki priznanj bodo o izboru pravočasno obveščeni. 

PresednikZKOPtuj 

Franc Laien 

ZDAJ v KULTURI 
ФФФ Borisa Zoharja še vabijo v Francijo 

Mojster naivnega slikarstva, Ptujčan Boris Žohar, se je vrnil iz mesta 
Vique v Franciji. Tja so ga povabili Francozi kot najboljšega slovenske
ga naivnega slikarja. Na razstavi slovenske naivne umetnosti v muzeju 
v bližini Pariza je gostoval teden dni. Nad njegovim slikanjem so bili 
kustosi muzeja tako navdušeni, da so ga povabili v Francijo tudi v pri
hodnjem letu, ko naj bi za muzejski park izklesal leseno skulpturo, za
nimali pa so se tudi za možnost Žoharjeve samostojne razstave v tem 
muzeju. 

Boris Žohar je povedal, da je Vique sicer majhno mestece, bolj trg kot 
mesto, v katerem vsi sodelujejo z delom in akcijami muzeja - galerije v 
starem dvorcu. Iz približno 40 kilometrov oddaljenega Pariza prihaja na 
ogled razstavljenih slik vsak dan nekaj avtobusov šolajočih se otrok in 
mladine. Vsem tem je Boris Žohar predstavil Slovenijo in Ptuj. 

# # # V galeriji Drava Uza Vrano 
V galeriji Drava so prejšnji teden odprli razstavo ornamentike Lize 

Vrane. Liza Vrane je likovna pedagoginja iz Maribora, ki se je posvetila 
med drugim proučevanju domače ornamentike. Ornamentika je tudi 
osrednji motiv njenega ustvarjanja. Z ornamenti krasi uporabne pred
mete. Na njenih poslikanih krožnikih najdemo stilizirane cvetove na
geljnov, vrtnic in marjetic, ki sodijo sicer med klasične motive sloven
ske ornamentike, Liza Vrane pa jim je dodala lasten izbor cvetnih 
aranžmajev. Pri svojem delu sodeluje tudi z znanim lončarskim moj
strom Zelkôm iz Pečarovcev. Na tokratni razstavi, ki bo v galeriji Drava 
na ogled do konca decembra, so na ogled poslikani krožniki in izbor 
njenih novoletnih voščilnic, ki temeljijo na enakih likovnih principih 
kot poslikave krožnikov. 

# # # Gledališče Ptuj izvedlo letos 93 predstav 
Z lanskoletno predstavo Krčmarica in letošnjima predstavama Polo

vične resnice in Govor malemu človeku je gledališče Ptuj izvedlo v 
letošnjem letu 93 predstav na domačem odru in na gostovanjih. V tem 

mesecu so oziroma bodo gostovali 
še v Portorožu, Škof) i Loki in Ko
pru. 

ЏфЏВгапко 
Gombač izdal knjigo 

v tiskarni Pomurskega tiska v 
Murski Soboti izide jutri druga 
knjiga znanega gledališčnika 
Branka Gombača z naslovom »Ves 
svet je oder«, ki jo je izdal Zavod 
za kulturo Slovenska Bistrica. 

Prve izvode nove knjige pričaku
jejo že jutri, vendar njene predsta
vitve ne bo. Žal je njen avtor Bran
ko Gombač medtem zbolel in leži 
v bolnišnici. Od njegovega zdravja 
je odvisna prihodnja predstavitev 
knjige, vendar pri Zavodu za kul
turo upajo in želijo, da bi bilo to 
vsaj za slovenski kulturni praznik. 

ZbraUMZinVr 

V I K X O R I N O V A D V E N T N I V E C E R Z E R N O ' 
M E S K O V O 

Vsi moji adventi 
"In kaj so pač darila brez ljubezni, tople in velike, lijoče 

v mogočnih valovih iz srca. Mernike zlatnikov siplji vi 
naročje komu, a če mu ne daš ljubezni, glej, kakor nič so, j 
brez cene, brez leska, brez koristi." Franc Ksaver Meško | 

Te globoke misli je zapisala 
Erna Meško kot moto svoji drugi 
knjigi "Še bi vam rada povedala". 
In njeno pripovedovanje je darilo 
za vse nas, ki se z njo pogovarja
mo, prebirajoč njeni dve knjigi, 
darilo ljubezni, tople in velike, 
lijoče iz njenega srca naravnost v 
našo dušo. "Vrstice, napisane v 
preču tih nočeh," zapiše pisateljica 
ob izidu knjige, "posvečam Tebi, 
poštena, verna, nikoli spočita Slo
venska Kmetica, in Tebi, Prlekija, 
moja lepa dežela, skozi vse dobro 
in hudo v zvestobi ljubljena." 
Žlahtne prleške in pohorske kore
nine, neizmerna ljubezen do nje
ne družine, domače zemlje, gora, 
plemenito rodoljubje, globoka in 
trdna vera - vse to so izviri, iz ka
terih Erna Meškova črpa svojo 
moč in duhovno lepoto. Pravilno 
je zapisal Matjaž Kmecel v mono
grafiji Prlekija. "Gospa Erna 
Meškova je ena najbolj zlatih in 
lepih slovenskih žensk: kdor ne 
verjame, naj prebere, kar je napi
sala in je tudi zbrano v knjigi 
Rada bi vam povedala." 

Letos je naša gostja naštela peti-
nosemdeseto pondad. Sama pravi, 
da ne šteje let, ampak pomladi. 
Rojena je namreč na pr\'i pomlad

ni dan leta 1911. Zapustila je obe
tavno in udobno življenje v mestu 
in se poročila na veliko Meškovo 
kmetijo. Je ljudska pisateljica, 
družbena delavka, predvsem pa 
mati osmih otrok, ponosna babica 
in prababica. V adventu, času 
pričakovanj, smo jo povabili na 
adventni večer, da bi nam razkrila 
vsa svoja pričakovanja, vse svoje 
advente. Da bi nam povedala, 
kako vsak dan znova hvali Boga za 
ljubezen, ki ji jo je položil v srce, 
do zemlje in vsega, kar živi na njej 
in iz nje, za vso radost in tudi 
1ф1јепје, ki bogatita sleherno 
življenje. S ponosom in ljubeznijo 
bomo prisluhnili najstarejši in 
nedvomno tudi najbolj znani in 
priljubljeni članici našega društva 
Viktorina ptujskega. 

Glasbeni utrinek bo oblikovala 
družina Oberstar iz Ljubljane. 
Oče in trije sinovi so prisrčen vo
kalni kvartet, mami igra klavir, 
hčera pa flavto. 

Viktorinov adventni večer bo v 
nedeljo, 15. decembra, ob petih 
popoldan v refektoriju minorit-
skega samostana na Ptuju. 
Prisrčno vabljeni ljubitelji izbra
nih trenutkov. 



O R M O Ž / V ŠOLI ZA OTROKE S POSEBNIMI POTREBAMI 

Otrok mora doživljati uspeh 
Na Dobravski 13 domujejo pod isto streho kar tri šole: glas
bena šola, mala šola in šola za otroke s posebnimi potreba
mi. Prav o tej zadnji se nekako ne pogovarjamo najraje. Po
sebna šola je še vedno tabu tema predvsem iz strahu pred 
drugačnostjo. Tudi v Ormožu za večino Ormožanov poseb
na šola živi svoje samotno življenje na robu mesta. Vsak, ki 
pa je že kdaj pokukal vanjo, pa ve, da je šola kot vsaka drug. 
Polna otroškega vrišča, ličnih risbic in izdelkov, petja ter 
nagajanja učiteljem in sošolcem. Morda bodo mladi, ki se 
srečujejo pod isto streho, lažje opravili s predsodki, ki so za 
marsikaterega odraslega še vedno pretrd oreh. 

Solo s prilagojenim progra
mom obiskujejo otroci iz cele 
ormoške občine, največkrat pa 
prihajajo s šolskimi avtobusi. 
Pouk se prične deset minut pred 
osmo, pred poukom pa so na ur
niku številne izvenšolske dejav
nosti. Obiskujejo jo otroci z 
zmanjšanimi sposobnostmi in 
imajo temu prilagojen učni 
načrt. Ravnatelj Stanko Lesjak 
je povedal, da je realnost žal 
takšna, da je določeno število 
otrok vedno drugačnih, takšnih, 
da potrebujejo šolo s prilagoje
nim programom V nekaterih 
deželah, predvsem v Italiji in na 
Hrvaškem, so poskušali vse 
otroke vključiti v osnovno šolo, 
pa so kmalu uvideli, da to ne gre. 
"Pozitivna integracija je vseka
kor dobra, vendar ne za vsako 
ceno. Naši otroci se v osnovni 
šoli niso počutili dobro, dosegali 

so neuspeh za neuspehom Pri 
nas pa so med otroki s podobni
mi sposobnostmi lahko uspešni 
in zadovoljni," je dodal ravnatelj 
Lesjak. 

Število učencev iz leta v leto 
pada. Pred leti jih je bilo veliko 
več, tudi mejni primeri, ki danes 
povečini obiskujejo običajno 
osnovno šolo. Starši se zelo nera
di odločajo, da bi njihov otrok 
obiskoval šolo s prilagojenim 
programom Premalo mislijo na 
korist svojega otroka in preveč 
na to, kaj bodo rekli sosedovi. 
Strokovna služba za razvrščanje 
seveda obstaja, končna odločitev 
pa je v rokah staršev. Starši 
učiteljem na posebni šoli pripo
vedujejo, da so otroke prej le s 
težavo spravili k učenju, sedaj se 
učijo z veseljem in radi hodijo v 
šolo. 

Delo učiteljev na šoli s prilago
jenim programom je zelo zahtev
no, naporno in zahteva dosti iz
najdljivost, saj ni nobenih učbe
nikov in delovnih zvezkov. 
Učiteljice za vsako uro posebej 
pripravljajo materiale, primerne 
sposobnostim razreda, tako da se 

učijo s fotokopij. Učenje otežuje
jo tudi kombinirani razredi. 
Tako se skupaj učijo učenci L, 2. 
in 3. razreda, učenci 4. in 5. ter 7. 
in 8. razreda. Edino v 6. razredu 
je dovolj učencev, da imajo svoj 
razred. Učence v glavnem 
poučujejo na ravni razrednega 
pouka, na višji stopnji pa se del
no uvaja tudi predmetni pouk, 
predvsem pri vzgojnih predme
tih, kot so tehnični pouk, gospo
dinjstvo, glasba, likovni pouk in 

športna vzgoja. Izkušnje so po
kazale, da je bolje, če isti učitelj 
uči določen predmet več let. Iz
jemoma sta v razredu tudi dve 
učiteljici hkrati, posebej v oddel
kih vzgoje in izobraževanja, v 
katerih so učenci z zmerno in 
težjo stopnjo prizadetosti, ki se 

izobražujejo po programu delov
nega usposabljanja. Predvsem v 
teh dveh oddelkih je veliko 
otrok bolehnih in pogosto izos
tajajo od pouka. Učitelji upajo, 
da bodo tudi v šole s prilagoje
nim programom uvedli devetiet-
no šolanje. 

Težave pri funkcioniranju šole 
povzročajo čudna merila, po ka
terih jim država reže kruh. Letos 
so bila uvedena nova merila, po 
katerih so jim jimija zmanjšali 

fiksne materialne stroške - ogre
vanje, porabo elektrike in vode -
na 52 odstotkov rednega oddelka 
osnovne šole. Naenkrat so se 
znašli v zgtibi, zato so se pri
tožili. Na ministrsrvoi so jim za
gotovili, da bodo težave nekako 
rešili, ampak bistvo problema pa 
ostaja. Osnovna enot^ na katero 
so prirejeni normativi za stand
ardizacijo delovnih mest, za do
hodke, ki jih prejemajo, in tudi 
za prostor, je oddelek. To se po
tem zrcali v nesmislih, da je tudi 
za hišnika in čistilko normativ 
prirejen na oddelek in ne na 
površino, za katero skrbita. Sicer 
pa se šola ponaša z lepo urejeno 
okolico, ki jo nameravajo spom
ladi še bolj urediti, saj so se ne
katera drevesa preveč razrasla. 
Doslej so urejanje zelenic in po
dobna dela krili iz materialnih 
stroškov, odkar pa veljajo nova 

merila, pa še ne vedo, kako 'se 
jim bo račim izšel. Za okolje 
skrbijo tudi učenci, ki obiskuje
jo sadjarsko-cvedičarski krožek. 
Sicer pa je tudi pri izvenšolskih 
dejavnostih tako, da dobijo šte
vilo ur zanje na podlagi števila 
oddelkov. V 210 urah, ki so jim 
jih odobrili letos, se učenci 
lahko odločajo še za pletiljski, 
tehnični, lutkarski in prometni 
krožek ter veselo šolo. Učitelji 
ponujajo predvsem vsebine, ki 
jih imajo učenci radi in ki jim 
bodo v življenju koristile. 

Sicer pa tako kot vsi otroci po
trebujejo tudi otroci s posebnimi 
potrebami v prvi vrsti ljubezen, 
nežnost, naklonjenost, pozor
nost, pohvalo in uspeh. 

vifcfkfemenćfc 

Pod mentorstvom Edija Ertiatiča se učenci pri tehnični vzgoji 
naučijo spretnosti, ki jim bodo koristile v vsakdanjem življenju 

ZAHVALA 
Učenci in kolektiv Osnovne šole Stanka Vraza, Ormož, Do-

bravska cesta 13 a, se zahvaljujemo organizatorju dobrodelne 
prireditve v športni dvorani Velika Nedelja, nastopajočim, 
številnim donatorjem, sponzorjem (46) in gledalcem, ki so 
svoje prostovoljne prispevke namenili otrokom s posebnimi 
potrebami naše šole. Zagotavljamo, da bomo zbrano vsoto de
narja, 223.000 tolarjev, in prispevek kolektiva Tovarne slad
korja Ormož, ki so ga nakazali na žiro račun naše šole (30.000 
tolarjev), porabili izključno za potrebe otrok. 

l icenci in kolektiv OŠ Stanka Vraza, Ormož 

Od tod in tam 
DORNAVA Ф 
Sreianje tumtiinih 
društev 

Spominski posnetek na prvo srečanje. 

V soboto so se v Domavi 
srečali člani mladega turis
tičnega društva Mežica s člani 
tamkajšnjega turistično-etno-
grafskega društva Liikari. To je 
bilo prvo tovrstno srečanje, 
toda v bodoče nameravajo so
delovati na kulturnem, etno
grafskem in drugih področjih. 
Ob tem so pripravili pri
ložnostni program, v katerem 
so nastopili oktet iz Domave in 
ljudske pevke, Metka Petršič, 
Slavica Bratuša in Lojze Mat-
jašič pa so uprizorili, kako so se 
nekoč v družini pripravljali na 
trženje čebule. Od koroških 
gostov je nastopil citrar Rudi 
Pečovnik. Kot je povedala 
predsednica TD Mežice Metka 
Jagodic, so bili navdušeni nad 
gostoljubnostjo Domavčanov 
in zagotovo to ni bilo zadnje 
srečanje, saj so jiii povabili na 
Koroško že za praznovanje 
pusta, ko ima njihovo društvo 
tradicionalno prireditev. 

MS 

РАСШЈЕф Obnovili 
gasilski dom 

v manjših krajih so naj
večkrat gasilski domovi sre
dišče kulturnega in družabnega 

življenja. Tudi v Pacinju je v 
gasilskem domu edina vaška 
dvorana za tovrstne prireditve. 
Ker v zadnjih 46 letih, kolikor 
je dom star, niso posvečali po
sebne pozornosti njegovemu 
videzu, je bil jwtreben temelji
te obnove. Pred kratkim so 

člani prostovoljnega gasilskega 
društva v Pacinju obnovili fa
sado, zdaj pa končujejo preure
ditev notranjosti. Zamenjali so 
da, prepleskali stene in obnovi
li oder za nastopajoče. 

Večinoma denarja za njegovo 
obnovo so prispevali tam
kajšnji prebivalci, del sredstev 
so dobili iz ptujske gasilske 
zveze in mestne občine Ptuj. 
Kot nam je povedal predsednik 
društva Marjan Majcen, so 
večino obnovitvenih del opra
vili člani sami s prostovoljnim 
delom 

MS 

РТШ, ORMOŽA 
Predstavitev 
prijaznih poti 

Pred nekaj dnevi sta v samo
založbi izšli knjigi Prijazne 
poti in Indijanci brez perja 
(otroški potopis), ki govorita o 
enoletni poti okoli sveta znane
ga svetovnega popotnika Zvo-
neta Šeruge in njegove žene 
Romane ter^petietne hčerke 
Kaje. Zvone Šeruga bo enolet
no družinsko potovanje pred
stavil s povsem novo računal
niško projekcijo in z več kot 
900 diapozitivi v ponedeljek. 

16. decembra, ob 18. uri v ptuj
skem kinu, v torek, 17. decem
bra, ob 18. uri pa v kinodvorani 
v Ormožu. 

MS 

HALOZE Ф Projekt 
vinskih turističnih 
€est se uresniiuje 

Qani projektnega sveta vin
skih turističnih cest v Halozah 
iz občin Zavrč, Gorišnica, Vi
dem in Majšperk se bodo v 
letošnjem letu sestali samo še 
enkrat. O izdelavi projekta ce
lostne podobe VTCl 1 bodo go
vorili jutri, 13. decembra, ob 
17. uri v vaškem domu v 
Sovičah. Projekt haloških vin
skih cest je že na dobri poti do 
uresničitve, saj predstavniki 
štirih sosednjih občin že pri
pravljajo podpis pogodbe o iz
vedbi celostne podobe in posta
vitvi kažipotov z ljubljanskim 
podjetjem Informa echo. 

CIRKULANE ф 
Za razvoj Haloz s 
študijskimi krožki 

v timu Halo si prizadevajo 
narediti več za razvoj Haloz, 
zato so v letošnjem letu že pri
pravili nekaj študijskik 
krožkov z različno tematiko. V 
soboto se pričenja prvi študij
ski krožek v Cirkulanah na 
temo Turistična ponudba na 
haloški VTCll, naslednji ko
nec tedna bodo v Sovičah govo
rili o simbolnem pomenu klo-
potca, 21. decembra pa bo Da
nica Ranil predavala o zdravil
nih zeliščih. 

Gorišniška občina, ministrst
vo za gospodarske dejavnosti in 
šolsko ministrstvo so za razvoj 
Haloz že prisj")evali svoj delež, 
sredstva pa so lahko že porabili 
za pripravo študijskih krožkov 
kot novih metod samoizo-
braževanja. K sodelovanju so 
povabili različne uspešne pod
jetnike in institucije, predvsem 
pa podjetje Halo poskuša pri
dobiti mednarodna sredstva, 
največ v obliki strokovne 
pomoči, potem nepovratna 
sredstva in ugodne načine kre
ditiranja. 

T. Mohorko 

Prejeli smo 

"Egoizem 
zaprl vrata" 

Spoštovani gospod Bračič, v 
zadnji številki Tednika z dne 5. 
12. 19% ste objavili članek pod 
naslovom: EGOIZEM ZAPRL 
VRATA. V njem opisujete 
težave in probleme krajanov 
Rodnega Vrha in njegove okoli
ce zaradi zaprtja trgovine v bivši 
šoli v Rodnem Vrhu. Kot najem
nica prostorov in lastnica trgovi
ne vas moram obvestiti, da zade
ve, ki ste jih navedli, niso re
snične, ter vas zato prosim, da 
objavite ta moj demanti na vaš 
objavljen članek. Upam, da bos
te to uredili v skladu z zakonom 
in članek objavili na isti strani, 
kot je bil objavljen vaš. 

Od občinskega odbora LDS 
Ptuj sem dobila v najem en pros
tor, iz katerega sem si s svojimi 
finančnimi sredstvi tiredila malo 
trgovinico (cca 4 x 5 m). Na 
zahtevo občinskega odbora LDS 
Ptuj sem si morala narediti pose
ben vhod iz zunanje strani, saj so 
mi vrata, ki so vodila s hodnika, 
zazidali. Ko so delavci, ki so v 
tem času obnavljali šolo, končali 
z deli so mi izročili ključ od 

vhodnih vrat in sanitarij. Sama 
sem predhodno zaradi potrebe 
trgovine (potrebno je zadostiti 
zakonu zaradi delovnega dovol
jenja) en WC zazidala in uredila 
sama, sem seveda slednje tudi 
zaklepala, ker so ga drugače vsi 
uporabljali in zasvinjali. Čistiti 
pa sem ga morala sama. V času, 
ko je bil WC zaklenjen, so skozi 
okno WC vlomili ter odnesli ozi
roma polomili pipe. Verjetno bi 
odnesli še kaj, vendar so jim zak
lenjena vrata preprečila, da bi 
lahko prišli na hodnik in ostale 
prostore, kjer je bilo še ogromno 
gradbenega materiala in opreme 
(rušt, plošče za pokrivanje stre
he, cement, maltit, opeka, jogiji 
itd.). 

Tudi pričevanje gospoda Žera-
ka, da je z moledovanjem izpro
sil, da ni prišlo do odklopa elek
trike zaradi mojega neplačevan
ja, so neresnične. Trgovino sem 
zaprla 14. 2. 19% iz objektivnih 
razlogov, zadnjo položnico za 
elektriko pa sem poravnala do 
10. 4. 19%. V dokaz vam dos
tavljam tudi fotokopijo plačane 
položnice z dne 1. 7. 19% (zajeti 
so zadnji trije računi). O zaprtju 
sem obvestila z dopisom tudi 
Elektro Ptuj ter jih obvestila, da 
naj v bodoče pošiljajo račtm za 
elektriko na OO LDS Ptuj. Ker 
si gospod Žerak "lasti" namišlje
ne zasluge, bi ga hotela spomniti 

na to, kako je prišel do telefon
skega priključka. Po soglasju s 
strani LDS Ptuj^in občine Ptuj 
je lahko gospod Žerak dobil isto 
telefonsko številko, kot je bila v 
šoli, vendar bi moral na lastne 
stroške vgraditi preklopno pos
tajo; tako je bilo sklenjeno, da 
lahko uporablja telefon le takrat, 
ko je bila zgradba zaklenjena. 
Tega gospod Zerak ni nikoli na
redil. Številko si je enostavno 
prilastil, jaz, ki pa sem imela v 
šoli trgovino, pa sem morala ho
diti na telefon h gospodu Belo-
glavcu. Da so moje trditve re
snične, dokazujejo soglasja, ki so 
bila dana s strani občine Ptuj in 
0 0 LDS Ptuj in vam jih prav 
tako prilagam 

Presenečena sem tudi nad 
trditvijo predsednika 0 0 LDS 
Ptuj gospoda Milana Čučka, ki 
trdi, da so me pisno obvestili in 
dali rok za izpraznitev do 18. 9. 
Do danes še nisem prejela nobe
ne pošte ali zahteve s strani 
LDS, da moram objekt v celoti 
izprazniti. Zaradi njihovih trdi
tev bi rada videla podpisano 
povratnico, s katero naj bi 
omenjeni sklep sprejela. 

Ker ne bi rada, da bi se to pi
sanje nadaljevalo v nedogled, 
pozivam vse, ki so vpleteni v 
omenjeni primer, da se z argu
menti soočimo in ugotovimo, 
kdo govori resnico in tudi kdo 
manipulira z ljudmi, ki so že 
tako dovolj nesrečni in kaznova
ni. 
5 pozdravi - bivša najemnica 

Nevenka Širovnik 

DOČAKALI SMO 
NEKADIÍSKI 
ZAKON 

Dr. Marija Djurdjevič v odgo
voru piše, da sem verjetno že po
zabil na svojo izjavo, da so kadil
ci za državo pravzaprav zelo po
ceni, ker zgodaj umrejo. Napaka. 
Na to izjavo nisem pozabil in še 
vedno "trdno stojim" za svojimi 
besedami. Če na to mojo trditev 
pogledamo iz povsem prak
tičnega vidika, ugotovimo, da je 
izja\'a povsem na mestu. Pa če 
vam je prav ali ne. 

Peter Zule, 
Tobačna Ljubljana 

KIDRIČEVO 

Ustanovili gasilsko zvezo 
Na predlog iniciativnega od

bora, ki gà je vodil Janko Celo-
figa iz Čirkovc, so se minulo 
soboto, 7. decembra, zvečer 
sestali v gasilskem domu v 
Lovrencu na ustanovnem 
občnem zboru Gasilske zveze 
Kidričevo. Ta je druga največja 
zveza na Ptujskem, saj je vanjo 
vključenih kar osem gasilskih 
društev; Jablane, Lovrenc, Ki
dričevo, Sikole, Mihovce-Dra-
gonja vas, Starošince, Pleterje 
in Apače. Po konstitmranju 
nove zveze so sprejeli statut ter 
izvolili organe. Predsedniško 
funkcijo so za pedetni mandat 
zaupali Branku Kacijanu iz 
GD Šikole, podpredsednika sta 

Jože Medved iz GD Lovrenc in 
Stanko Rderšek iz GD Jabla
ne, tajnik Franc Frangez iz GD 
Jablan^ poveljnik Anton he-
skovar iz GD Lovrenc, podpo-
veljnika pa sta Jože Kancler iz 
GD Kidričevo in Drago To-
plek iz GD Mihovce-Dragonja 
vas. 

Dogovorili so se tudi o smer
nicah in finančnem programu 
za tekoče leto, ter med drugim 
sklenili, da C¿silska zveza Ki-
diičevo odslej zastopa vsa ga
silska društva iz obane Ki
dričevo pri delit\'eni bilanci 
Gasilske zveze Ptuj. 

-OM 



P T U J / NOV DELOVNI USPEH MERCATORJA SVS 

Pepsi bar obnovl¡en 
Milavžev dan je bil pomemben 

za Mercator SVS Ptuj, Blagovni

co in Pepsi bar ter njegove goste, 

saj )e ta znana ptujska 
okrepčevalnica po 24 letih 
dočakala prvo obnovo. Obnovili 
so jo v duhu novega zakona o 

omejevanju uporabe tobačnih 
izdelkov in kot prvi med 
okrepčevalnicami uredili poseb
no sobo za nekadilce s 26 sedeži. 
Obnova je veljala dvajset milijo
nov tolarjev, opremiti pa so jo 
pomagali tudi donatorji Raden
ska, pivovarna Laško in Droga 
Portorož. O pomenu nove prido
bitve je govoril generalni direk
tor Mercator SVS Stanislav 
Brodnjak. Prva je v lokal vstopi
la najstarejša in najbolj pril
jubljena gostja Helena Cvetko. 
Ta 82-letna Ptujčanka že od 
odprtja Pepsi bara prihaja vsak 
dan na kavo ali čaj. Ker ji v 
zadnjem času nagajajo noge, jo 
ponavadi pripelje sin ali pa tudi 
taksi. 

Spomladi bodo v Pepsi baru 
uredili tudi teraso s 50 sedeži z 
nadstreškom. 

MG 
Sobo za nekadilce so si na otvoritvi z zanimanjem ogledali 
tudi kadilci. Foto: Langerholc 

NA REFERENDUMU LE 37 ODSTOTKOV VOLIVCEV 

Voliv€ev trenutno 
volitve ne zanimajo 

Nedeljskega referenduma o 
spremembi volilne zakonodaje 
se je, kot je bilo pričakovati, 
udeležilo zelo malo volivcev. 
Po neuradnih podatkih je bila 
udeležba nekaj nad 37-odstot-
na. Nizka volUna udeležba je 
vsekakor dokaz nestrinjanja 
volivcev s predlaganimi spre
membami, obenem pa opozori
lo na slabo pripravljen referen-
diun, ko volivci pravzaprav 
niso raziuneli, kaj predlagatelji 
treh spreminjevalnih predlo
gov sedanje volilne zakonodaje 
želijo doseči. 

V naši, torej osmi volilni enoti 
je bila po neuradnih podatkih 
udeležba volivcev 32,8-odstotna. 
Za predlog Državnega sveta 
(kombinirani sistem) je glasova
lo 15,2 odstotka volivcev, za 
predlog Socialdemokratske 
stranke (dvokrožni večinski sis
tem) 44 odstotkov in za predlog 
30 poslancev (čisti proporcional
ni sistem) 23,1 odstotke voliv
cev. Uradni podatki o izidu refe
renduma bodo znani danes. 

Na nivoju države so rezultati 
nekoliko drugačni: za kombini

rani sistem je glasovalo 14, za 
večinskega dobrih 44 in za pro
porcionalnega nekaj nad 25 od
stotkov volivcev, ki so oddali 
svoj glas. Nobena od predlaga
nih sprememb volilne zakono
daje ni dobila večine glasov, ki 
bi bila obvezujoča za državni 
zbor, da spremeni sedanji volilni 
zakon. 

JB 

SLOVENSKA BISTRICA 
Ф Za veanski sistem 
55 odstotkov voliviev 

v Slovenski Bistrici, ki ima v 
volilni imenik vpisanih 26.077 
volivcev, se je nedeljskega refe-
rendimia o treh volilnih siste
mih udeležilo 6.943 ali 26,6 od
stotkov. 

Za predlog državnega sveta se 
je odločilo 918 volilcev ali 13,2 
odstotka, proti pa jih je bilo 
2631. Za večinski sistem, ki ga je 
na zahtevo 43.710 volilcev pred
lagala SDS, se je v Slovenski Bi
strici odločilo 55 odstokov ali 
3820 tistih, ki so na glasovanje 

prišli. Proti večinskemu sistemu 
je glasovalo 1143 volilcev. Za 
tretje referendumsko vprašanje, 
postavljeno na zahtevo 30 pos
lank in poslancev, pa se je 
odločilo 1285 volilcev ali 18,5 
odstotkov, proti temu sistemu 
pa jih je glasovalo 2547. 

Neveljavnih glasovnic je bilo 
643, predčasnega odločanja se je 
udeležilo 26 volilcev, štirje so 
glasovali doma, po pošti pa 
nihče. Nedeljski referendtim je 
na tem območju potekal mimo, 
brez incidentov. 

Na vprašanje, kako v občini 
Slovenska Bistrica ocenjuje tako 
nizko udeležbo na referendtinu 
o spremembah volilnega sistema 
je Lidija Stebemak, predsedni
ca občinske volilne komisije, 
menila, da je po vsej verjetnosti 
vzrok premajhna informiranost 
ljudi, saj mnogi niso vedeli, kako 
naj bi se odločili. Nekaj pa je k 
nižji udeležbi prispevala tudi 
poledica, ki je bila na nekaterih 
območjih občine posebej huda. 

Vida Topoiovec 

SEDEM^(NE)POMEM DNI^ S E ^ ^ 

Ivan Oman, eden izmed prvih 
spodbujevalcev političnega plura
lizma na Slovenskem in politik, ki 
je vidno zaznamoval zadnja slo
venska leta, se je letos poslovil od 
"poklicnega" političnega udejstvo-
vanja in spet postal "samo" oziro
ma "predvsem kmet". 

Ob slovesu s politične scene je 
spet opozoril nase s kritičnimi oce
nami vzrokov za volilni poraz Slo
venskih krščanskih demokratov in 
z zahtevo po odstopu predsednika 
Lojzeta Peterleta. Vendar pa je os
tal osamljen in verjetno je bil to še 
dodatni razlog za njegovo ugotovi
tev, da se je njegov čas v politiki iz
tekel, da je storil, kar je bila njego
va dolžnost. Pri Omanu bi težko 
zasledili ogorčenje ali razočara-
nost. Na tekoča politična dogajan
ja gleda z veliko mero realnosti in 
(kmečke) modrosti. Zdaj, ko je 
opazovalec s strani, je v svojih oce
nah posameznih osebnosti, poli
tičnih grupacij in razmer v Slove
niji še bolj pronicljiv in v mar
sičem izviren. Vsekakor ne sodi 
med "radikalce", ki si svojo popu
larnost nabirajo s podžiganjem 
različnih napetosti in sovraštev, pa 
tudi ne med "sanjače," ki obljublja-

ma je kritičen, vendar ne nepra
vičen, ko recimo navaja svoje 
izkušnje iz časov oporečništva. 
Opozarja tudi, da v preseganju 
"starega" niso bili vselej najpogpm-
nejši in najbolj nedvoiunni vsi tis
ti, ki se zdaj trkajo po prsih in si 
pripisujejo največje zasluge za 
zlom prejšnjega režima. Marsikaj v 
zvezi s preteklostjo in sedanjostjo 
je Ivan Oman zadnje tedne opisal v 
intervjujih in lastnih člankih v 
Slovencu, Dnevniku, Gorenjskem 
glasu... 

ZNANILEC 
STRANKARSTVA 

Ivan Oman v svojih spominih 
omenja, da je bila 12. maja 1988 
ustanovitev Slovenske kmečke 
zveze, "prve politične organizacije 
po letu 1945, ki je ni obvladovala 
Komunistična panija". Bil je njen 
ustanovitelj in prvi predsednik. 
Kmečki zvezi so v začetku leta 
1989 sledile druge organizacije: 
Slovenska demokratična zveza. 
Socialdemokratska zveza, marca 
pa še Slovenski krščanski demo
krati. "Ker je v naslednjih mesecih 
prihajalo do čedalje hujšega priti
ska srbskega nacionalkomunizma 

ska komunistična partija potrebo
vala nekakšno narodno enotnost. 
Zato so se nove politične stranke 
lahko v miru razvijale. Že ko smo 
spomladi 1988 ustanovili Sloven
sko kmečko zvezo, sem se zavedal, 
da bodo najpozneje čez dve leti vo
litve ter da je treba hiteli s pripra
vami. Redne volitve v skupščino 
Republike Slovenije so bile pri
ložnost, da se končno pretrga z 
enopartijskim sistemom. V opozi
cijskih skupinah smo partijsko 
geslo o "sestopu z oblasti" vzeli za
res in dobesedno. Vse naše pripra
ve so šle v to smer," piše Ivan 
Oman, ki je na volitvah 1990 post
al član predsedstva Slovenije, ko
lektivnega državnega predsednika. 

Eden izmed novinarjev je te dni 
Omana vprašal, ali so ga kdaj v 
"preteklih časih" poklicali na zago
vor ali mu sicer storili kaj hudega. 
Že leta 1980 je Oman nastopal z 
nekakšno idejo o kmečkem sindi
katu, ki je bila za mnoge tedaj zelo 
pogumna in "nevarna". Oman pra
vi, da mu ni nihče "ničesar zalega 
rekel ali storil. Mogoče sem imel 
prednost, ker je bilo vsem jasno, da 
sem oporečnik. Ko smo leta 1980 
sklicali v Škof) i Loki sestanek 

na Udbo, ampak na Socialistično 
zvezo. Tam sta bila Jaka Gartner 
in Janez Thaler. Jaki sem jekel: 
'Jaka, bodi ne naši strani. Če boš 
kdaj lačen, ti bomo dali kmetje jes
ti. Partija ti ne bo dala.' Zgodilo se 
mi ni nič. Ne vem pa, kaj bi bilo z 
menoj, če bi se kaj takšnega spom
nil leta 1950." 

PROTESTNI PRESTOP 
KSKD 

Oman je ob različnih priložnos
tih že obširno govoril o svojem 
delu v predsedstvu Slovenije, kjer 
se je kot predstavnik Demosa 
znašel v družbi "reformiranega" 
komunista Kučana, socialista 
Zlobca, "prenovitelja" Kmecla in 
"zelenega" Pluta. Tako sestavljeno 
predsedstvo se je kljub vsemu "uje
lo" in se uspešno potrdilo v naju
sodnejših časih za Slovenijo. 
Oman pravi, da se nekdanji člani 
predsedstva še vedno enkrat na 
leto dobivajo skupaj, ko jih pred
sednik države Milan Kučan pred 
novim letom povabi na kosilo ali 
večerjo. 

V političnem delovanju zadnjih 
let je Ivan Oman posvečal posebno 
pozornost združevanju Slovenske 
ljudske stranke in Slovenskih 
krščanskih demokratov v "sodob
no in močno ljudsko stranko". V 
tej svoji želji pa je naletel na raz
lične odpore, predvsem tudi v last
ni Slovenski ljudski stranki, kar je 
povzročilo tudi to, da se je protest-

stranke k Slovenskim krščanskim 
demokratom. To svojo odločitev 
zdaj takole utemeljuje: "Ni mi žal, 
da sem odšel, žal mi je le, da nisem 
uspel z združitvijo. H krščanskim 
demokratom sem šel predvsem iz 
protesta, ker jih nisem uspel v Slo
venski kmečki zvezi (predhodnici 
SLS - op.p.) prepričati, da moramo 
iz Slovenske kmečke zveze in Slo
venskih krščanskih demokratov 
narediti Slovensko ljudsko stran
ko, ki bi bila solidna konservativ
na stranka, brez velikega sklice
vanja na etos krščanstva. Zdaj pa 
imamo dve stranki, ki se obe skli
cujeta na krščanski etos, a ga je 
bore malo pri eni in drugi. 
Pričakoval sem, da bo prišlo do 
združitve SKD in SLS, ko bo 
krščanska demokracija oslabljena 
in ko bo Podobnikova stranka 
močnejša od Peterletove. Vse pa 
kaže, da tudi zdaj do združitve ne 
bo prišlo, ker Podobnik na to ne 
pristaja. Očitno se boji za svoj pri
mat oziroma ni prepričan, da bo 
lahko trajno predsednik stranke. 
Na žalost imamo stranke, ki bolj 
služijo karieri svojih firerjev kot 
tistemu, čemur naj bi." 

V enem izmed intervjujev je mo
ral Oman odgovoriti tudi na 
vprašanje, ali je ponosen, ker je 
zdaj njegov zet, Marjan Podobnik, 
v igri za predsednika vlade. "Ne, to 
me ne zanima preveč. Do tega se 
zdaj obnašam kot eden od dveh 
milijonov Slovencev." Novinarje je 
zanimalo, ali bo to, če bo Marian 

vplivalo na Omanovo družinsko 
življenje. "Ne, pri meni doma ne," 
je dejal Oman. "Jaz bom še naprej 
navaden kmet. No, še to nisem več, 
sem le še upokojenec, saj je gospo
dar moj sin Janez, ki je praktično 
moj šef Ko gre človek čez šestde
seto, je čas, da izpreže in prepusti 
gospodarjenje mlajšim, ki so zago
tovo sposobnejši od starega člove
ka." Oman tudi priznava, da se z 
zetom Marjanom Podobnikom si
cer že dolgo ne pogovarjata več kaj 
dosti o politiki in to od tedaj, ko je 
protestno odšel h krščanskim de
mokratom. "Očitno Marjan verja
me, da je sposoben za to mesto, da 
ima tudi politične cilje, domne
vam, da je tudi prepričan, da so ti 
cilji pravilni in da so v korist 
državi. To seveda domnevam jaz, 
ki pa sem svoje v politiki odslužil." 

Zanimivi so odgovori "odhaja
jočega" Omana na vprašanje, kateri 
so glavni razlogi, da je SLS dobila 
tolikšno podporo volilcev. "Možno 
je domnevati, da so krščanski de
mokrati izgubili vse ali skoraj vse 
kmečke glasove in da jih je zagoto
vo dobila Slovenska ljudska stran
ka. Vsekakor je SKD na teh volit
vah izgubila več kot 70 tisoč gla; 
sov. Imajo pa krščanski demokrati 
eno hudo pomanjkljivost - ne 
obvladajo demagogije. Precejšen 
del ljudi pač verjame tistemu, kar 
želi verjeti, celo sliši samo tisto, 
kar želi slišati. Tega v tej stranki 
ne znajo delati." 

O B ä N f t D e s m i K - t r n o m s k a u n s / SEJA OBČINSKEGA SVETA 

Zupan zamenlal 
podžupana Vurterfa 
v ponede l jek , 9. decembra, so se sve tn ik i o b d n e Destrn ik - Trnovska 
vas sestal i na 20* redni sejL 

v odbor za kmetijstvo in go
spodarstvo so po odstopu 
Franca Požegarja imenovali 
Manfreda Jokopa. Obravnavali 
in sprejeli so spremembe in 
dopolnitve prostorskih sesta
vin dolgoročnih in srednje
ročnih planov za občino Destr
nik - Trnovska vas. Izvzeli pa 
so dve spremembi, ki po 
mnenju vlade nista v skaldu z 
zakonom. Obravnavali so re
balans proračima za leto 19% 
in sprejeli odlok o izvrševanju 
proračima občine Destrnik -
Trnovska vas. Sprejeli so tudi 

odlok o ustanovitvi sveta za 
preventivo in vzgojo v cestnem 
prometu. N j ^ v i člani so: 
Marija Zoreč, Srečko Herak, 
Drago Skurjeni, Angela Fras, 
Marjan Zadravec, Ivanka 
Pukšič in Irena Polič. Obrav
navali so vlogo KS Trnovska 
vas za obratovanje zdravstve
n a doma Trnovska vas in 
sprejeli 5к1ф, da podpirajo 
njegovo ponovno obratovanje, 
vendar s tem sklepom ne daje
jo koncesije za opravljanje 
zdravstvene dejavnosti na 
območju občine Zdra^tveae-

rau domu Ptuj. Problem je, ker 
objekt še nima tehničnega 
prevzema. Svetniki so sprejeli 
sklq? o prenosu soustanovi-
teljskih pravic do javnega za
voda Zgodovinski arhiv Ptuj. 
Svet KS Trnov'ska vas je podal 
županu Francu Puksiču pobu
do za zamenjavo podžupana 
Karla Vurcerja iz Trnovske 
vasi. Svet je na predlog župana 
imenoval za novega podžupa
na Alojza Fekonja. 

1Љ. 

P T U J / OBČNI ZBOR DRUŠTVA VOJNIH INVALIDOV 

Invalidi ne zelile biti 
secialni pedpirantil 

Društvo vojnih invalidov Ptuj, ki ima 225 čla
nov (163 na Ptujskem in 62 v ormoški občini), 
se je 7. decembra sestalo na delovnem občnem 
zboru, s katerim so sočasno proslavili obletni
co ponovnega delovanja. 

I>uštva vojnih invalidov so v Sloveniji delova
la že v preteklosti, pred 32 leti so jih ukinili, ker 
naj bi skrb zanje prevzela Zveza borcev, a se je to 
pokazalo kot napaka. Da so se vojni invalidi po
novno organizirali, so jih prisilile razmere na po
dročju zakonodaje. Čeprav je v Sloveniji še tre
nutno le 11.487 oseb (7300 invalidov in okrog 
4200 družinskih članov), ki so zaščitene z zako
nom o vojnih invalidih, si država nenehno priza
deva, da bi zmanjšala njihove pred 50 leti pri
dobljene pravice. To se ne dogaja v nobeni drugi 
evropski državi. Posebej jih je v zadnjem času 
udaril novi zakon o vojnih invalidih, ki je pričel 
veljati prvega januarja letos. Njihove pravice, ki 
so jih uveljavili že v prejšnjem režimu, so sedaj 
kršene v kar trinajstih členih. Odmema osnova 
za invalidnino se je pri težkih invalidih v pov
prečju znižala za dvajset odstotkov, prav tako so 
vojni invalidi izgubili pravico do revalorizacije 
invalidnin in poračunov, kar je povzročilo v pov
prečju še dodatno znižanje njihovih invalidnin 
za sedem odstotkov. Doplačila pri ortopedskih 
pripomočkih znašajo do 80 odstotkov, kar je zlas
ti prizadelo tiste invalide, ki nosijo drage orto
pedske pripomočke. Ti in drugi problemi zahte
vajo, da se vojni invalidi povezujejo in s skupnim 
nastopom skušajo vrniti nekoč že pridobljene 

pravice, pravice, ki jim pripadajo, ker gre za pra
vice iz naslova obrambe domovine, ko so se v П. 
svetovni vojni borili na pravi strani. Zaradi 
kršitev oziroma zmanjševanja svojih pravic so 
vojni invalidi tudi sprožili protest pred ustavnim 
sodiščem. 

Mirko Vesel, predsednik zveze društev vojnih 
invalidov Slovenije je na občnem zboru povedal, 
da ne želijo socialne podpore, zahtevajo le pra
vično rento. Če jim že jemljejo spomenike, naj 
jim vsaj omogočijo dostojno preživetje teh nekaj 
let, ki jim še ostajajo. So del civilne družbe, za 
svoje pravice pa se bodo borili z argumenti. Ob
staja bojazen, da bo nova vlada njihove pravice še 
krčila, zato je še toliko pomembneje, da invalidi 
strnejo svoje vrste. 

Vlado Rola, predsednik Društva vojnih invali
dov Ptuj, je bil zelo kritičen, ko je povedal: "Sko
zi zakon o vojnih invalidih veje občutek, da je 
država želela na račun invalidov nekaj prihraniti. 
Varčevanje je vredno vse pohvale, je pa nehuma
no, ker se dogaja na plečih invalidov. V ustavo 
smo zapisali, da smo socialno-pravna država, to 
pa pri zakonu o vojnih invalidih ne drži." 

Na občnem zboru so posebno skrb namenili 
skrbi bolnim članom, ki jih bodo ob novem letu 
obiskali^in jim skušali pomagati po najboljših 
močeh. Želijo si tudi primernejših delovnih pros
torov, saj si jih delijo z borci, ker pa so v drugem 
nadstropju, zanje niso primerni. Vse njihove do
sedanje prošnje so bile zaman. 
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PTÜJ / K O OBNAVLJAJO VRTCE 

Mame zaskrbljene xa otroke v vrttu 
Vsakdo je vesel, kadar mu uspe obnoviti stanovanje, kadar 
mu šef v službi polepša ali izboljša delovno mesto, kadar 
prepleskajo prostore za stranke. Veliko delo pomeni vedno 
tudi to, da morajo uporabniki teh prostorov nekoliko 
potфeti , da odidejo, če je le mogoče, na dopust ali pa, na
sprotno, poprimejo po svojih močeh za delo. In vendar so 
tudi primeri, ko prav obnove povzročijo velike zaplete pri 
vsakodnevnem delu. To se je zgodilo v vrtcu v Budini. 

V uredništvo so poklicale štiri 
mame, katerih otroci obiskujejo 
vrtec v Budini, in takoj v 
začetku povedale, da so bile z 
vrtcem, predvsem pa z vzgoji
teljicami doslej izredno zado
voljne. Sedaj pa so se odločile 
poklicati tudi inšpekcijsko 
službo in upravo vrtca, saj so 
bile prepričane, da ni prav, kar 
se je dva tedna dogajalo v tem 
vrtcu. In kaj so povedale? 

SREDI ZIME BARVALI 
POLEG OTROK 

Ko so starši pripeljali otroke v 
ponedeljek, 25. novembra, v 
vrtec, so opazili, da so v vrtcu 
pleskarji. V naslednjih dneh so 
se pleskarji razširili tako rekoč 
po vsem vrtcu, približno 70 
otrokom pa je ostal na razpolago 
samo en prostor, v katerem naj 
bi vzgojiteljice opravljale poleg 
varovanja otrok tudi vzgojni 
program, potekala pa naj bi še 
tečaja nemščine in ritmike. 
Predvsem mlajši otroci, ki pp-
trebujejo spanje tudi podnevi, 
naj bi v tem prostoru tudi spali. 
Ni čudno, da so vzgojiteljice 
otrokom rekle, naj ostanejo raje 
doma, če jih le ima kdo čuvati. 
Tako se je tudi zgodilo. Ob 
našem obisku vrtca, deset dni 
po začetku barvanja, sn¡LO jih 

našli na igrišču pred vrtcem pri
bližno tretjino. 

"Svojega otroka sem vozila k 
babici, saj so bile razmere v 
vrtcu povsem neprimerne," je 
dejala ena od mamic. 'V vrtcu je 
bil slab zrak, pri zunanji tempe
raturi okoli nič stopinj bi mora
li nenehno zračiti, kar tri skupi
ne otrok naj bi bile v enem pros
toru. Z veseljem povem, da sem 
bila ves čas z varstvom in vzgojo 
v tem vrtcu zelo zadovoljna, 
vendar v prostorih, kjer barvajo 
okna in vrata, lepijo tapete, bar
vajo stropove, otroci ne morejo 
biti. Pleskarji so delali samo do 
15. ure, nato pa odšli, domov pa 
gredo takrat seveda tudi otroci. 
Zanima me, zakaj ne morejo 
barvati popoldan, v soboto in 
nedeljo, ko otrok ni. Zakaj ob
navljajo pozimi, ne pa v to
plejšem delu leta, ko bi otroci 
lahko bili več zunaj, pa še zračili 
bi lažje? Zanima me, koliko 
manj bomo plačali tisti, katerih 
otroci teden ali dva niso obisko
vali vrtca. Obiskovali pa ga niso 
zato, ker so bile neprimerne raz
mere za bivanje." 

DELOČISTILKE 
OPRAVLJAJO TOVARIŠICE 

Podobno so povedale tudi dru
ge mame. Tista, ki ima šele sla

ba tri leta starega otroka, ga ni 
mogla imeti ves čas doma, saj so 
tudi doma delali podobno delo. 
Povedala je, da je bil njen otrok 
popoldne že povsem utrujen, 
razdražljiv in siten, saj v vrtcu 
ni mogel počivati. Takoj, ko so 
pri babici končali delo, ga ni več 
vozila v vrtec. Ogorčena je bila, 
da ni staršev o obnovi nihče ob
vestil. Tako bi se starši lažje pri
lagodili, lažje bi uredili varstvo 
zunaj vrtca in nasploh bi se na 
pleskanje pripravili. 

Mame pa so povedale tudi, da 
v vrtcu že dva meseca ni čistil-
ke. Čistijo vzgojiteljice, names
to da bi se ukvarjale z otroki, so 
dejale. Predvsem pa je bil 
položaj nemogoč v času, ko so 
barvali, saj je bilo čiščenja veli
ko več kot običajno. Ali je prav, 
da so poleg rednega dela še čis-
tilke? 

Ob našem obisku vrtca smo se 
srečali z izvajalcem del Vilijem 
Krambergerjem, ki je napove
dal, da bodo delo dokončali do 
srede, 11. decembra, torej tretji 
teden po začetku. Povedal je, da 
faznost del onemogoča hitrejše 
delo. Dejal je, da delavci po za
konu ne smejo delati 7 dni v 
tednu, prav tako ne ves dan, si
cer pa tudi naročnik ni postavil 
nobene posebne zahteve o tem, 
kdaj naj bi delali. Vzgojiteljice 
so bile tudi to pot zelo pridne, 
saj so v času, ko jih je bilo nekaj 
z otroki pred vrtcem, druge, 
celo sama vodja vrtca Sonja 
Grame, čistile za pleskarji. 

NOBENEGA VRTCA NIKOLI 
NE ZAPREMO 

Tokratna obnova vrtca v Budi
ni ni prva tovrstna v Vzgojno-
varstvenem zavodu Ptuj. To je 
potrdila tudi direktorica zavo
da Božena Bratuž: "Vrtec v Bu
dini je bil obnove res potreben, 
saj je po 15 letih prvič na vrsti za 
pleskanje. Z izvajalci je bilo do
govorjeno, da bodo tapete pola
gali dopoldan, z oljno barvo pa 
delali popoldan, ko otrok ne bo. 
Tega se niso držali. Takoj ko mi 
je eden od staršev to sporočil, 
sem se odpeljala v vrtec in delo 
ustavila. Drugi očitki niso upra
vičeni," je zatrdila Božena Bra
tuž. "Da otroci niso mogli spati, 
ni res, res pa je, da imamo v 

vseh vrtcih takšen sistem, da 
otroci počivajo, kadar želijo. 
Morda ta otrok v vrtcu pač ni 
imel potrebe po počitku. Ves čas 
so imeli na razpolago za bivanje 
dva prostora, ne le enega. Vrtci 
nismo kot šole, kjer lahko vsa 
dela opravijo v počimicah. V 
vseh vrtcih moramo barvati, 
tudi lakirati parket, polagati 
ploščice ... Vendar nobenega 
vrtca ne zapremo niti za en de
lovni dan v letu. Da bi vzgoji
teljice rekle otrokom, naj osta
nejo doma, preprosto ne morem 
verjeti. 

Res pa je, da vrtec nima čistil-
ke, saj je na bolniški. Zdravnik 
ni povedal, do kdaj bo v bol
niški, in tako ne moremo iskati 
nove čistilke. Samo z varuhinja
mi je dogovorjeno, da čistijo in 
so zato tudi dodatno plačane, 
vendar ne v rednem delovnem 
času, temveč po njem Tudi če je 

katera vzgojiteljica čistila, je to 
bilo po koncu njene službene 
obveze, v kateri se posveča seve
da otrokom. Moram povedati, 
da ne moremo imeti v vrtcih no
benega viška zaposlenih oseb. 
Tako tudi bolniške vzgojiteljic 
in varuhinj pomenijo, da mora
mo včasih po dve skupini 
združiti in je otrok v združeni 
skupini seveda več, kot je pred
pisano. Ne tega ne težav v času 
barvanja ne moremo reševati 
drugače, kot jih pač rešujemo." 

VRTEC ŽE PREPLESKAN 
Zdravstveni inšpektorici 

2^enki Sumandl tokrat ni bilo 
potrebno ukrepati, saj je v času, 
ko je bila obveščena o pleskanju 
in si je Vrtec ogledala, uprava 
vrtca že prekinila delo pleskar
skih mojstrov. Povedala pa je, 
da ni primemo, da se po\&g 
otrok dela s sredstvi, kî  so_ 

zdravju škodljiva. To so 
predvsem oljne barve, laki in 
druge hlapljive tekočine. 

V torek ob zaključku redakcije 
je bil vrtec prepleskan. Tudi za
radi prizadevnosti staršev, ki so 
na problem opozorili pristojne, 
so pleskarji že preko vikenda, 
torej nekaj dni pred napoveda
nim rokom, dela dokončali. 
Vprašamo pa se seveda, ali niso 
starši, ki so prvi odgovorni in 
najbolj zaskrbljeni za svoje otro
ke, upravičeni vsaj do kratkega 
obvestila, da se bodo razmere v 
vrtcu začasno spremenile. Tudi 
zato, ker plačujejo (skupaj z 
občinskim proračunom) za 
varstvo, vzgojo in oskrbo svoje
ga otroka vrtcu približno 30 
tisoč tolarjev mesečno, pa bi 
pričakovali, da bodo na upravi 
načrtovali tako veliko delo v so
glasju s starši. 

Milena Zupcuiič 

SLOVEKSKE K O N I I C E / ZAKLJUČEK AKCIJE "MOJA DEŽELA 
-LEPA, UREJENA IN CISTA" 

Prebivaki skrbe za okolje 
v športni dvorani v Sloven

skih Konjicah sta bili v sobo
to, 7. decembra, pod pokrovi
teljstvom ministrstva za ok
olje in prostor ter v sodelo
vanju številnih sponzorjev (iz 
Ptuja je bil to butik Nina) dve 
prireditvi v okviru zaključka 
letošnje akcije Turistične 
Zveze Slovenije "Moja dežela 
- lepa, urejena in čista". Kon-
jičani, ki so letos slavili v 
skupim krajev s prehodnim 
turizmom, so ju odlično orga
nizirali. 

Nagrada je prišla v Konjice v 
pravem trenutku, saj letos 
praznujejo 850-letnico kraja. 
In kot je povedal župan občine 
Janez Jazbec, ne skrivajo svoj
ih ambicij na področju razvoja 
podjetništva, kmetijstva, turiz
ma in drugih dejavnosti. Priz
nanje razumejo tudi kot enega 
od pogojev za razvoj turizma. 
Zaključka letošnje akcije Tu
ristične zveze Slovenije, ki 
predstavlja najmnožičnejše in 
najučinkovitejše turistično-
ekološko gibanje v Sloveniji, 
so se udeležili predstavniki 
krajev in mest, ki so bili naju
spešnejši v letošnjem tekmo
vanju, predstavniki ministr
stev za okolje in prostor ter za 
gospodarske dejavnosti z obe
ma ministroma dr. Pavlom 
Gantarjem in Metodom Dra
gonjo, državni sekretar za turi
zem Peter Vesenjak, predstav
niki turističnih društev iz šte
vilnih slovenskih krajev in 
dmgi gostje, predstavniki pod
jetij in organizacij ter institu
cij, ki so bili najboljši v 
panožnem delu tekmovanja, v 

katerem so tekmovali bencin
ski servisi, gasilska društva 
(gasilski domovi), policijske 
postaje, železniške postaje, 
poslovni sistem Mercator s 
svojimi trgovinami, najlepši 
Vrt v Sloveniji pa je izbrala re
vija Jana. 

V prvem delu sobotne prire
ditve so priznanja izročili dru
go- in tretjeuvrščenim krajem 
ter najboljšim v panožnem 
delu projekta, v drugem pa 
najboljšim krajem in mestom 
v posameznih kategorijah. 
Predsednik Tiuistične zveze 
Slovenije dr. Marjan Rožič je 
priznanja in pokale izročil 
županom krajev in mest. Prvi 
v skupini izrazito turističnih 
krajev je bil Bled, med izlet
niškimi kraji je slavil Kamnik, 
med srednjimi in manjšimi 
mesti Domžale, med večjimi 
Maribor, med kraji s prehod
nim turizmom je zmaga pri
padla Slovenskim Konjicam, 
med hribovitimi kraji je bil 
prvi Robanov kot v Zgornji 
Savinjski dolini, v skupini 
drugih krajev so zmagale 
Luče, med turističnimi kraji 
pa že petič zapored Ptuj, kar je 
svojevrsten rekord v tem tek
movanju. Priznanje za Ptuj je 
prevzel župan dr. Miroslav 
Luci in med dmgim povedal, 
da so Ptujčani zelo vztrajni in 
da priznanje pripada njim ozi
roma vsem, ki se trudijo pri 
urejanju in varovanju okolja 
V letošnji akciji so komisije še 
posebej ocenjevale varovanje 
kulturne in naravne dediščine 
ter okolja nasploh. 

Predsednik Turistične zveze 
Slovenije dr. Marjan Rožič je 
ob zaključku akcije povedal, 
da skoraj ni kraja v Sloveniji, 
ki ne bi sodeloval v tem tek
movanju. V tej akciji ne gre 
samo za lepši videz kraja ali 
mesta, v ospredju je skrb za 
boljšo kakovost bivanja tako 
krajanov kot obiskovalcev. V 
letu 1997 bo v okviru akcije 
Moja dežela - lepa, urejena in 
čista poseben poudarek na ure
janju okolice kultimiih spo
menikov in objektov glede na 
sporočilo t ^ leta: kultura v 
turizmu. Dr. Pavle Gantar, mi
nister za okolje in prostor Re
publike Slovenije, se je na slo
vesnosti v Slovenskih Konji
cah zahvalil vsem udeležen
cem v akciji in poudaril njen 
pomen v tem, da vse več prebi
valcev skrbi za okolje, ker se 
vse bolj zavedajo dejstva, da 
tega namesto njih ne bo storil 
nihče drug. Minister za gospo
darske dejavnosti Metod I>ra-
gonja je izrazil prepričanje, da 
sporočilo te akcije prispeva v 
mozaik prepoznavnosti Slove
nije in da bodo prihodnje še 
bogatejše ter njihova sporočil
nost še izrazitejša. 

Sobotna zaključna slovesnost 
letošnje akcije Turistične zve
ze Slovenije Moja dežela - lepa, 
urejena in čista v Slovenskih 
Konjicah bo udeležencem os
tala še dolgo v prijetnem spo
minu, saj so se Konjičani izka
zali kot izredno dobri organi
zatorji in gostitelji. Skrbno so 
izbrali tudi nastopajoče. 
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PORTOROŽ / USPEL VINOGRADNIŠKO-VINARSKI KONGRES 

Bogata raiprava^ obvezujoä sklepi 
S skupščino Zveze društev vinogradnikov* 
Slovenije se je v petek v Portorožu končali 
prvi slovenski vinogradniško-vinarskij 
kongres, ki ga je uspešno organizirala Slo-i 
venska vinska akademija Veritas iz Ptuja, j 
Glavni pokrovitelj kongresa je bilo mi-i 
nistrstvo republike Slovenije za kmetijst-' 
vo, gozdarstvo in prehrano, predsedniki 
častnega organizacijskega odbora pa; 
predsednik države Milan Kučan. 

Kongresne^ dogajanja se je udeležilo več kot 
400 vinogranikov in vinarjev ter gostov. Kon-| 
gres je delal v štirih komisijah, ki so razpravlja
le o vinarstvu, vinogradništvu, vinski zakono-^ 

daji in trženju vina. Vsaka od delovnih skupin 
je sprejela sklepe, ki so jih potrdili na plenar
nem zasedanju, sklepi pa so velika obveza za 
stroko, državo in tudi same vinogradnike in vi
narje, da v petih letih to pomembno gospodar
sko panogo pripravijo na spopad z izzivom sve
tovnega trga. Vzporedno s kongresom so okro
nali slovensko vinsko kraljico za leto 1997. To 
je postala Selma Lukač iz Montinjana pri Mare-
zigah. Razglasili so tudi vinarja leta 19%, ta la
skavi naziv so podelili kleti Jeruzalem Ormož. 

Podrobneje bomo o 1. slovenskem vinskem 
kongresu v Portorožu f)oročali v naslednji šte
vilki Tednika. 

JB 

Šolski 
oš MARKOVCI # Učenci petih razredov so prvi decembrski 

teden preživeli na Rogli. V lepih, sončnih dneh je njim, trem 
učiteljem in dmgim spremljevalcem zimska šola zelo hitro mini
la. Sedaj se pripravljajo na božično-novoletno prireditev, ki jo 
bodo izpeljali 24. decembra. Ta dan pa bodo slovesno razglasili 
tudi pričetek osrednjega letošnjega proiékia Pri nas pa bomo ziba
li Obiskal jih bo tudi dedek Mraz, šolarji pa bodo zapeli karao
ke. ^ 

oŠ MLADIKA Џ Danes praznujejo dan šole, ki ga bodo pros
lavili s slovesnostjo v šolski telovadnici. Pričakujejo župana 
ptujske občine in občine Destmik-Tmovska vas, šolarji pa se 
bodo predstavili s ktiltumim programom, predstavili pa bodo 
tudi projekt Otrokov delomi in prosti čas nekoč. 

PTUJ / N O V O IZ EMONE-MERKURJA 

Z novostmi do novih kupcev 
Trgovsko podjetje Emona Merkur Ptuj, delniška družba z 
260 lastniki in blizu 190 zaposlenimi, sodi med srednje 
večja slovenska podjetja. Po kapitalu je 356. podjetje v Slo
veniji. Dejavnost opravljajo v šestnajstih poslovnih enotah 
v Ptuju in Mariboru. Njihova osrednja dejavnost tudi v 
bodoče ostaja maloprodaja. 

Največ njihovih trgovin je tek
stilnih. V zadnjem času njegova 
prodaja ponovno oživlja, čeprav 
podatki o uspešnosti prodaje v 
primerjavi s prejšnjim letom 
niso naibohši. Z vlaeanii v oros-

tore, opremo, izbor blaga in ka
dre ohranjajo svoj tržni delež v 
podravski regiji in skušajo pri
dobiti nove kupce. Ena zadnjih 
pridobitev je trgovina s čevlji 
Moda Amica v Мш-kovi ulici. 

kjer ponujajo obutev višjega ce
novnega razreda znanih svetov
nih proizvajalcev čevljev; odprli 
so jo v sklopu že obstoječe veri
ge trgovin. 

V prizadevanjih za izboljšanje 
poslovanja iščejo vedno nove iz
zive. Med dmgim so prevzeli 
generalno zastopstvo in uvoz za 
kolesa Romet. Gre za tretjo naj
večjo firmo koles v Evropi, ki 80 
odstotkov proizvodnje proda v 
Anglijo in na Nizozemsko. Zas
topstvo in prodajo imajo tudi za 
celotno območje bivše Jugosla
vije. Računajo, da bodo v letu 
1997 prodali že med štiri do pet 
tisoč teh koles. Dosedanji odziv 
tržišča je dober. 

Emona Merkur je tudi gene
ralni uvoznik strešne kritine fir
me Rautamukki, največje žele-
zame v Evropi. Tovarna teh kri
tin je na Poljskem. Gre za plasti-
ficirano pločevino v obliki ope
ke, ki ima 50-letno garancijo. V 
njihovi ponudbi so tudi elemen
ti za proizvodne hale. 

Do konca leta bodo za kupce 
pripravili več ugodnih praz
ničnih prodajnih akcij in tako 
prispevali k lepšemu prazno-
vanjiL 
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Nova prodajalna s čevlji. Foto:Kosi 



ROKOMET 
Rezultati 10. kroga: Gorenje B 

- Pomurka 28:24, Inženiring 
Šarbek - Grosuplje 23:20, 
Škofljica - Šešir 29:20, Aj
dovščina - Dol TKI 30:26, Chio 
Besnica - Inles 32:26, Drava -
Radeče 28:25. 
1.ŠK0FUICA 10 8 O 2 235:211 16 
2. CHIC BESNICA 10 7 1 2 243:224 15 
3. INLES 10 6 1 3 263:231 13 
4. ŠEŠIR 10 6 1 3 226:211 13 
5. DRAVA 10 5 1 4 240:256 11 
6. AJDOVŠČINA 10 5 1 4 232:237 11 
7. GROSUPUE 10 4 1 5 223:221 9 
8. GORENJE B. 10 4 O 6 246:256 8 
9. INŽ.ŠARBEK 10 4 0 6 239:243 8 
lOlKIDa 10 3 1 7 236:250 7 
11. RADEČE 10 3 1 7 226:235 7 
12. POMURKA 10 2 0 8 225:247 4 

Pari 11. kro^a: DOL TKI -
Chio Besnica, Šešir - Ajdovščina, 
Pomurka - Škofljica, Grosuplje -
Gorenje B, Radeče - Inženiring 
Šarbek, Inles - Drava. 

DRAVA - RADEČE 
28:25(14:10) 

PTUJ - Športna dvorana Cen
ter, gledalcev 250, sodnika 
Gačnik in Okleščan - oba Novo 
mesto 

DRAVA: Krauthaker, Valenko, 
Zajšek, Mlakar 2, Pučko 8, Šeru-
ga, Vrtarič 3, Potočnjak 2, Djokič, 
Simonič, Hrnjadovič 6, Osterc 7. 

Štirinajstdnevni odmor je koris
til rokometašem ptujske Drave. 
Po vseh peripetijah in nekoliko 
oslabljeni so ves čas kontrolirali 
rezultat in vodili za zadetek ali 
dva. Igra v prvem polčasu ni bila 
blesteča, saj sta obe ekipi naredili 
preveč tehničnih napak. V nadal
jevanju so zaigrali še bolje in v 46. 
minuti imeli prednost devetih za
detkov. Nato pa kot bi odrezal 
oziroma presekal. V napadu je 
bilo storjenih preveč napak in 
gostje so se pričeli nevarno pri
bliževali. Na koncu so domači ro-
komeiaši le uspeli zmagali in 
osvojiti pomembne točke. 

Sedaj rokomeiaša Drave čaka 
težko gostovanje v Ribnici proti 
Inlesu. 

Danilo lOalnšek 

ORMOŽ -
VELIKA NEDELJA 
23:20(8:11) 

Športna dvorana v Ormožu, gle
dalcev okoli 600, sodnika Sašo 
Bolčina in Dejan Hreščak. 

ORMOŽ: Sulek, Hanželič, Jo-
vanovič, Fridrih 3, B. Džarmati 1, 
Praprotnik 8(6), Grabo vac 2, Raj h 
1, Kirič 5, G. Džarmati 1, Miličič 
2, Gaberc. Trener: Gaberc. • 

VELIKA NEDELJA: Kovačec, 
R. Mesarec 3, Trofenik 1, Grego-
rič. Sok, Kumer 2, Bezjak 6, Pla
nine 3, Belec, Lah, A. Mesarec 5, 
Kumer P. Trener: Trofenik. 

Številni ljubitelji rokometa so v 
lokalnem derbiju lahko videli ka
kovosten rokomet. Začetek 
srečanja je po začetnem vodstvu 
domačih pripadel igralcem Veli
ke Nedelje, začetek drugega 
polčasa pa rokometašem Ormoža, 
ki so z izrednim tempom in 
odličnimi obrambami svojega 
vratarja Šulka prišli do ize
načenja. Takrat se je igralcem Ve
like Nedelje ustavilo, nikakor 
niso več ujeli priključka. Pred
nost treh zadetkov v 50. minuli so 
rokometaši Ormoža uspeli ubra
niti in zmagati. Med tema dvema 
ekipama je potrebno iskati kandi
data za višjo uvrstitev, saj sta obe 
dokazali, da na ormoško-veliko-
nedeljskem rokometnem 
območju igrajo kvaliteten roko
met. 

Danilo Malniek 

MALI NOGOMET 
Rezultati 9. kroga 1. SLMN: 

Juventus Krošelj - Assaloni Co
smos prekinjeno v 48. minuti pri 
1:2, Puntar - Carioce 3:1, Interi-
er MF - Dome! 6:3, Marmor -
Vuko Rogič 0:4, Agencija Luvin 
- Poetovio Mila 4:2. 
IVUKOROGIČ 9 7 0 2 38:21 21 
2. JUVE. KROŠEU 8 6 1 1 40:21 19 
S.INTERiERMF 9 6 0 3 27:32 18 
4 ASSALONI COS. 8 5 2 1 29:12 17 
5. DOMEL 9 4 2 3 33:30 14 
6. PUNTAR 9 4 0 5 22:24 12 
7. CARIOCE 9 2 1 6 37:38 7 
8. AGENC. LÜV1N 9 2 1 6 27:35 7 
9. IVIARMOR 9 2 1 6 23:40 7 
10. POETOV. MILA 9 2 O 7 22:45 6 

Pari 10. kroga: Assaloni Co
smos - Carioce, Puntar - Vuko 
Rogič, Marmor - Domel, Interier 
MF - Poetovio, Agencija Luvin -
Juventus Krošelj. 

AGENCIJA LUVIN 
: POETOVIO 
MILA 4:2 (0:0) 

Strelci: 1:0 Kraut (35), 2:0 
Špernjak (39), 3:0 Špernjak (42), 
3:1 Klinger (46), 4:1 Kraut (47), 
4:2 Ramšak (48). 

POETOVIO MILA: Kornik, 
Krajne, Šalamun, Ramšak, Naj-
virt, Straus, Leben, Jurišič, Klin
ger. 

Nogometaši ptujske Poetovie so 
izgubili pomembno srečanje v 
borbi za obstanek. 

Danilo Malnšek 

ZIMSKO 
PRVENSTVO 
ORMOŽA 

S srečanji prvega kroga se je 
pričelo zimsko prvenstvo Ormoža 
v malem nogometu. Favoriti so 
dosegli prepričljive zmage in 
upravičili sloves. Za malonogo-
metno ligo je veliko zanimanje. 

Rezultati 1. kroga: KMN Smoki 
- Mladost Miklavž 6:3, Tomaž -
Središče 3:2, SD Pušenci - Mest
na graba 1.10:2, Mestna graba II -
Mehanična delavnica 7:1, Hum -
NK Borec 9:1, BUS Jeruzalem -
Frankovci 6:3, Mladi Ormož -
Tovarna sladkorja 8:2. Ivajnkovci 
so bili prosti. Vrstni red: SD 
Pušenci, Hum, Mestna graba II, 
KMN Smoki, Mladi Ormož, Bus 
Jeruzalem in Tomaž 3, Mladost 
Miklavž, Središče, Mestna graba 

I,. Mehanična delavnica, NK Bo
rec, Frankovci, Tovarna sladkor
ja in Ivajnkovci O točk. 

Danilo Malnšek 

3. TURNIR 
MLAJŠIH DEČKOV 

V dvorani Center v Ptuju je 8. 
decembra potekal 3. tradicionalni 
turnir mlajših dečkov NK Drava 
Ptuj v malem nogometu. Ude
ležile so se ga ekipe Aluminija 
Kidričevo, NK Gerečja vas, NK 
Branik Maribor, NK Železničar 
Maribor, NK Vodice Nova Gori
ca, NK Pragersko in NK Drave z 
dvema ekipama. Zmagala je ekipa 
mlajših dečkov iz Gerečje vasi, ki 
je premagala ekipo Pragerskega s 
3:1, drugi so bili mladi Pra-
gerčani, tretje mesto pa je osvojila 
ekipa NK Branik Maribor, ki je 
premagala ekipo NK Vodice iz 
Nove Gorice. 

Turnir je bil vzorno organizi
ran, pripravil ga je odbor staršev, 
ki ga je vodil Ivan Goznik. V eki
pi mladih ptujskih nogometašev 
sta se še posebej izkazala Marko 
Drevenšek in Miha Goznik, ki sta 
bila najboljša strelca. 
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BOKS / ZLATA ROKAVICA PTUJA 

Zlata relrcivfca za 
Stjepana Baiiia 

Tradicionalno mednarodno 
tekmovanje za zlato rokavico v 
Športni dvorani Center na Ptuju 
si je ogledalo nad 1000 gledalcev, 
ki so bili zadovoljni nad prikaza
nimi borbami. Uvodoma je pris
otne pozdravil podžupan mestne 
občine Ervin Hojker v zabavnem 
delu pa je nastopil znani pevec 

Vili Resnik Organizatori i na 
čelu s predsednikom Jankom 
Gabrovcem so vložili ogromno 
časa in truda, da je prireditev 
odlično uspela. 

Kvalitetne borbe so navdušile, še 
zlasti domačina Horvata, ki je v I. 
rundi s K.O. poslal na tia Kosielja. 
Veliko borbenosti in tehničnega 

znanja sta prikazala Dodič in Pol
jan; dvoboj se je po sodniških 
odločitvah končal z velikim prese
nečenjem in negodovanjem gledal
cev. 

Izidi: polvelter Bačurin, ZG -
Šurbek, S. Bistrica 2:1, lahka 
Rakuš, Ptuj - Palic, ZG 0:2 KO, 
srednja Novkovič, MB - Kunst, 
CE 0:2, polvelter Ker in, Ptuj -
Zrinjščak, ZG 2:0, veller Žugelj, 
ZG - Jamar, S. Bistrica 1:2, pols-
rednja Arnuš, Ptuj - Pintar, S. Bi
strica 2:0, poltežka Horvat, Ptuj -
Kostelj, VŽ 2:0, KO, srednja 
Rašič, MB - Jalošič, VŽ 1:2, polvel
ter Holc,Pmj - Gasi, MB 2:0 (pre
daja v I. rundi), polsrednja Dodič, 
ZG - Poljan, VŽ 1:2, poltežka 
Božič, Ptuj - Ujič, MB 2:1, težka 
Durovič, MB - Filipovič, ZG 0:2 
(predaja v II rundi). 

Prehodni pokal organizatorja je 
prejel Robi Hole, Ptuj, za najbor-
benejšega Darko Ujič, MB, zlato 
rokavico pa je prejel novi član BK 
Ptuj Stjepan Božič. Vsi zmagovalci 
borb pa so od predsednika kluba 
Janka Gabrovca prejeli male zlate 
rokavice. Dvoboji so bili zelo razburljivi in so navdušili številno občin-
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Slovenski uspeii v Dallasu 
v ZAČETKU DECEMBRA JE MAJHNA SLOVENSKA JUDO REPREZENTANCA NAS-
TOPlU NA 32 . ODPRTEM PRVENSTVU AMERIKE V DAUASU IN OSVOJIU TRI 
PRVA IN ENO DRUGO MESTO • DAMJAN PETEK IZ GORIŠNICE PROGLAŠEN 
ZA NAJBOUŠEGA UDELEŽENCA TEKMOVANJA 
Na povabilo teksaške judo zveze je konec novembra odpoto
vala v Dallas v ameriški zvezni državi Texas štiričlanska slo
venska reprezentanca v judu, v kateri so bili Damjan Petek iz 
Gorišnice, ki je septembra osvojil naslov svetovnega policij
skega prvaka, Tomaž Lakovšek iz Slovenj Gradca, ki počasi 
končuje svojo kariero v judu, ter Ljubljančanki Nuša Lampe 
in Karmen Cunder. Majhno slovensko zastopstvo je vodil 
podpredsednik slovenske judo zveze in predsednik Judo klu
ba Drava iz Ptuja Vlado Čuš. I 

32. odprto prvenstvo Amerike v 
Dallasu je potekalo v veliki dvora
ni hotela Hilton, nastopilo pa je 
prek 400 udeležencev v mladinski 
in članski konkurenci iz vseh zvez
nih držav ZDA ter iz Japonske, 
Brazilije in Kanade. Nuša Lampe 
je zmagala v kategoriji do 52 kilo
gramov, enako pa v kategoriji do 
61. kilogramov Karmen Cunder. 
Tomaž Lakošek pa je v kategoriji 
do 86 kilogramov izgubil šele v fi
nalu po izenačeni borbi ter po 
odločitvi sodnikov. 

Kakšnih 1000 gledalcev, ki so ves 
dan spremljali tekmovanje, pa je 
najbolj navdušil slovenski repre-
zentant Damjan Petek iz Judo klu
ba Gorišnica. Vprediekmovanju je 

v kategoriji do 95 kilogramov v ve
likem slogu premagal Američane 
Michaela Draka, Jammesa Babal-
da in Jeffa Barretta z 10:0, v finalu 
pa je po dokaj izenačeni borbi z 
iponom premagal še Japonca Ke-
nyja Sakakiharo iz Tokija. Po tek
movanju so vsi slovenski tekmo
valci prejeli velike pokale, Damjan 
Petek pa je po soglasni odločitvi 
mednarodne žirije prejel iz rok go
spoda Tamure, lastnika in ustano
vitelja inštituta borilnih športov v 
Dallasu, še pokal za najboljšega 
udeleženca prvenstva. 

Po tekmi je Damjan Petek pove
dal: "Vesel sem te zmage, ki je bila 
dosežena v močni konkurenci, 
predvsem finalna borba z Japon

cem je bila do konca negotova in 
kakovostna. Šele v zadnji minuti 
mi je uspel veliki met in tako sem 
zmagal v kategoriji, v kateri je nas
topilo več kot 20 mojstrov juda. 
Zdaj so pred mano nastopi v sve
tovnem pokalu, kjer se želim čim 
bolje uvrstiti in se kar najbolje pri
praviti za svetovno prvenstvo, ki 
bo prihodnje leto v Parizu. Sicer 
pa bo moj osrednji cilj nastop na 
olimpijskih igrah v Sidneyju leta 
2000." 

Vodja naše majhne odprave Vla
do Čuš je bil po nastopih sloven
skih tekmovalcev nadvse zadovol
jen in je med drugim povedal: 
"Mislim, da naša pot v oddaljeni 
Dallas ni bila zaman. V tekmoval
nem smislu smo dosegli praktično 
maksimum, poleg tega pa smo na
vezali vrsto stikov z vodilnimi 
predstavniki judo zvez iz različnih 
ameriških držav. Dobili smo tudi 
že dve povabili za gostovanje. 
Tako naj bi bili prihodnje leto gos
ti ameriške judo federacije v njiho
vem vadbenem središču v Colora-
du Springsu, povabljeni pa smo 
tudi na mednarodni turnir na Ha
vaje." 

Naši judoisti pa tekmovanju niso 
ostali brez pomoči občinstva. Naši 
izseljenci, predvsem Franci 
Kovačič iz Slovenske Bistrice in 
Tanja Berce z Bleda sta bučno bo
drila slovenske tekmovalce in jih 
po nastopu povabila k sebi domov, 
kot je to navada pri naših izseljen
cih, ki so veseli vsakega obiska iz 
nekdanje domovine. Vse skupaj je 
pa zabeležila tudi kamera sloven
ske nacionalne televizije. 

Marjan Šrimpf 

ODBOJKA %Marsel Ptuj-
Lik Tilia 3:0 

Marsel: Vindiševa, Zenunovičeva, Habjaničeva, 
Emeršičeva, Mastenova, Klajderičeva, Lipovčeva, 
Godčeva, Gosakova, Prauhartova, Merharjeva. 

Ptujske odbojkarice so v 1. B ligi zanesljivo ugna
le svoje gostje iz Kočevja. Še največ odpora so gostje 
nudile v tretjem nizu, vendar zmaga domačih ni 
bila v nobenem trenutku vprašljiva. Domači trener 
je dal priložnost vsem igralkam, ki drugače v 
prvenstvu ne igrajo toliko. S to zmago odbojkarice 
Ptuja ostajajo še naprej kandidatke za visoko uvrsti
tev. Izidi posameznih nizov: 15:8,15:3, 15:10. 

Danilo Mainšek 

KOŠARKA Ф 
Kovinotehna Savinjska 
Žalec-Ptui 87:88 

Ptujčani so že v 3. minuti povedli z 10:2, s štirimi 
zaporednimi trojkami pa prednost še povečali. Z 
agresivno igro je mladim domačim igralcem uspelo 
razliko znižali, kljub temu pa so prvi polčas dobili 
Ptujčani s 44:36. V drugem so Žalčani vzpostavili 
ravnotežje v igri, saj so zmanjšali razliko samo na 
dve točki. Nato se je ves polčas bil ogorčen boj za 
zmago, posebej v zadnji minuti tekme, ko je ptuj
skim košarkarjem kljub številnim prekinitvam 
uspelo obdržati minimalno prednost. Najzas
lužnejši za zmago je Tadej Bojnec, ki se je posebej 
odlikoval s skoki pod obema košema, borbenostjo 
in z doseženimi koši. 

Koše so dosegli: Bojnec 24, Damiš 18, Hodnik 12, 
Kotnik 13, Jagarinec 9, Rojko 6 in Kostanjevec 6. 

V naslednjem kolu se bodo Ptujčani jutri, 13. de
cembra, ob 20. uri, v športni dvorani Mladika po
merili z Branikom iz Maribora. 

MG 

PLANINSKI KOTIČEK Џ 
Predavanje o vzponu na 
K2(8611m) 

Od časov, ko so pričeli prvi evropski alpinisti 
osvajati himalajske osemtisočake, je minilo že več 
desetletij. Do današnjih dni se je izpopolnila tako 
oprema, orientacijske metode in tudi pripravljenost 
alpinistov na ekstremne razmere v visokih nadmor
skih višinah. Toda druga najvišja gora "modrega 
planeta", znameniti K2 ali Mount Goudwin Aus
ten, kol se imenuje z drugim imenom, je ostala pra
vi ledeni "pekel" za številne svetovne alpiniste, 
željne srečanja z njenim vrhom, vse do danes. Med 
prvoprisiopniki iz Slovenije je bil tudi Viki Grošelj, 
ki nam bo v petek, 13. decembra, ob 18. uri v dvora
ni gasilskega doma v Ptuju, Natašina pol 1 a, z iz
branimi diapozitivi prikazal enega najdrznejših 
vzponov na svetu. Predavanje organizirata Klub 
ptujskih študentov in mladinski odsek PD Ptuj. 

Glede na kvaliteto predavanja je cena vstopnic 
zgolj simbolična in znaša za mlade 150 SIT in 
odrasle 250 SIT. Za vse študente je ob predložitvi 
indeksa ali študentske izkaznice vstop prost. 

Preživite prijeten in varen petek, 13., v družbi 
izkušenega svetovnega alpinista in popotnika Viki-
ja Grošlja, zraven pa povabile tudi sorodnike, znan
ce in prijatelje. 

Uroš Vidovič \ 

ATLETIKA 

Maia Zizek na evropskem prvenstvu v krosu 
Mlada ptujska atletinja Maja 

Žižek bo kot članica državne re
prezentance danes, v četrtek, od
potovala na evropsko prvenstvo 

Nastopila bo v kategoriji sta
rejših mladink v teku na 3000 me
trov, čeprav je še mlajša mladinka, 
vendar je izpolnila vse kriterije, ki 

postavili za ta nastop. V Belgiji 
bosta nastopili popolni ekipi naših 
članic in članov ter dva mladinca 
in mladinka Žižkova. 

f Ir. 
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listnato testo 
Iz listnatega testa najpogosteje pripravljamo slano pecivo; 

tega ponudimo takrat, kadar želimo, da pri gostih spodbudimo 
pitje. 

Slano listnato pecivo pripravi
mo najenostavneje med vsemi 
vrstami slanega peciva, saj testo 
razvaljamo za nožev rob na de
belo, ga s koleščkom ali koničas
tim nožem poljubno narežemo, 
na primer na kvadrate, pravo-
kotnike, rombe, palčke, lahko ga 
izrezujemo celo z modeli, vendar 
listnatega testa ne moremo po
novno pregnesti in ga uporabiti. 

kot to počnemo pri krhkem tes
tu, zato je najbolje, da izberete 
obliko, pri kateri testo popolno
ma porabite in ne ostajajo obrez-
line. Razvaljano testo pre
mažemo z raztepenim jajcem, ga 
narahlo solimo, nato pa potrese-
mo z mleto rdečo papriko, kumi
no, sezamom, makom, lahko 
celo s suho slanino in pršutom 
(tako bi ga lahko na primer pri
pravili za kakšno posebno pri
ložnost), olivami in podobno. 
Pazimo, da slano pecivo ni pre
več pikantno. Tako narezanega 
in pripravljenega damo na čist 
pekač, ki ga lahko narahlo potre-
semo z ostro moko, in pečemo 
pri temperaturi 220(C 10 minut 
oziroma tako dolgo, da postane 
pecivo zlatorumeno in je 
hrustijavo. 

Lahko pripravimo tudi raz

lične hladne jedi, ko v masleno 
ali listnato testo zavijemo zelen
javo ali meso. Če pripravljamo 
zelenjavni zavitek, je najboljše, 
če uporabite različne vrste zelen
jave, ki se med sabo po okusu 
ujemajo, na primer por ali čebu
lo, korenje, cvetača, brokoh in 
zelo malo belega zelja. Zelenjavo 
očistimo in jo na vroči maščobi 
na hitro prepražimo. Narežemo 

jo na rezance ali kocke. Nato do
damo sol in poper ter prihjemo 
nekoliko kostne juhe ali vode in 
do tričetrt zdušimo. Tako pri
pravljeno zelenjavo ohladimo. 
Listnato testo razvaljamo kot pri 
slanem pecivu in prav tako pre
mažemo z raztepenim jajcem 
Na začetku naložimo dušeno ze
lenjavo in čim trdneje zavijemo, 
da dobimo lepo rulado. Del testa 
pustimo, iz njega izrežemo razne 
lističe, cvetove, naredimo 
majhne bunkice in jih nalagamo 
na pripravljeno mlado, pre
mažemo z jajcem ali rumenja
kom in spečemo. Nadev bi lahko 
izboljšali še tako, da bi dodali na 
kocke narezano šunko ali gnjat, 
dodamo lahko še kislo smetano, 
in če želimo, da se nadev med 
sabo dobro sprime, lahko doda
mo še 2 jajci in na lističe nareza

ne gobe ali šampinjone. Jed 
lahko ponudimo kot hladno 
začetno jed, takrat zraven ponu
dimo drobnjakovo, melisino, 
majonezno in podobne omake, 
lahko pa ponudimo kot toplo 
uvodno jed in takrat zraven po
nudimo smetanovo toplo oma
ko. 

Listnato ali masleno testo pa 
lahko uporabhno tudi pri pri
pravi glavnih jedi ali si iz testa 
naredimo košarice, v katere 
naložimo zelenjavo kot prilogo h 
glavni jedi. Košarice so zelo 
lepe, če pri pripravi uporabljate 
kovinske modelčke. V testo 
lahko zavijemo ribe, teletino, go
vedino ali celo svinjino in pemt-
nino. Ribe lahko pripravimo 
tako, da posamezni ribji file ovi-
jemo z listnatim testom, po testo 
naložimo iz testa izrezane luske 
in izrežemo rep, tako da dobimo 
lepo dekoracijo, med testo in 
ribji file pa lahko nadevamo tan
ko plast dušene zelenjave in 
jajčno omleto, ki ji videz pope
strimo s korenčkom ali grahom 
ali z mletim ozirorna seseklja
nim ribjim mesom Če zavijamo 
v testo govedino, teletino ali 
svinjino, zmeraj uporabimo naj
kvalitetnejše dele mesa. Pri vseh 
je to file oziroma riba. Meso 
lahko pred toplotno obdelavo 
pretaknemo, premažemo z 
gorčico, dobro solimo in popra-
mo, zavijemo v slanino in do 
tričetrt spečemo v ponvi z malo 
maščobe. Nato meso ohladimo 
in komaj takrat zavijemo v list
nato testo. Po testu lahko prav 
tako iz testa naredimo čim bolj 
domiselne okraske, tako da po
pestrimo videz. Tako pripravlje
ne jedi najpogosteje ponudimo 
ob različnih svečanih priložnos
tih, ki jih v našem življenju ne 
manjka. 

Še enkrat vabim vse, ki imate 
doma kakšen recept za jedi iz 
listnatega ali maslenega testa, da 
nam ga čim prej pošljete ali pri
nesete na naslov Radio-Tednik 
Ptuj, Raičeva 6, Ptuj, najkasneje 
do petka, 13. decembra. Naj vas 
trinajstica ne moti, za nekoga bo 
zagotovo srečna številka, saj 

i bom en recept 
nagradila. 

ти1С1 
Pignar, 
učiteljica 

kuharstva 

Listnato testo, f>olnjenozzelenjavo 

DOBROTE SLOVENSKIH KMETIJ '97 

Mesni izdelki^ proizvedeni na kmetijah 
Praznik kolin, furež in koljereja, kot se še imenuje, je še ved

no eden največjih praznikov slovenskega človeka. Tradicio
nalne koline naznanjajo prve zimske dni, takrat so živali spita-
ne in godne za zakol. \ 

Slovenci smo znani po zelo pe
stri ponudbi mesnih izdelkov, ki 
so povezani s krajevnimi nava
dami. To me je tudi pripeljalo do 
odločitve, da napišem nekaj 
vrstic. Marsikatera kmetija si 
lahko zagotovi dodatni vir zas
lužka ravno s kvalitetnimi me
snimi proizvodi. Zaradi tega je 
potrebno kmetije vzpodbujati, 
da se s svojimi izdelki predstavi
jo na raznih razstavah in ocenje
vanjih. Ponekod imajo na pri
mer organizirane predstavitve 
ob prazniku sv. Antona (17. ja
nuar), ki je zaščitnik prašičerej-
cev. 

Razvoj rastavljanja dobrot slo
venskih kmetij je v preteklih le
tih vzpodbujala Kmetijska sve
tovalna služba, ki pripravlja raz
ne lokalne razstave in osrednjo 
državno razstavo Dobrote slmm-
rhih lv»i/>̂ i'V no r>Mii'ii \7 ^at^, 1Q07 

bo že 8. razstava, in sicer od 4. do 
7. aprila v minoritskem samosta
nu. 

Največje delo pri organizaciji 
razstave opravijo svetovalke in 
svetovalci Kmetijske svetovalne 
službe na območju Slovenije, ki 
nagovorijo posamezne gospo
dinje in gospodarje za sodelo
vanje na razstavi. 

Sodelovanje z mesnimi izdelki 
je povezano z veterinarskim 
pregledom na trihinelo ob zako
lu prašiča. Pregled opravi veteri
nar Veterinskega zavoda Slove
nije z območne enote. Na enotah 
Veterinarskega zavoda se obme-
te na veterinarja, ki je zadolžen 
za veterinarsko-sanitami nad
zor. Zaradi tega je sedaj čas, da 
tisti, ki nameravate sodelovati 
na razstavi, poskrbite za jx)tre-
ben pregled Dodatne informaci-
i<» /-Irthltí» Tiri CVríii CT7at/-«ï7r,ll7-i -TT, 

kmečko družino in dopolnilne 
dejavnosti na kmetiji pri Kme
tijski svetovalni službi. 

Sodelovanje na razstavi, ki je 
povezano z ocenjevanjem izdel
kov, pomeni promocijo kmetije 
in na dmgi strani dobi kmetija 
povratno informacijo o kvaliteti 
določenega izdelka (zapisnik 
ocenjevalne komisije). Na ta 
način lahko odpravi pomanjklji
vosti pri izdelavi mesnih izdel

kov. 
Želimo Vam veliko uspeha pri 

reji in izdelavi značilnih mesnih 
izdelkov in Vas vabimo, da se s 
svojimi izdelki predstavite na 8. 
razstavi Dobrote slovenskih kmetij 
-Ptujl997\ 

Peter Pribežič, 
dipl . ing. kmet.. 

Kmetijska svetovalna služba 
pri OZVŽ Ptuj 

PRIPRAVUA M A G . BQJAN SINKO, SPEC K U N . PSIH. / 
KAKO OBVARUJEMO DUŠEVNO ZDRAVJE - 98. NAD. 

Vzgola k zdravi 
storilnosfni m o f f v c i c f / f 

Od vzgoje je odvisno, za kakšnimi cilji nekdo teži - za viso
kimi ali nizkimi. Ugotovljeno je tudi, da starši s srednjo izo
brazbo najbolj gledajo na uspeh svojih otrok (in seveda tudi 
na lastne). Zato silijo otroke k učenju za dobre šolske ocene, 
jih vodijo v razne jezikovne in druge tečaje ipd. 

Vse te zakonitosti so normal
ne. Dmgače je, če tiči za izbiro 
cilja izrazito nevrotično-storil-
nostni strah pred neuspe-
homV tem primem se ljudje 
silovito izogibajo situaciji, ko 
bi morali pokazati, kaj znajo in 
zmorejo, ali pa niso zmožni po
kazati niti tistega, kar res zmo
rejo. Lep primer tega je trema. 
Tistemu, ki ima tremo, izpitna 
situacija ne pomeni preverjan
ja njegovega znanja, pač pa nje
gove lastne vrednosti; naučen 
je bil, da sta neznanje in osebna 
manjvrednost isto. Na dmgi 
strani je znak nevrotičnosti 
tudi nezadovoljstvo tistih, ki 
sicer dosežejo svoje visoko ali 
nizko zastavljene cilje. Prvi se 
uspeha ne znajo veseliti, zdi se 
jim, da z njim niso dovolj po
kadil, kaj zmorejo in koliko so 
vredni, drugi pa zares ne na
predujejo in čez čas opazijo, da 
v resnici ne dajo ničesar od 
sebe, da ne razvijajo svojih spo
sobnosti in jih zato "uspeh" ne 
veseli. 

Mnogi ljudje silovito tфijo 
zaradi strahu, da bi zaostali, 
odpovedali, pokazali nemoč in 
si zato nalagajo vedno več in 
več, dokler se dokončno 
duševno in telesno ne zrušijo. 

Dmgo vrsto ljudi, tiste, pri 
katerih prevladuje strah pred 

uspehom, srečamo z^lo pogos
to med ženskami. Se vedno 
najdemo starše, ki učijo 
hčerke, da je odlika žensk 
skromnost in ponižnost. Ni 
lepo, pravijo, če ženska sili v 
ospredje, če skuša več vedeti od 
moških ali zavzeti odgovor
nejše položaje. Večkrat je 
slišati iz ust takih mater, da 
moški sploh ne ürpijo preveč 
uspešnih in inteligentnih 
žensk. 

Tretji tip ljudi dela stvari v 
upanju na uspeh. Med njimi so 
tudi taki, katerih upanje ni v 
skladu z njihovimi sposobnost
mi in možnostmi, večinoma pa 
gledajo ljudje v tej skupini na 
svoje cilje bolj realistično, pos
tavljajo si srednje visoke cilje 
in primemo zaupajo sami sebi. 

Za razliko od ljudi s ti. hete-
ronomno storilnostno motiva
cijo, ki delajo stvari zato, da bi 
okohci "dokazali" svojo vred
nost in so zato povsem odvisni 
od reakcij drugih ljudi, je 
značilno za avtonomno motivi
rane ljudi, da črpajo veselje m 
zadovoljstvo iz dela s a m ^ . 
Obe skupini imata tudi raz
lične cilje. Heteronomno sto
rilnostno motiviranim ljudem 
se sicer zdi, da si cilj, ki 
skušajo doseči, zastavijo sami, 
v resnici pa ni tako; vedno so 

na preži, kateri cilj in kakšna 
storilnost jim bo prinesla 
zaželeno priznanje. Ehaigače je 
pri avtonomno motiviranih 
ljudeh. Ti si svoje cilje zastavi
jo po lastni presoji. 

In kako se rešiti tekme s sa
mim seboj in dmgimi ljudmi? 
Tu je najpomembnejša vzgoja. 
In kako torej vzgajati otroke? 

1. Naučiti jih moramo, da ni 
prav nič sramomo, če človek 
nečesa ne zna ali ne zmore ali 
če je njegova storilnost pod 
povprečjem 

2. Vzgajati jih je treba k spoz
nanju, da so poteze značaja pri 
oceni človeka daleč pomemb
nejše od doseženih uspehov na 
posameznih področjih. 

3. Dopovedati jim moramo, 
da naj opustijo primerjanje z 
uspehi drugih ljudi. Prav za 
storilnosmo družbo je 
značilno, da ljudje neprestano 
primerjajo svojo aktivnost in 
svoje dosežke z vrhunskimi 
dosežki na tem področju. Pos
ledica so navadno občutki 
manjvrednosti, opustitev ak
tivnosti ali nenaravna, zdravju 
škodljiva aktivnost, kar npr. 
vidimo pri nekaterih vrhun
skih športnikih. OTROKE JE 
TREBA VZGAJATI TAKO, 
DA BODO DELAU STVARI 
ZARADI LASTNEGA ZA
DOVOLJSTVA IN POTREB. 

Naslednjič bomo govorili o 
vzgoji k odpravi togih social
nih vlog, ki so vezane na spol. 

mog. Bo|fln Sinko 

K r v o d a j a l c i 
26. NOVEMBRA: Jožica Med
ved, Župečja vas 60/a, Peter 
Bombek, Staneta Severja 14, 
Maribor, Vladimir Plohi, Vinski 
Vrh 60, Anton Planinšek, 
Zupečja vas 2, Jože Slodnjak, 
Moškanjci 37, Marjan Anderlič, 
Sodinci 72, Dušan Menoni, Lov
renc na dr. Polju 1, Dušan Kol-
manič, Draženska 18, Ptuj, Ja
nez Plajnšek, Tovarniška 1, Ki
dričevo, Jože Bezjak, Vlaho-
vičeva 1, Kidričevo, Vlado Zaj-
ko. Nadele 13, Maric Kuret, Sto-
govci 45, Martin Kovačec, Zg. 
Hajdina 17/a, Anton Mohor-
kcTrnovec 11, Janez Kovačič, 
Breg 83, Janez Rajh, Gabmik 

34/a, Andrej Intihar, Gerečja 
vas 12, Darko Emeršič, Tovar
niška C. 4, Kidričevo, Janez Vo-
grinec, Sobetinci 36/a, Silvo 
Zaje, Apače 13, Marjana Zoro, 
Ul. 5. prekomorske 18, Ruj, Bo
ris Letonja, Breg 15, Igor Pete-
linšek, Lancova vas 15, Zvonko 
Auer, Mihovce 12, Ivan Strelec, 
Zg. Hajdina 78, Miran Žuran, 
Antoličiceva 22, Miklavž, Davo
rin Muzek, Žabjak 5, Daniel 
Vaupotič, Slovenski trg 6, Ruj, 
Radovan Mesaric, Slape 17, 
Gorazd Inkret, Kraigherjeva 21, 
Ruj, Dušan Krajne, Aškerčeva 
10, Ruj, Leopold KrošI, 
Draženei 88/a, Dušan Fric, Sp. 
Velovlek 30, Janez Šilak, Slomi 
16, Franc Cucek, Podvinci 38, 
Aleš Predikaka, Lovrenc na 
Dravskem p., Jože Palčič, 
Senešci 15, Miroslav Jagušič, 
Gorišnica 180, Stane Trstenjak, 
Ul. B. Kraigherja 18, Kidričevo, 
Vinko Sirec, Kočiee 55, Evgen 
Muhič, Gorišnica 46, Slobodan 
Ciemanovič, Ul. 25. maja 15, 
Ruj, Frane Zaje, Sela 34, Ivan 
Bezjak, Breg 37, Marjan Reber-
nišek. Mestni Vrh 42/a, Maks 
Dolenc, Podlože 80, Branimir 
Avguštin, Stopno 14/a, Janez 
Bedrač, Zagrebška 96, Ruj, Mi
lan Munda, Ul. 25. maja 5, Ruj, 
Jože Galun, Stogovci 14, Frane 
Kump, Senčak 11, Branko Luk-
manj Jurovei 5/a, Lovrenc Šeru
ga, Cučkova 1, Kidričevo, Zvon
ko Muršec, Zeehnerjeva 18, 
Ruj, Jože Horvat, Poljska e. 18, 
Oplotnica, Maks Plohi, Kraig
herjeva 25, Ruj, Srečko 
Cmrečnjak, Draženska c. 4, 
Ruj, Ivan Bilanovič, Ul. 25. maja 
7, Ruj, Stanislav Zavec, Tur-
niška 26, Ruj, Stanko Munda, 
Lačaves 60, Janez Bukovič, Ul. 
5. prekomorske 9, Ruj, Branko 
Spolenak, Mejna c. 2, Ruj, Zo
ran Bilie, Ul. 25. maja 3, Ruj, 
Drago Hunjet, Mezgovci 39/a, 
Štefan Lovrec, Zlatoličje 36, 
Jožica Lovrec, Zlatoličje 36. 
27. NOVEMBRA: Dejan Pristov-
nik, Zg. Nova vas 2, Frane Šan-
tavee, Stara ulica 10, Murska 
Sobota, Danilo Hribernik, 
Prešernova e. 1, Oplotnica, 
Marjan Škedelj, Lendavska ul. 

23, Murska Sobota, Boštjan 
Niki, Šomat 16, Miroslav Ga
vran, Kvedrova 7, Koper, Ro
bert Ličen, Gojače 12, Darko 
Kristjan, Prisoja 3, Gregor Sim-
rajh. Kozjak nad Pesnico 18, Izi
dor Osojnik, Črešnjevci 172, Mi
ran Mum, Polana 27, Andrej 
Mlinaric, Trate 42/a, Mihael 
SampI, Lichtersberg 59, Milan 
Kustec, Hardek 38, Danijel Faj-
far, Cirkulane 67, Gašper Klinar, 
Mošnje 54, Uroš Garbus, Glavrii 
trg 42, Boris Vrbančič, Vegova 
84, Igor Verdnik, Kardeljeva 76, 
Maribor, Danijel Koder, Bukovo 
49, Martin Koren, Vuhred 8, Go
razd Roter, Dvorjane 39/e, Gor-
dan Ceder, Sp. Polskava 107, 
Matjaž Grm, Dežmanova 3, Era
zem Pišek, Stari Log 56, Srečko 
Muhič, Rošpoh 47, Ivan Reje, 
Labinje 26, Boris Sagadin, 
Prepolje 118, Sebastjan Marko-
vić. Savska cesta 2, Andrej 
Bevk, Gor. Novaki 3, Peter Do-
bravee, Frankovo naselje 60, 
Domen Kupčič, Cogetinei 17, 
Roman Pintar, Križna Gora 4, 
Miha Kumprej, Šentanel 2, La
zar Marjanović, Slake 8, Dejan 
Kralj, Sveti Tomaž 43, Bojan 
Emeršič, Parižlje 38/F. 
28. NOVEMBER: Jožica Kuko-
vee, Placar 7/a, Stanko Petek, 
Moškanjci 61/c. Srečko Gajšek, 
Zg. Sveča 14, Štefka Vidovič, 
Paradiž 43, Bojan Verdenik, 
Krčevina pri Vurbergu, Jožef 
Svenšek, Kicar 54, Janez To-
mine, Zg. Pristava 12, Bogdan 
Kores, Medvedee 14, Janez Be-
denik, Nadóle 13, Slavko Re-
pec, Zg. Pristava 37, Dušan 
Grabar, Kicar 140, Stanislav 
Čuš, Žamenci 12/a, Miran Lju
beč, Zabovci 61, Vlado Grego-
ree, Podgorci 41, Jože Reš, 
CMD 10, Ruj, Peter Janžič, Vi
sole 81, Slavko Jesih, Prvomaj
ski trg 15, Poljčane, Tonček 
Čeh, Kungota 93, Branko Fran
gez, Podlože 49, Jože Topolo-
vec, Jablovec 39, Bibijana Koci
per, Kajuhova 12, Poljčane, 
Janko Bedrač, Videm pri Ruju 
13/a, Anica Tarodi, Arbajterjeva 
8, Ruj, Ludvik Kokol, Dravska 
8, Ruj, Jože Grula, Skorba 
41/c. . 





I n f o - g l a s b e n e n o v i c e ! 

Info - kviz 
Gotovo veste, katera skupina je na sliki. Izrežite glasovnico, vpišite odgo
vor, in če vam bo sreča naklonjena, vam bodo v prodajalni Tehnika Emone 
Merkurja Ptuj podarili zgoščenko. 
Da je bil pred štirinajstimi dnevi na fotografiji Phil Collins, je ugotovila 
tudi Saša Ropič, Volkmerjeva c. 5, Ptuj. Čestitamo! 
Odgovore na današnje vprašanje pošljite (ali prinesite) na: Uredništvo 
Tednika, p.p. 95, 2250 Ptuj. Rok: četrtek, 19. decembra. 

V prihodnjih tednih bomo opravl
jali statistiko za leto 19%. Glasbe
niki bodo potegnili črto pod izteka
joče se leto in ugotavljali svojo 
uspešnost ter si začrtali nove cilje. 

Gospa WHITNEY HOUSTON je 
pred kratkim posnela svoj tretji 
film Preacher's Wife, ki sledi izred
no uspešnima filmoma Bodyguard 
in Waiting to Exhale. Pevka Annie 
Lennox je za WHITNEY napisala 
besedilo za skladbo STEP BY 
STEP i^tt^^, katere glasbena 
podlaga minimalno spominja na 
skladbo I'm your Baby Tonight. 

Odkritje leta 1996 je gotovo tudi 
pevka DONNA LEWIS s svojo de-
bitansko popevko I Love you al
ways forever. DONNA je z albuma 
Now in a Minute pripravila drugo 
popevko, WITHOUT LOVE 

Britanska pevka DINA CAR
ROLL je prvi album So Close pro
dala v več kot milijonu kopij in je 
drugi album Only Himian poslala 
na podobno uspešno pot. DINA je 
letos že prepevala čudovito soul ba
lado Escaping, ki ji sledi naslovna 
soul tema ONLY HUMAN 

Mladi MARK MORRISON ima 
tri večje hite: Return of the Mack, 
Crazy in Trippin'. "MARK se 
vrača," najavljajo glasbeni časopisi 
njegovo novo malo ploščo, ki nosi 
naslov HORNY ( Ж * ^ . 

Prince je končno zapustil založbo 
Warner, ki ga je, kot sam pravi, 
imela za svojega sužnja. Novo ime 

T.A.F.K.A.P. (The Artist Formaly 
Known as Prince), nova založba 
EMI in nov album Emancipation 
so osnovna presenečenja tega zelo 
nadarjenega glasbenika. 
T.A.F.K.A.P. pa je najavil tudi 
novo pesem z zelo zapletenim nas
lovom in besedilom BETCHA BY 
GOLLY WOW ( » ^ . 

Legendarni soul izvajalec STEVIE 
WONDER je svojih najlepših 21. 
pesmi zbral na kompilaciji Song 
Review "Greatest Hits". STEVIE je 
na novo posnel klasiko ISN'T SHE 
LOVELY (ЖЖЖјК), ki še ni izšla 
kot single plošča! 

ЗТ so še en izreden produkt 
družine Jackson in so si nadeli ime 
po začetnicah svojih imen: Taryll 
Adren, Tito Joe in Tariano Adaryll 
Jackson. Nečaki Michaela Jackso-
na so posneli izvrsten album Brot
herhood, ki je soul obarvan. Mladi 
fantje so posneli odlično soul bala
do I NEED YOU (ЖЖ)К)К)К), ki jo 
dopolnjuje lepo ljubezensko bese
dilo. 

Britanski kvartet JAMIROQUAI 
zaznamuje v prvi vrsti njihov pevec 
J.K., ki je alfa in omega skupine. 
JAMIROQUAI igrajo na drugem 
albumu Travelling Without Mo
ving poseben soul in na njem naj
dete tudi komad COSMIC GIRL 
( * * ^ . 

Ameriški reper SNOOP DOGGY 
DOGG je bil poleti na sodišču v 
New Yorku oproščen umora. 
DOGG se je nato zaprl v studio in 
posnel album The Dogg - Father, s 
katerega prihaja povprečen g-funk 

rap komad SNOOPS UPSIDE 
YOUR HEAD ( * « ) . 

DEEP BLUE SOMETHING so 
prišli na glasbeno sceno z melo
dično rock skladbo Breakfast at 
Tiffany's. Skupina je posnela 
skladbo JOSEY ( * * * ) , ki pa ni 
tako melodična in nima v sebi 
takšnega komercialnega naboja. 

Ameriški pevec PETER CETERA 
je glavni vokalist rock zasedbe Chi
cago. Novi duet PETER in coimtry 
pevka RONNA REEVERS sta od
pela pesem SOS (^№l^, ki so jo v 
originalu dosti boljše zapeli člani 
skupine Abba. 

Britanska skupina BEAUTIFUL 
SOUTH se še potepa po evropskih 
lestvicah s skladbo Rotterdam, ki 
jo najdete tudi na njihovem 
odličnem šestem albumu Blue is 
the Colour. BEAUTIFUL SO
UTH končujejo leto s pop/rock 
skladbo DON'T MARRY HER 

SPICE GIRLS je ženski kvintet, ki 
ga sestavljajo Melaine B., Victoria, 
Emma, Geri in Melaine C, kar so 
seveda njihova umetniška imena. 
Kvintet ima dva "mega" hita: Wan
nabe in Say you'll be there, ki sta 
nosilna hita albuma Spice. Mla
denke iz skupine upajo na božični 
No 1. s čudovito balado 2 BECO
ME 1 ( » ^ И в | ^ . 

David Breznik 

P O P U L A R N I H 10 
1. No Woman, no Cry 
-THE FUGEES 
2. What's Love got to Do 
with it - WARREN G. & 
ADINA HOWARD 
3. If U ever 
-EAST 17 & GABRIELLE 
4. Say you'll be there 
- SPICE GIRLS 
5. I Finally Found So
meone - BARBRA STREI
SAND & BRYAN ADAMS 
6. Everybody Jam 
- SCATMAN JOHN 
7. Unbreak my Hearth 
- TONI BRAXTON 
8. One and One 
- ROBERT MILES & MA
RIA NAYLAR 
9. You must Love me 
- MADONNA 
10. Quit Playin' Games 
(with my Heart) 
- BACKSTREET BOYS 

Lestvico POPULARNIH 10 
lahko poslušate vsak petek v 
večernem sporedu radia Ptuj. 

a ^ M l a d i d o p i s n i k i 

»POSTALI SMO 
POLNOLETNI« 

22. novembra je osnovna šola 
Olge Meglic postala polnoletna. 
Kot je med doraslimi najstniki na
vada, je svojih 18 let proslavila v 
veselem krogu učencev, učiteljev, 
staršev in vseh, ki so bili v teh letih 
njeni prijatelji in sodelavci. 

Foto; Langerholc 

Kljub veliki prostorski stiski so 
ji podarili klubski prostor za 
učence, opremljen z računalni
kom, televizorjem in glasbenim 
stolpom. V njem je razstava zgodo
vine zgradbe in šole, ki jo je pri
pravila Tjaša Mrgole Jukič. Istega 
dne so se priključili na Internet in 
predali v uporabo lično preurejeno 
telovadnico. 

Četrtkov popoldan so izpolnili s 
tekmami v nogometu, košarki in 
odbojki med ekipami učencev ter 
učiteljev in staršev. Učenci razred
ne stopnje so pripeljali svoje starše 
na pravljično uro, na dramsko in 
likovno delavnico. Zvečer so se vsi 
srečali na čajanki s plesom, lakoto 
pa so pregnale palačinke, ki so jih 
pekli sami, dobrote mesnice Žerak 
in Mlekarne Ptuj. 

V petek so sedeli z učenci v klo
peh starši. Skupaj so reševali 
magične kvadrate, peli pesmi v 
angleškem jeziku, sodelovali pri 
uri umetniške besede ... Mojstri 
mesnice Fekonja so pokazali delo 
in običaje pri kolinah. Krona vse
ga je bil večerni koncert otroške in 
mladinskega zbora osnovne šole 
Olge Meglic in moškega komorne
ga zbora iz Ptuja. Pesem je odme
vala še po koncertu ob dobrotah 
domačih kolin in peciva Pekarne 
Ptuj in Kruha in peciva Maribor. 

Ob polnoletnosti, ko imajo 
učenci in učitelji že veliko 
izkušenj in dolgo življenjsko pot 
pred seboj, imajo še eno veliko 
željo: želijo si dovolj veliko in mo

derno šolo za prihodnje generacije. 
Uredništvo šolskega časopisa 

Vestnih, 
OŠ Olge Meglic, Ptuj 

GOZD 
13. novembra smo se drugi razre

di OŠ Breg odpravili na naravos
lovni dan. Avtobus nas je odpeljal 
v Majšperk, odložil nas je pri trgo

vini Smreka. Šli smo si ogledat 
gozdove. V prvem gozdu smo teka
li in se razgibavali. Učiteljica iz 2. c 
razreda nam je povedala pravljico, 
naša učiteljica pa polno drugih za
nimivosti. Šli smo naprej in videli 
mravljišče. V tretjem gozdu smo 
iskali in rezali lubje. Bili smo pri 
učiteljičinih starših, kjer smo po-
malicali in popili sok. Ko smo od
hajali, smo po gozdovih nabirali 
listje. 

Gozdovi so mešani, v njih raste
jo: bukev, hrast, macesen, bor, 
smreka, jelka ... Za listnate gozdo
ve je značilno, da je v njih bolj 
svetlo, zato živi tud veliko rastlin 
in živali. Za iglasti gozd pa je 
značilno, da je v njem bolj temno 
zaradi gostejših krošenj. Tu živi 
malo rasdin in živali. Med gozdovi 
so bile potke. Gozdna da so prekri
ta z listjem in iglicami. Iz listja se 
naredi himius in to je hrana za dre
vesa. 

Gozd ni pomemben samo zaradi 
lesa, ampak je dom za nmoge živa
li. V gozdu nabiramo tudi gozdne 
sadeže, to so gobe, borovnice, jago
de, maline, robide in zdravilne 
rastline. Opazili smo, da je gozd 
najlepši jeseni, saj ima zelo živo pi
sane barve. 

Srečni, utrujeni in polni svežega 
zraka smo se vrnili domov. 

Kristjan Lečnik, 2. h, 
OŠ Breg 

IMELI SMO KULTURNI 
DAN 

v sredo smo imeli kulturni dan. 

Ogledati smo si nameravali veliko 
krajev in zanimivosti ter se nadi-
hati svežega zraka. A žal nam je 
naše načrte pokvarilo hladno 
deževno vreme. 

V šoli smo zjutraj s seboj vzeli 
malico in se z avtobusom odpravili 
na naše malo potovanje. Pot nas je 
najprej peljala v Juršince. Tam 
smo videli ograjen prostor, na ka
terem trenirajo s konji v preskako
vanje ovir. Peljali smo se skozi Go
milo in Polenšak in se ustavili v 
največji vasi Ptujskega polja, ki se 
imenuje Domava. Ves čas smo 
skozi okna avtobusa opazovali 
širna polja, travnike in gozdove. 
Skozi okna avtobusa smo si ogle
dali znano zgradbo, dornavski 
grad. To je prelepa baročna stavba. 
V njej je danes oddelek zavoda dr. 
Marijana Borštnerja. Tukaj so 
otroci, ki so duševno in telesno 
prizadeti. V tej zgradbi je najlepši 
prostor velika dvorana. Nato smo 
se odpravili skozi Moškanjce, ki so 
znani po letališču, mimo Formina, 
kjer stoji hidrocentrala, skozi 
Malo vas in Muretince proti Halo
zam. Tudi v Muretincih smo vide
li grad, ki je služil do nedavnega 
kot dom upokojencev. Na mostu 
čez reko Dravo smo na mogočni 
skali videli tudi grad Bori. Grad je 
bil zgrajen v 16. stoletju, 1706 pa je 
pogorel. Med drugo svetovno voj
no je služil kot taborišče z zapori. 
Po vojni je bila v gradu restavracija 
s prenočišči, plesnimi in kulturni
mi prireditvami, zunaj pa je bil ba
zen. Danes ima grad prenovljeno 
streho, vendar je potreben temelji
te obnove. Potem smo se odpeljali 
v Cirkulane, ki so center Haloz. 
Tukaj imajo šolo, zdravstveni 
dom, trgovine, cerkev, pokopališče 
... Pot nas je kasneje vodila po 
ovinkasti in strmi cesti v Lesko-
vec. Ob cesti so se dvigali visoki 
hribi, porasli z vinsko trto, gozdo
vi, pašniki in polji. Že sam pogled 
skozi okno nam je povedal, da je 
življenje haloških ljudi težko in 
naporno. V Leskovcu smo videli 
cerkev svetega Andreja, ki je bila 
zgrajena v 16. stoletju. Pot nas je 
peljala dalje do Podlehnika. Tudi 
v Podlehniku imajo šolo, gasilski 
dom in hotel. Mimo Jurovcev smo 
se odpravili na Ptujsko Goro. 
Nekoč se je Ptujska Gora imenova
la Črna Gora. Cerkev je bila zava
rovana z obzidjem. To obzidje jih 
je varovalo pred napadi Turkov. 
Cerkev na Ptujski Gori je ena iz
med najlepših in znana daleč nao
krog. V cerkvi imajo orgle, ki so 

stare 300 let. S Ptujske Gore je lep 
razgled na Dravsko polje in Po
horje. 

S Ptujske Gore smo se utrujeni in 
polni novih vtisov vrnili domov v 
Kidričevo. Na tej ekskurziji smo 
pobliže spoznali kraje in znameni
tosti v Slovenskih goricah, na 
Dravskem in Ptujskem polju ter v 
Halozah. 

Patricia Kukovec, 5. b, 
OŠ Kidričevo 

POČITNIŠKI ČAS - ČAS 
NOVIH POZNANSTEV 

Težko sem pričakovala tisti ju
nijski dan, ko bo šolski zvonec zaz
vonil v slovo šolskim klopem in 
oznanil čas počitnic. Dočakala sem 
ta dan. Z velikim veseljem sem od
hitela prod domu. Bila sem vesela, 
saj sem vedela, da naslednji dan ne 
bo več dan, poln obveznosti. Po
spravila sem zvezke in knjige in se 
poslovila od šolske torbe. Sedla 
sem za mizo in si naredila načrt, 
kako bom preživela svoje počitni
ce. Najbolj sem se veselila odhoda 
na morje. 

Prišel je težko pričakovan dan. 
Popoldan sem pripravljala svojo 
garderobo. Ko je mamica videla 
celo goro garderobe, se je prijela za 
glavo in me vprašala, ali odhajam 
za večno. Na pot smo se odpravili v 
zgodnjih jutranjih urah. Na avto
cesti smo prehitevali naloženo vo
zilo. Ko smo se pripeljali vzpored
no z njim, smo na veliko prese
nečenje ugotovili, da se peljejo v 
njem moja teta, stric in bratranec. 
Ustavili smo se na parkirišču in se 
smejali, saj nismo vedeli drug za 
drugega, kdaj se bomo odpravili na 
pot. Kmalu smo se poslovili in si 
zaželeli srečno pot. Oni so se od
peljali proti Puli, mi proti Debele
mu Rtiču. Vso pot sem prespala, 
da sem premagala slabost. Zbudila 
sem se v Kopru. 

Ko smo prispeli v kamp, je sledi
lo razpakiranje prtljage. Komaj 
sem čakala, da pridem do plaže. 
Voda je bila zelo hladna, morala 
sem zbrati veliko poguma, da sem 
zaplavala. Drugi dan je bilo že to
pleje. V vodi sem spoznala Tino iz 
Zabjaka. Seznanila me je tudi s 
svojo sestro Tanjo, ki se je bala 
vode. Kmalu mi je uspelo, da sem 
zvabila Tanjo na blazino in poto
vali sva ob obali. Čez nekaj dni je 
Tanja tudi žejjlavala. Zvečer smo 
igrale igro Človek, ne jezi se. 
Zvečer, pred našim odhodom do
mov, smo odšli na Koprsko noč. 

Bil je večer, poln zabave. Nepozab
no je bilo na vrtiljaku. Ob slovesu 
smo si izmenjale naslove in tele
fonske številke. Bilo mi je kar 
malo hudo, hkrati pa tudi lepo, da 
odhajam domov. Doma so me 
čakale moje ribe, papiga in želva. 

Čez nekaj dni je zazvonil telefon. 
Slišala sem glas svojih prijateljic iz 
Žabjaka. Mamica je dovolila, da 
me obiščeta. Komaj sem čakala 
snidenja, saj sem vedela, da bomo 
skupaj obujale spomine na morje. 

Nuša Maltarič, 6. b, 
OŠ Gorišnica 

TO PA BOLI 
Ko otrok prestopi šolski prag, se 

zanj odprl nov svet. Spozna veliko 
prijateljev, sošolcev in sovrstni
kov, ki mu ostanejo v lepem spo
minu ali pa tudi ne. Šolska leta so 
najlepša, najbogatejša in brezskrb
na življenjska doba človeka. Vsa
kemu je omogočeno, da jih doživi. 
Vendar otroška razigranost in še 
kakšna bistra glavica izmislita 
marsikatero grdo besedo, neumno 
ime, ki se morda človeka drži skozi 
vsa leta. 

V tretjem razredu sem dohitela 
sošolko in še danes skupaj obisku
jeva šolo. Vendar se ta sošolka za 
malenkost razlikuje od drugih de
klic. Deklica je zelo ranljiva, tako 
da vsako grdo obnašanje do nje, 
žala beseda s hihitanjem in obre
kovanjem povzroči, da plane v jok. 

Seveda dečki še ta jok pospešijo 
tako, da jo zraven zafrkavajo, se ji 
smejijo in se norčujejo. Enake smo 
včasih tudi deklice, le da imamo 
mehkejše srce in rajši to naredimo 
za njenim hrbtom. Kar pa prav 
tako ni prav. Razred ji je nadel ime 
Miš-maš, seveda ga jaz sama ne ra
zumem. Spomnim se dne, ko sva 
se zjutraj srečali na pragu šolskih 
vrat. Namesto pozdrava je vržem 
iz ust prazne, a zanjo težke besede: 
"Kako si, Miš-maš?" Deklica plane 
v jok, jaz pa bi se najraje pogrezni-
la v tla. 

Po končanem pouku je prišla k 
meni in me z milim in prosečim 
glasom vprašala: "Mihaela, zakaj si 
mi rekla to ime? Saj sva prijateljici, 
mar ne?" 

"Seveda!" sem ji odvrnila in ko
maj zadržala solze. Deklica je na
daljevala: 

"Saj ti si Mihaela, jaz pa Katja. 
Veš, Mihaela, ta beseda mene zelo 
potare, me peče in boli!" 

Jaz pa vem, da ji tega ne bom več 
rekla. 

Mihaela Fras 7. č, 
OŠ Mladika, Ptuj 

IZ OTROŠKIH 
DNEVNIKOV 

1. ZAPIS 

20.9.1995 
Po hiši spet divjajo prepiri: 

mama ter brat, oče in sestra, za 
mene pa se tako ali tako že dolgo 
nihče več ne zmeni. Rad bi šel k 
prijateljem, a imam zaradi zago
varjanja mlajše sestre hišni zapor. 
Razmišljamo o posvojenosti. Bega 
me le eno vprašanje: Sem jaz po
svojen in ali sta mama in oče moja 
prava starša? 

21. 9.1995 
Ne morem ne sedeti in ne stati, 

saj sem bil danes tepen, ker sem 
prosil za svoj rojstni Ust. Mika me, 
res me mika, da bi o tem sporočil 
policiji. A potem bo doma še huje. 

Poznejši zapis: 
Opogumil sem se in poklical. Kaj 

bo zdaj z nami: z bratom, sestro in 
z mano? Čakam in strah me je. 

2. ZAPIS 
23.11.1991 
Pisati dnevnik za nekoga, kot 

sem jaz, je prav poseben občutek 
sreče in veselja. Kdo ve, mogoče 
bodo zapisi devedetnega begunčka 
še koga zanimali. Da ti opišem naš 
jedilnik tukaj, v begunskem zave
tišču: 

- zajtrk: popražen krompir, ker 
nam primanjkuje kruha 

- kosilo: gnilo zelje in krompir v 
kosih, kdaj pa kdaj pa še razkuha-
no korenje 

- večerja: solata ali nič 
3. ZAPIS 
29. 4.1993 
Mama in oče sta se že ves teden 

grozno prepirala. Danes zjutraj pa 
sta me obvestila, da se bosta ločila. 
Vsak po svoje me prepričujeta, da 
bi živel pri enem od njiju. Alislim, 
da je njun trud zaman. Samo nase 
mislita. Preselil se bom k babici ali 
šel po svoje. 

4. ZAPIS 
15. 6.1996 
Starša se spet grebeta za ta pre

sneti denar in mislita, da se da z 
denarjem kupiti tudi otrokovo lju
bezen. Zgodaj zjutraj odhitita na 
delo in se poslavljata z oguljenimi 
frazami, kot: "Adijo, ljubček, 
zvečer se vidimo in ne pozabi si 
vzeti hrane iz mikrovalovne 
pečice." 

Zvečer pa poslovni sestanki, 
večerje, zabave ... Name sploh več 
ne pomislita. Pred kratkim sem 
imel rojstni dan. Tega pa sta tako 
napihnila, da je joj! Toliko, da nis
ta zahtevala godbe na pihala. Pova
bila sta otroke svojih prijateljev. 
Kdo so moji prijatelji, se jima niti 
ne sanja. Dobil sem ogromno da
ril. Ne pomenijo mi nmogo. Mno
go bolj bi bil vesel, če bi za moj 
rojstni dan skupaj odšli v gozd. 

Živa Ketiš, 7. a, 
OŠ Olge Meglic 



PTÜJ / NA OBISKU V PRIMESTNI ČETRTI R O G O Z N I C A 

Primestne ietrti zapostavljene 
Rogoznica je tretja primestna četrt, ki smo jo obiskali v okviru: 
sestavkov o problematiki ptujskih četrti. Več o njej smo izve- ' 
deli v pogovoru s predsednikom sveta Jožetom Petrovičem in 
podpredsednico Marico Vilčnik. Svet primestne četrti ima de- j 
vet članov iz različnih strank, vendar strankarskega delovanja j 
ni čutiti. V mestni svet mestne občine Ptuj so bili iz te četrti, 
izvoljeni Milan Čuček, ki je tudi predsednik sveta, Janez j 
Svržnjak in Miran Šalamun, ki s svetom četrti sodelujejo poj 
potrebi. Statut četrti pripravljajo. ' 

Primestna četrt Rogoznica se 
razprostira na 20 km2, ima 
okrog 3500 prebivalcev m 940 
gospodinjstev. Zajema naselja 
Kicar, Nova vas, Pacinje, Pod
vinci, Rogoznica, Spodnji Ve
lovlek in Žabjak. Po površini ni 
identična bivši krajevni skup
nosti. Del mestnega območja, ki 
ga je izgubila, je sedaj v mestni 
četrti Ljudski vrt. 

Obrtništvo in podjetništvo je 
na območju Rogoznice v veli
kem porastu. Od večjih obratov 
leži na njenem ozemlju le Ope
kama Žabjak. Zelo dobra je 
oskrbljenost s trgovsko mrežo, 
kaj več tudi ni potrebno, ker bi 
vse novo lahko škodovalo že ob
stoječim lokalom Tudi večja 
specializacija ni potrebna. Ža 
preživljanje prostega časa je na 
območju primestne četrti Ro
goznica zelo dobro poskrbljeno. 
Objekti, kot so ribnik z domom, 
konjeniški klub, teniška igrišča, 
nogometna igrišča in različni 
gostinski obrati, dajejo dobro 
osnovo za večjo turistično uvel
javitev tega območja. Zadružni 
dom in gasilski domovi so edini 

objekti v zadnjih dvajsetih letih, 
v katere se je vlagal družbeni de
nar. Kulturnih objektov prak
tično ni, zato je kulturno življen
je skoraj povsem izumrlo. Za ne
kaj kultumega poslanstva ven
darle skrbijo rogozniški kurenti 
in društva, ki občasno prirejajo 
prireditve. Nekaj več dogajanja 
bo v Rogoznico prinesla posveti
tev cerkve in seveda svetovno 
ribiško prvenstvo, ki bo septem
bra leta 1997 ob tamkajšnjem 
ribniku. 

Otroci iz primesme četrti Ro
goznica so razdeljeni med dve 
osnovni šoli: domavsko, ki jo 
obiskuje 110 otrok, in Ljudski 
vrt, ki jo obiskuje 350 otrok. 
Zato so v primestni četrti pre
pričani, da bi del sredstev za 
adaptacijo OŠ Domava moral 
zagotoviti tudi proračun mestne 
občine Ptuj, ne glede na to da je 
ta šola v dmgi občini. 

Predsednik sveta primestne 
četrti Rogoznica Jože Petrovič je 
prepričan, da ni najboljše, da so 
se do sedaj bolj ali manj vse in
vesticije izvajale na področju 
cest, vodovoda in telefonske na

peljave. V skoraj vsaki vasi je no
gometno igrišče, kar govori o 
priljubljenosti te igre med Ro-
gozničani, ki se kaže tudi v do
brih rezultatih v tekmovanju v 
medobčinski nogometni ligi. 
Med najaktivnejšimi so nogo
metaši Rogoznice in Podvincev. 
Poleg dveh športnih društev, ki 

sta organiziram v Podvincih in 
Rogoznici, je zelo aktivna tudi 
organizacija upokojencev, po
hvalo za svojo dejavnost zas
lužijo tudi vsa štiri gasilska 
dmštva Podvinci, Pacinje, Ve
lovlek in Kicar, ki imajo svoje in 
jih v novi organiziranosti lokal
ne samouprave morajo v glav
nem vzdrževati sami, bivša kra

jevna skupnost je njihovim po
trebam lahko bolje prisluhnila. 
Dom Rogoznica, katerega pros
tore zasedajo različni najemniki, 
je še vedno last krajanov. Res pa 
je, da imajo primestna četrt in s 
tem njeni prebivalci od tega zelo 
malo, ker najemniki kratko 
malo najemnin ne plačujejo. 

CE5TB, PLOČNIKI, 
KANALIZACIJA 

Za aktivnosti primestne četrti 
Rogoznica sta bila letos na raz
polago bora dva milijona tolar
jev. Nekaj so oziroma bodo na
nesli še izvirni prihodki iz na
jemnin, kjer pa je zaradi ne
plačevanja iztržek slab, in more
bitna soglasja. Iz občinskega 
proračuna oziroma dmgih virov 
pa je bilo na širše območje Ro
goznice vloženih 6 milijonov to
larjev, ki so jih v glavnem usme
rili v asfaltiranje in gramoziran-
je cest Velovlek - Kicar in Kicar 
- Velovlek - Pacinje ter ureditev 
dveh postajališč v Podvincih. 
Tudi telefonska povezava se je 
letos izboljšala. Akcija je poteka
la v naseljih Podvinci, Pacinje in 
Velovlek. V lem 1997 naj bi as
faltiranje dela ceste Kicar - Ve
lovlek nadaljevali, uredili naj bi 
tudi pločnik v Podvincih, del 
sredstev pa naj bi šlo za poveza
vo obeh kabelskih sistemov, ki 
delujeta na območju četrti.̂  Po 
ureditvi kličeta tudi cesti v Žab-
jaku in v Cimice (trenutno še 
makadamska cesta), veUke pa so 
tudi potrebe na področju kanali

zacije v stmjenem delu Žabjaka 
in Nove vasi, za kar so projekti 
že pripravljeni. 

Jože Petrovič in Marica 
Vilčnik sta prepričana, da bi za 
svoje nujno potrebne projekte, 
ki pomenijo večjo kakovost živl
jenja, tudi v letu 1997 morali pri
dobiti najmanj 6 milijonov to
larjev. Svoj proračun potreb za 
prihodnje leto bodo v teh dneh 
posredovali mestnemu svetu. 
Samoprispevek se je iztekel in 
nekih tako nujnih zadev za ure
janje na območju cele četrti Ro
goznice, da bi ga morali razpiso
vati, ni. Osrednji problem ostaja 
infrasuuktura. Po vsej verjet
nosti so boljši način reševanja 
teh problemov pogodbe za posa
mezna dela. Nujno je, da se na
daljujejo dela na področju kana
lizacije, modernizacije lokalnih 
in makadamskih cest, ki jih je 
skupaj 20 kilometrov, nekatere 
od teh še niso videle asfalta, pri 
dmgih je asfalt dotrajal in jih je 
potrebno obnoviti. Zaradi iz
boljšanja prometne vamosti bo 
potrebno v posameznih naseljih 
urediti pločnike, prav tako avto
busna postajališča. Vse to so 
vprašanja, ki bi še kako morala 
zanimati tudi mesmo občino 
Ptuj, s katero sedaj bijejo bitko 
za uslužbenca primestne četrti. 
Glede na "promet" v zadnjih 
dvajsetih letih (izračunali so, da 
je bila vrednost več kot šest mili
jonov nemških mark) in ob veli
ki soudeležbi krajanov (vseh po
godb je bilo 2820) ga nujno po
trebujejo in to takega, ki bo ved
no na terenu, ne v prostorih 
občinske stavbe v Ptuju. Člani 
sveta, ki so po službah, krajanom 
pri uresničevanju njihovih 
zahtev ne morejo pomagati. 

lahko pa to stori uslužbenec, ki 
ga bodo za te namene zaposlili. 
Nad cerkvijo je območje, na ka
terem se bo pričela intenzivna 
gradnja. Bodoči graditelji bodo 
prihajali z različnimi potrebami 
in kdo jim bo prisluhnil, če četrt 
ne bo smela za te namene imeti 
operativnega delavca. 

RiNTA ZA SMRAD 
TUDI PODVINCANOiyi? 

še na eno stvar postajajo kraja
ni te četrti vedno bolj pozorni. 
Povezano je z novim pokopa-
hščem, od kater^, pa čeprav 
leži na njihovem območju, ni
majo ničesar. Morda jim ven
darle pripada renta za izrabo 
tega prostora, se vprašujejo. Pa 
tudi renta zaradi onesnaževanja, 
ki prihaja iz deponije v Brstju in 
so jo znali iztržiti nekateri kraja
ni na tem območju, po njihovem 
ni pravilno porazdeljena. Če je 
kdo prizadet zaradi deponije, so 
to Podvinčani, ker v glavnem na 
tem območju piha južni veter, le 
morda dvakrat do trikrat v zim
skem času severni veter. Bodo 
na te dileme dobili pravi in stro
kovno utemeljen odgovor, se 
sprašujejo. 

V četrti Rogoznica so več kot 
prepričani, da so primestne 
četrti in njihovi prebivalci za
postavljeni v primerjavi z 
meščani oziroma mestnimi 
četrtmi, saj s svojimi prispevki 
ne vlagajo toliko, kot dobijo. Ze
lenice v mestu na primer v celoti 
ureja komunala, v četrtih pa ne 
ureja ničesar. 

MG 

Jože Petrovič, predsednik 
sveta primestne četrti Ro
goznica Foto: Kosi 

ZREČE / 19. STUDIJSKI DNEVI MITJE GORJUPA 

Soočanje teorije s prakso in realnostjo 
Na tradicionalnih, 19. študijskih dnevih Mitje Gorjupa so se \ 
slovenski novinarji tokrat najprej ozrli vase, v svojo stanovsko ; 
organizacijo in sklemli, da jo bodo temeljito prevetrili, saj je 
veliko takih, ki vanjo več ne sodijo. Lotili so se tudi medijske j 
zakonodaje, ki je v nekaterih členih nedorečena in nejasna, J 
zato bodo predlagali spremembo posameznih členov. Posebej j 
temeljito pa so se letos lotili novinarske etike in etike javne i 
besede nasploh. Pri tem smo mnogi menili, da je kljub nekate- \ 
rim eminentnim nastopom prav tako eminentnih imen vj 
soočanju teorije s prakso odtehtala predvsem realnost v kate-^ 
ro so vpete posamezne redakcije v vsakodnevnem konku-i 
renčnem boju in ponekod celo v boju za obstanek. i 

Prvi dan, v četrtek, 5. decem
bra, so se lotili aktualnih 
društevnih težav in medijske za
konodaje. Na pobudo ptujskega 
aktiva novinarjev so tako na do

poldanskem upravnem odbom 
kot v popoldanskem plenamem 
delu razpravljali o nujnosti spre
membe prve^ odstavka 30. 
člena zakona o javnih glasilih, ki 
govori o imenovanju odgovor
nih urednikov. To, da ima po se
danjem zakonu pri imenovanju 
odgovorna urednika ureništvo 

obvezuje izdajatelja ali lastni
kov, da mnenje tudi upoštevajo. 
Zato bodo zakonodajalcu pred
lagali zamenjavo besede mnenje z 
besedo soglasje, kar naj bi zagoto

vilo upoštevanje novinarske 
stroke. 

Nedorečenost tega člena je po 
besedah razpravljavcev v sloven
skem medijskem prostom, 
predvsem v lokalnih in regional
nih medijih, povzročila že več 
težav in nepotrebnih zapletov. 
Ponekod so dilemo rešili s spre-

člen dorekli oziroma zamenjali 
besedo mnenje z besedo soglasje. 
Ponekod pa so zaradi težav pri 
imenovanju prepustili imeno
vanje odgovornih urednikov di
rektorju firme, kar je v nasprotju 
z zakonom o javnih glasilih, pa 
tudi povsem nelogično, saj je 
dejstvo, da direktor neposredno 
odgovarja lastnikom medija - to
rej je prisoten izključno komer
cialni interes, odgovorni ured
nik pa z neodvisno uredniško 
politiko odgovarja širši javnosti. 

V Društvo novinarjev Sloveni
je (DNS) so sprejeli 43 novih čla
nov iz različnih redakcij. Zani
mivo je, da je med novosprejeti-
mi vse več honorarnih in pogod
benih, pa tudi samostojnih novi
narjev. Slednjih je trenutno v 
Sloveniji že okoli 150, trend 
"osamosvajanja" pa se stopnjuje. 

Pričeli so tudi priprave na 
občni zbor DNS, ki bo predvido
ma marca prihodnje leto. Po pri
pombah posameznih aktivov, da 
je med člani društva novinarjev 
vse več takih, ki vanj ne sodijo, 
so sklenili, da bodo članstvo pre
vetrili in preverili njegovo na
daljnjo upravičenost. Menda je 
tudi med novinarji veliko takih, 
ki ob redni zaposlitvi prek raz
nih s.p., honorarnih ali pogod
benih vezi kršijo novinarski ko
deks in zakonodajo z mešanjem 
novinarskega dela s propagand
no in podobno nezdružljivo dej
avnostjo. Med člani DNS je še 
vedno nekaj direktorjev medij
skih hiš (v mariborskem aktivu 
je direktor celo predsednik akti
va), kar je po mnenju upravnega 
odbora nezdružljivo s članst
vom. 

Dmgi dan, v petek, so se novi
narji lotili medijev in etike javne 
besede. Profesorica dr. Manca 
Košir je predstavila svojo vizijo 

vinarstvo, ter opozorila na 
ogroženost medijev z vsiljevan
jem sporočil propagandne vsebi
ne, ki prodirajo v javnost s prav
cato poplavo raznih kvazi novi
narskih konferenc, po možnosti 
celo s političnim prizvokom In 
žalostno je, da tako novinarji kot 
nmogi uredniki takim jalovim 
pastem nasedajo in tako - morda 
tudi nehote - sodelujejo v po
daljšani roki politične propagan
de. 

Profesor dr. Edvard Kovač je 
teoretično razčlenil novinarsko 
etiko in moralo in predstavil 
univerzalno etiko, ki je temeljni 
človeški moralni zakon. Magi
stra Melita Poler pa je vse sku
paj povezala s konkretnim novi
narskim delom in poudarila dos
tojanstvo človekove osebnosti, 
ki naj bi bilo nad vsem, pa je v 
slovenskem medijskem prostom 
žal vse več obratnih primerov. V 

izredno zanimivi in plodni raz
pravi sta se tako soočili teorija in 
praksa slovenskega novinarstva, 
etike in morale, katerih temelji 
so sicer zapisani v zakonu o jav
nih glasilih in v novinarskem 
kodeksu, pa žal niso vedno pov
sem upoštevam. 

Zanimiv je bil tudi Švedski ti
skovni ombudsman Per Ame Ji-
genius, ki je slovenskim novi
narjem povedal, kako za etiko 
javne besede skrbijo v njegovi 
deželi, predvsem pa kako prek 
tiskovnega ombudsmana vamje-
jo državljane pred vprašljivim 
novinarskim poročanjem, ki ni v 
skladu s kodeksom novinarske 
etike. V razpravi je bilo nekaj 
mmnenj, da naj bi podobni nad
zorni nepravni meganizem mor
da v obliki tiskovnega ombud
smana uveljavili tudi v NAŠI 
državi, dmgi spet, da se preveč 
vzgledujemo po komerkoli in da 

bi bilo bolj smotmo in racional
no ubrati svojo pot, ki bi temel
jila na lastnih izkušnjah in raz
merah. Zagotovo pa bo tudi to 
tema spomladanska občnega 
zbora Dmštva novinarjev Slove
nije, ki čaka na novo vodstvo. 

M. Ozmec 

Svoje izkušnje je slovenskim 
novinarjem predstavil šved
ski tiskovni ombudsman Per 
ArneJigenius.Foto:M. Ozmec 

Med zaninñvo razpravo o etilu javne besede. Od leve predsed
nik DNS Marjan Sedmak, mag. Melita Poler, prof. dr. Manca 
Košir in prof dr. Edvard Kovač. 

P f ü J /VESELI DECEMBER 

Nabiralnik za otroške ielle 
V znamenju veselega de
cembra se bo v božično-no-
voletnih dneh zgodilo veliko 
zanimivih prireditev za otro
ke. Še pred obiskom 
Božička in dedka MLraza pa 
bodo na Ptuju poskrbeli za 
zbiranje prazničnih otroških 
želja. 

Pred ptujskim gledališčem bo 
od jutri (13. decembra) postavl
jen poštni nabiralnik, zanj pa 
so poskrbeli organizatorji Ve
selega decembra: Društvo pri
jateljev mladine, Center inter
esnih dejavnosti in Zveza kul

turnih organizacij. Štirinajst 
dni bo pisemski nabiralnik 
čakal na prijazne in dobre 
božično-novoletne želje otrok 
od vsepovsod. Sprejel bo tudi 
voščilnice z risanimi motivi, 
misli ob praznikih, dobre želje. 

Nabiralnik dobrih želja bo 
posebej označen in postavljen 
na dobro opaznem mestu, po
tem pa ga bodo 28. decembra 
izpraznili in nekaj prisrčnih 
mish bo dobil Dedek Mraz. 

m 
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P L A V A N J E 

Hliklaviev n t i -
tìng v Ijubljani 

že petič zapored je plavalni klub Olimpija organizi
ral plavalni miting, ki se ga je letos udeležilo 27 klubov 
iz Madžarske, Slovaške, Italije, Bosne, Hrvaške in Slo
venije. Tako je nastopilo 486 plavalcev, starih manj kot 
14 let. Lanski rekord, ko je bilo na startu več kot 550 
plavalcev, ni bil presežen, saj je organizator z zahtev
nejšimi normami privabil le najboljše. Plavalni klub 
terme se je tekmovanja udeležil s šestimi plavalci. V 
disciplinah 50 m prosto in 50 m prsno je Boštjan 
Maračič izboljšal komaj teden dni stara osebna rekor
da in se uvrstil med 120 plavalci na 17. in 19. mesto. 
Matevž Božičke je na 100 m prosto hranil energijo za 
nastop na 100 m prsno, kjer je za 6 sekund popravil 
osebni rekord in se s časom 1.23,84 uvrstil med svojimi 
letniki na 11. mesto. 

Fran/o Ronnan 

T E N I S 

D o b r e i g r e 

Pfuiianov 
Teniška reprezentanca osnovnih šol Ptuja se je 

udeležila 8. eniškega alpskega pokala v Rogaški 
Slatini, kjer so se pomerili z Bavarci in Avstrijci. 
Rezultati: Avstrija - Bavarska 7:0, Bavarska - Slo
venija (Ptuj) 4:3, Avstrija - Slovenija (Ptuj) 6:1. 
Vrstni red: 1. Avstrija, 2. Bavarska, 3. Ptuj - Slo
venija. Kljub temu da so osvojili tretje mesto, je 
potrbno upoštevati dejstvo, da je ptujska ekipa 
bila najmlajša. Pod vodstvom trenerjev Zorana 
Krajnca in Braneta Komela so nastopili Rok Ga
lun, Alenka Gojčič, Kristijan Krajne, Sašo Babo-
sek, Tjaša Kovač in Ajda Brumen. 

Danilo Uainšek 

S T R E L S T V O / 
D O P I S N A 
D R Ž A V N A L I G A 

V vodstvu ilani in 
mladinka Alenka 

v dopisni strelski ligi je potekalo 
drugo kolo. SD Ptuj je bila trikrat 
zaporedoma najboljša pri članih. 
Letos nastopajo tri ekipe in štirje 
posamezniki. Ž zračno standardno 
pištolo so člani SD Ptuj v prvem 
krogu nastreljali 1083 krogov, po 
drugem krogu so bili še boljši in z 
rezultatom 1094 povečali prednost 
pred ekipo MIP Ptuj. Posamezno 
so streljali Milan Stražišar 365 
krogov. Srečko Šeruga 363 krogov, 
Slavko Ivanovič 366 krogov. Ekipa 
je po drugem krogu dosegla 2177 
krogov. 

Druga ekipa SD PTUJ -
PETLJA, najmlajša ekipa tekmo
vanja, je tretja po drugem krogu z 
2140 krogi. V tretjem krogu so na
streljali 1067. Posamezno: Izidor 
Pulko 336 krogov, Alenka Peteršič 
355 krogov, Robert Šimenko 349 
krogov. V mladinski konkurenci 
so bili najboljši ptujski strelci, naj
boljša pa mladinka Alenka Pe
teršič s 711 krogi, drugi Robert 
Šimenko s 709 krogi, tretji Mitja 
Potočnik s 688 krogi. Med vetera
ni je bil Slavko Ivanovič po I. kro
gu drugi s 183 krogi, v drugem je 
nastreljal 184 in je po drugem kro
gu prvi s 365 krogi. 

Pionirji nastopajo z zračno 
puško. V drugem krogu so nastrel
jali 493 krogov in se držijo sredine. 
Posamezno: Sebastijan Molnar 
166, Simon Fras 166 in Smiljan 
Vidovič 161. 

Tretje kolo bo v soboto, štirinaj
stega decembra. 

SI 

PTUJ-OLIMPUA 
655:1700 

V petem krogu I. državne strel
ske lige so Ptujčani gostili odlične 
strelce ljubljanske Olimpije. Gosti 
so zmagali s 45 krogi razlike. Posa
mezno je bil najboljši Srečko Vin
ko s 579 krogi pred Robertom 
Krajncem s 573 krogi, oba iz 
Olimpije, tretji je bil Janez Štuhec 
s 568 krogi, četrti mladinec Sašo 
Porok s 556 krogi. Franc Bedrač je 
nastreljal 531 krogov. Ptuj je po 
petem krogu s sedmimi točkami v 
sredini lige. 

SI 

II KROG DRŽAVNE 
LICCMUU5IH 
MLADINCEV 

v Škofji Loki je bilo II. kolo 
državne lige za mlajše mladince. Z 
zračno standard pištolo so zmagali 
Ptujčani, nastreljali 994 krogov, 
kar je bilo dovolj za ekipno zmago. 
Posamezno je bil Robert Šimenko 
srebrn s 348 krogi, Mitja Potočnik 
s 342 krogi tretji. Davi Valič je bil 
sedmi, Marjan Gril deveti. 

SI 

PTUJ PETLJA-
SIRINO TRZIN 
¡565:1557 
v petem krogu druge lite so SD 

Ptuj Petlja gostili strelce SD Birin-
ga iz Trzina. Obe ekipi sta po 
četrtem krogu imeli po 8 pik, strel
ci Pedje pa so bili za dva mesta 

boljši zaradi več nastreljenih kro
gov. Prvič v ekipi ni nastopil Iva
novič, nadomestil ga je mladi Izi
dor Pulko in bil najboljši med 
domačimi, saj je nastreljal 537 kro
gov in bil drugouvrščeni. Milan 
Stražišar je nastreljal samo 511 
krogov. Najboljši Ptujski mladi
nec Robert Šimenko je bil boljši 
od mladinca iz Trzina Primoža 
Završnika kar za 18 krogov. Ped ja 
je zmagala z osmimi krogi.Po 5 ko
lih je Sp Ptuj Pedja z 11 točkami 
četrta. Šesti krog bo 22. decembra, 
Ptuj cane gosti močna ekipa 
Domžal. 

SI 

NA EVROSPEKTRU 
JANEZ ŠTUHEC TRETJI 

Ljubljanska Olimpija je vnovič 
pripravila veliko strelsko tekmo
vanje EVROSPEKTRA 
LJUBLJANA 96. Ekipno je zma
gala ekipa Dušan Poženel iz 
Rečice in posamezuno Simon Ve-
ternik iz Velenja. Najboljši strelec 
Ptuja janež Štuhec je bil drugi s 
570 krogi, po končnici pa je zase
del tretje mesto s 665 krogi in pre
jel denarno nagrado organizator
ja.. Ekipno je bil sedmi PPSC-760 
AB Slovenska Bistrica v sestavi Ja
nez Štuhec, Sašo Porok s 543 krogi 
in Milan Stražišar s 524 krogi 
šesti. Članica Majda Raušl je na-
streljala solidnih 528 krogov. Do
bro so se odrezali tudi strelci MIP-
a Ptuj v sestavi Zvonko Hajduk, 
Ludvik Pšajd ml. in Danilo 
Janžekovič. 

SI 
N A M I Z N I T E N I S 

Top 12 
xa Utrnite 

V Cerknici je bil prvi TOP 
12 prve in druge jakostne sku
pine. V drugo skupino je bilo 
poklicanih pet igralk NTK 
PETOVIA, vendar se Katari
na Golič in Petra Mlakar za
radi študijskih obveznosti 
tekmovanja nista udeležili. 

Igralke so se najprej pomerile 
v dveh skupinah. V skupini A 
je bila Breda Mojsilovič prva, v 
skupini B pa je bila Špela Lu-
kner druga in Tina Zalezina 
tretja. V polfinalu sta se pome-
riU Luknerjeva in Mojsilo-
vičeva. V ogorčenem dvoboju 
med klubskima tovarišicama je 
bila boljša Luknerjeva in je 
zmagala s 3:2. V finalu je Raho-
tinova premagala Luknerjevo s 
3:1, Mojsilovičeva pa je izgubi
la z Isentičevo s 3:1 v dvoboju 
za tretje mesto. Tina Zalezina 
je bila šesta. Ob teh izidih velja 
poudariti,da je Luknerjeva še 
pionirka in Mojsilovičeva mla
dinka. 

V soboto bodo kvalifikacije za 
državno prvenstvo za pionirke 
in pionirie ekipno. Pionirji se 
bodo pomerili v Ptuju v športni 
dvorani Mladika. Tekmovanje 
se bo pričelo ob deveti uri. V 
ekipi bodo nastopali Danilo 
Piljak, Tomaž Janžekovič, Ur
ban Ovčar in Tine Pelel. 

UR 







O R M O Ž / TRI ZLATE POROKE 

Znova pred matlimrja 
v Ormožu je letos po petdese

tih leti skupnega življenja po
novno stopilo pred matičarja že 
devet parov. Na Martinovo so
boto sta bili kar dve zlati poro
ki: zakoncev Cmagar iz Mi
klavža in zakoncev Kirič iz Ve
like Nedelje, nedavno pa še po
roka zakoncev Majč iz Sre
dišča ob Dravi. 

Dragotin in Marija Cmagar, 
rojena Kolmaničič, sta bila roje
na 1922. leta. Drago je vse živl
jenje delal kot vinogradniški de
lavec, med vojno pa je bil prisil
no mobiliziran v nemško vojsko 
in je sodeloval v bitkah pred Sta-
lingradom, kjer je bil hudo ran
jen. Marija je skrbela za dom in 
družino ter hodila na delo k oko
liškim kmetom. V zakonu se 
jima je redilo osem otrok, danes 
pa imata že štirinajst vnukov in 
štiri pravnuke. 

Franc in Marija Kirič, rojena 
Sever, sta se tako kot letos tudi 
pred 50 leti vzela točno na Mar
tinovo soboto. Franc je doma s 
Huma in je do upokojitve delal 
kot zidar. Marija je gospodinjila 
in skrbela za manjše posestvo. 
Pravita, da ju zdravje še kar do
bro služi in sta razen manjših 
zdravstvenih tegob z življenjem 
zadovoljna. V 50 letih je pač 
včasih treba malo potrpeti in po
tem spet posije sonce. Kiričevi-
ma se je v zakonu rodil sin, ki 
živi na Ptuju, v veselje pa sta 
jima tudi dva vnuka in pravnuk. 

Anton in Ana Majč, rojena 
Podgorelec, sta prva leta zakona 
živela v (Drmožu, nato pa sta 
prevzela Majčevo domačijo v 
Središču. Anton je bil mizar in jê  
bil zaposlen pri Mariesu, Ana je 
bila gospodinja in skrbela zal 
otroke, ki so zahtevali precejj 
dela, saj sta bila zadnja dva 
dvojčka. Veliko dela pa je bilo 
tudi v hlevu in na polju. Dane^ 
ju razveseljuje šest vnukov, še 
posebej pa najmlajši, David, ki je 
nedavno napolnil tri leta. 

vil 

Zlatoporočenca Marija in Dragotin Cmagar. Foto: Žalar. 

Zlatoporočenca Marija in Franc Kirič. Foto: Hozyan. 

ZiaAoporočerica Ana in Anton Majč. Foto: Hozyan. 

PTUJ / VANDALIZEM NA POKOPALIŠČU 

Komu so bila napoti drevesa? 
Na novem ptujskem pokopa

lišču si je nekdo privoščil nedo
pustno dejanje: z ročno žago je 
I>ožagal hrast in dva javorja, ki 
sta v petih oziroma šestih letih že 
precej zrasda. S tem je povzročil 
škodo vsem, saj gre za objekt, ki 

je skupen vsem in ga urejajo s 
sredstvi proračuna mestne 
občine Ptuj. 

Pri Komunalnem podjetju Ptuj, 
ki je upravljalec pokopališča, me
nijo, da je skrunilec po vsej verjet
nosti eden od lastnikov bližnjih 

grobov, ki ga je motilo odpadajoče 
listje, drugače si tega divjaštva ne 
znajo razlagati. Janko Bohak, vod
ja poslovne enote Komunalne sto
ritve, nam je povedal, da je to prvi 
primer takšnega vandalizma na 
tem pokopališču. Kmalu po pose
ku dreves je nekdo pustošil tudi na 
starem rogozniškem pokopališču, 
kjer je razbijal vaze in s tem oško
doval kar nekaj lastnikov grobov. 
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PTUJ / v S O B O T O DRŽAVNO PRVENSTVO V 
STANDARDNIH PLESIH 

Plesalo bo 140 parov 
Ptujski plesni klub Tango in DPD Svoboda sta v predpraz-
ničnih dneh kot nalašč dobila v roke organizacijo državnega 
prvenstva v standardnih plesih. V soboto, 14. decembra, bo v 
športni dvorani Center nastopilo 140 plesnih parov iz vse 
Slovenije. 

Jure Jakah, predsednik upravnega odbora PK Tango, je pred tekmo
vanjem povedal: "Državno prvenstvo je bilo zaupano našemu plesnemu 
klubu zaradi dosedanje zelo dobre organizacije plesnih turnirjev. Pri pri
pravi tako velikega tekmovanja nam bodo pomagali mnogi sponzorji. V 
tekmovalnem delu bo zaplesalo kar 140 parov, med njimi tudi takšni, ki 
sodijo v sam svetovni plesni vrh. Za povezovalni del tekmovanja bo 
poskrbela Barbara Drnač, priljubljena TV voditeljica." 

Organizatorji pričajujejo veliko obiskovalcev, ne nazadnje tudi zato, 
ker ima Ptuj veliko dobrih plesnih parov. Obljubljajo, da bo v soboto v 
športni dvorani Center mogoče uživati ob dobri glasbi in gracioznosti 
plesnih parov, tako da se obeta nekaj prijetnih trenutkov v pred božičem 
in novim letom. 
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ORMOŽ • Danes ob 19. 
uri bo v prostorih prodajno-
servisnega centra Renault 
na Hardeku odprta še ena 
razstava likovnih del. To
krat se bo s svojimi deli 
predstavil akademski slikar 
Vladimir Potočnik. 
РТЦЈ • V viteški dvorani 
ptujskega gradu bo v petek, 
13. decembra, ob 18. lui 
slavnostni koncert Ptujske
ga noneta Območne obrtne 
zbornice Ptuj ob 20-letmci 
ustanovitve zbora. Pod 
umetniškim vodstvom Fili
pa Maučiča bodo zapeli pro
gram izbranih ljudskih in 
lunetnih pesmi. 
PTUJ O V nedeljo, 15. de
cembra, bo ob 17. uri v re-
fektoriju minoritskega sa
mostana Viktorinov večer, 
na katerem bo Erna Meško 
govorila na temo Vsi moji 
adventi. Glasbeni utrinek 
bo prispevala družina Ober-
star iz Ljubljane. 
РТЦЈ # V petek in soboto, 
13. in 14. decembra, bo v or
ganizaciji ZKO v Narod
nem domu lutkovna delav
nica pod vodstvom mentor
ja Saše Jovanoviča iz 
Ljubljane. 
PTUJ • V petek, 13. decem
bra, bo ob 19. uri v refektoriju 
minoritskega samostana do
brodelni koncert duhovne 
glasbe, namenjen obdaritvi 
prizadetih otrok. Organizira
la ga bosta župnija sv. Ožbalta 
skupaj s šolo dr. Ljudevita 
Pivka in Zavodom dr. Mari
jana Borštnerja iz Domave. 
HOČE O V okvim meseca 
mladinske kulture bo v Kul
turnem domu 13. decembra 
ob 20. im projekcija Hladni-
kovega filma Erotikon, 14. 
decembra ob 19. uri pa bo 
Peter Zobec predstavil in 
gostil režiserja Boštjana 
Hladnika. 
PTUJ • V ponedeljek, 16. 
decembra, bo v gledališču 
ob 20. lui gostovala Drama 
SNG iz Maribora s predsta
vo D. Harmsa Logika ne
skončnega življenja. Pred
stava bo za izven. 
PTUJ O V nedeljo bo ob 10. 
uri v razstavišču pod gradom 
nedeljska matineja z risanka
mi, namenjena otrokom do 
10. leta in njihovim staršem 
Matinejo bo pripravil Pokraj
inski muzej Ptuj ob razstavi 
del Mikija Mustra. 
PTUJ Ó V galeriji Drava je 
na o^ed razstava ornamen
tike Lize Vrane. 
KINO PTUJ • Ta teden 
vrtijo ob 18. lui film Kre-
tenčkovi, ob 20. mi pa film 
Čas za ubijanje. Prihodnji 
teden bo ob 18. uri na spore
du Moj prijatelj Flipper, ob 
20. uri pa Zmajevo srce. 

CRNA KRONIKA 

TRČIL V KOVINSKO 
OGRAJO 

Po magistralni cesti od Sloven
ske Bistrice proti Maribom je v 
ponedeljek, 2. decembra, okoli 
17. ure vozil osebni avtomobil 
26-letm Boris B. iz Maribora. 
Med vožnjo proti Framu je za
peljal levo na zelenico in trčil v 
kovinsko ograjo, kjer je avto od
bilo, zdrsnil je čez vozne pasove, 
trčil v nasip in se prevrnil. V 
nezgodi se je huje ranil sopotnik, 
26-letni Gorazd L iz Miklavža na 
Dravskem polju. 

OSEBNI AVTO S 
TOVORNJAKOM 

v četrtek, 5. decembra, ob 
18.30 je po regionalni cesti od 
Ljutomera proti Ormožu vozil 
osebni avtomobil 49-letni Mari
jan A. iz Čečovja. V naselju Pav-
lovci je v desnem ovinku zapeljal 
na nasprotni vozni pas v trenut
ku, ko je po njem vozil tovom-
jak, za kraiilom je bil 50-letm 
Franc S. iz Močne. Vozili sta 
čelno trčili in je na njiju za okoli 
milijon tolarjev škode. V nezgo
di se je huje ranila sopotnica v 
osebnem avtomobilu, 47-letna 
Anica A. 

DELAVEC OMAHNIL V 
SMRT 

v Mešalnici krmil podjetja 
Ljutomerčan v Ljutomem je v 
sredo, 4. decembra, dopoldne 
prišlo do nesreče pri delu, v ka
teri je izgubil življenje 51-letni 
delavec Franc M. iz Cezanjev-
cev. Delal je na transportnem 
traku silosa za sušenje koruze, 
izgubil ravnotežje in padel z 
višine 6,50 metra na betonska tia 
ter se tako hudo ranil, da je umrl 
na kraju nesreče. 

BOČNO DRSEL IN 
TRČIL V DREVO 

Po regionalni cesti od Lovren
ca na Dravskem polju proti Haj
dini se je v soboto, 7. decembra, 
ob 22.30 peljal z osebnim avto
mobilom 39-letm Marjan J. iz 
Njiverc. V bližini domačega kra
ja ga je na poledenelem cestišču 
začelo zanašati, zapeljal je čez 
nasprotni vozni pas in nasip, po 
njem okoli 8 metrov bočno drsel 
in trčil v drevo. V nezgodi se je 
voznik težje ranil. 

ZAGORELO V PISARNI 
OBČINE 

v četrtek, 5. decembra, popold
ne je začelo goreti v eni od pi
sarn oddelka za občo upravo 
občine Slovenska Bistrica. 
Ogenj je upepelil zavese, močno 
ožgal tia, poškodoval pa je tudi 
oplesk, električno napeljavo in 
telefonske kable. Po oceni je 
škode za okoli 100.000 tolarjev. 
Večjo škodo so preprečili gasilci, 
ki so ogenj pogasili. Vzrok 
požara bodo še ugotovili. 

VLOMILEC SE JE 
ZALOŽIL V TRGOVINI 

v noči na petek, 6. decembra, 
je neznanec vlomil v trgovino 
Tina v Zgornji Bisü-ici. Z vlo
milcem je iz trgovine izginilo 
precej cigaret, žganih pijač, 
čokolade in kave. Po oceni je 
lastnico oškodoval za okoli 
250.000 tolarjev. 

AVTO PRISTAL NA 
STREHI V JARKU 

v nedeljo, 8. decembra, okoli 
pol osmih zjutraj je po lokalni 
cesti skozi Sikole vozila osebni 
avtomobil Marjetka G. iz Sikol. 
V ostrem levem ovinku je zapel
jala v jarek, kjer se je avto 
prevrnil na streho. V nezgodi se 
je hudo poškodovala rijena 14-
letna sopotnica B.C. iz Sikol. 
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RODILE SO - ČESTITA
MO: Darinka Butolen, 
Čermožiše 74, Žetale - Bar
baro; Albina Vršič, Ribiška 
pot 9, Ptuj - Majo; Tanja 
Plohi, Slomi 12/b, Polenšak -
dečka; Lidija Anželj, 
Slavšina 32, Vitomarci -
Martino; Olga Mlakar, Sta-
nošina 11, Podlehnik - Met
ko; Lidija Šel ja. Ormoška 
126, Ptuj - Alena; Darja 
Jaušovec, Runeč 75, 
Ivanjkovci - Vaneso; Irena 
Šturm, Ul. 25. maja 4 - Mat
jaža; Mojca Požegar, Tmov-
ska vas 24 - Davida; Vilma 
Kolarič, Jastrebci 24, Kog -
Zana; Debora Strelec, 
Prvenci 5/b, Markovci - de
klico; Marija Četkovič, Go-
lobova 11, Ptuj - dečka; Na
talija Kaisersberger, Gerečja 
vas 65, Ptuj - Tejo; Mateja 
Fras, Kraigherjeva 23, Ptuj -
dečka; Verica Muhič, Rimeč 
49/a, Ivanjkovci - Mitja; Ne
venka Tikvič, Ul. Žetalskega 
Jožeta 10, Ptuj - Marušo; 
Mira Meško, Cirkulane 54 -
Jana; Romina Prevolšek, Ro
gatec 87 - deklico. 

UMRU SO: Marija La^oi, 
Kicar 63, 'i: 1917, t 30. no
vembra 19%; Elizabeta 
Rajh, roj. Munda, Trgovišče 
37, 1919, t 30. novembra 
19%; Adolf Pemek, Strajna 
42, ìli 1942, t 1. decembra 
19%; Ivan Semga, Ivanjkov
ci 63, 1924, t 28. novem
bra 19%; Avguštin Zupanič, 
Hajdoše 24/a, ĵî 1912, t 30. 
novembra 19%; Marija Ro-
gina, roj. Kosec, Štiumovci 
8, 1916, t 30. novembra 
19%; Frančiška Korošec, 
roj. Zmec, Strici l/a, 1930, 
t 1. decembra 19%; Ivana 
Nemeš, roj. Robič, Sv. Ana v 
Slovenskih goricah 3/a, î̂  
1938, t 2. decembra 19%; 
Ana Hmja, roj. Kovačič, No
vinci 40, 1922,13. decem
bra 1996; Justina Petek, roj. 
Grmič, Veliki Brebrovnik 
84, 1911, t 4. decembra 
19%; Terezija Bedenik, roj. 
Kamenšek, Čermožiše 78, -i' 
1918, t 2. decembra 19%; 
Terezija Pajek, roj. Skuhala, 
Pršetinci 41, roj. 1938, t 3. 
decembra 19% j Veronika 
Jus, roj. Zajko, Žetale 63, ÎJÎ 
1913, t 4. decembra 19%; 
Katica Mazera, roj. Somora, 
Ul. Borisa Kraigherja 16, 
Kidričevo, Î|Î 1930, t 3. de
cembra 19%; Jožica Zinko, 
Lahonci 113, i-: 1971,15. de
cembra 19%. 


